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 توليد 
و درآمد انرژي ايران

 تجربه ديگران 
يا خودمان؟

 تضاد سياستگذاري 
در حمايت از توليد در ايران 

  غفلت از ژئوپليتيك 
راه هاي ايران 

آيا ايران مزيت 
خودروسازي دارد؟

يكي از اصلي ترين موضوعاتي 
كه در سال هاي گذشته انرژي 
ايران با آن مواجه بوده، بحث 
نحوه مواجهه ب��ا تحريم ها و 
كاهش جدي سرمايه گذاري 
بوده است، موضوعي كه ما را 
در بخش هاي مختلف انرژي با 
چالش و اما و اگر مواجه كرده 
است. در يك نگاه كلي ش��رايطي كه امروز در اقتصاد 
انرژي و به طور خاص صنعت گاز كشور به وجود آمده را 
مي توان در سه محور و حيطه اصلي تقسيم بندي كرد، 
محورهايي كه اگر هر يك از آنها تغيير عمده اي پيدا كند، 
مي توان انتظار داشت كه لااقل بخشي از معضلات در 
حوزه تامين انرژي برطرف شود. با وجود تمام ظرفيت ها 
و تلاش هايي كه در اين صنعت صورت گرفته، ترديدي 
وجود ندارد براي آنكه امكان استفاده از حداكثر ظرفيت 
به وجود بيايد، بايد نسبت به سرمايه گذاري هاي جديد 
اقدام و مقدمات لازم براي برداشت حداكثري از ذخاير 
گازي را فراهم كرد، در غير اين صورت هر سال توان ما 
در برداشت گاز و عرضه آن كمتر خواهد شد. با توجه به 
ظرفيت ها و توانايي هاي بالقوه اي كه در ميادين گازي 
مختلف كشور وجود دارد، بخش خصوصي ما بارها اعلام 
آمادگي كرده كه توان سرمايه گذاري و برداشت گاز و 
عرضه آن به شبكه را دارد اما براي آنكه اين مساله برطرف 
ش��ود، دولت بايد مقدمات لازم براي سرمايه گذاري را 
فراهم كند كه متاسفانه تاكنون چنين تغيير رويكردي 

در اين سال ها مشاهده نشده است.
از سوي ديگر بر اساس برآوردهايي كه از سوي اپك اعلام 
شده و در جلسه اخير اتاق بازرگاني تهران نيز به آن اشاره 
شد در ۱۰ سال گذش��ته ايران درآمدي ۴۵۰ ميليارد 
دلاري را تحت تاثير تحريم ها در حوزه نفت از دست داده 
است. به معني ساده در شرايطي كه ما مي توانستيم با 
استفاده از فروش نفت اين درآمد را وارد اقتصاد كشور 
كنيم دچار عدم النفع شده ايم. ما در طول تمام دهه هاي 
گذش��ته بخش قابل توجهي از درآمد اقتصاد خود را از 
طريق فروش نفت به دست آورديم هر چند اين ديدگاه 
وجود داشت كه بايد ميزان وابستگي بودجه سالانه به 
نفت كاهش پيدا كند، اما در عمل همچنان دولت بخش 
زي��ادي از برنامه هاي خود را در اين چارچوب پيگيري 
مي كرد. البته از چند سال قبل با مطرح شدن حساب 
ذخيره ارزي و پس از آن صندوق توس��عه ملي بنا شد 
بخش��ي از فروش نفت براي طرح هاي زيربنايي به اين 
حساب و صندوق واريز شود. وقتي از يك كمبود درآمد 
سالانه ۴۵ ميليارد دلاري صحبت مي كنيم يعني دولت 
پول لازم براي حضور در پروژه هاي عمراني و توس��عه 
زيرساخت ها را نداش��ته است و ما از سرمايه گذاري در 
بسياري از اين حوزه ها جا مانده ايم يعني در كنار بحث 
كمبود درآمد يكي ديگ��ر از اثرات عدم فروش نفت در 

جاماندن از توسعه زيرساخت ها خود را نشان مي دهد.

۱- »تك��رار آزمايش و قابليت 
تعميم« مهم ترين ويژگي روش 
تحقيق تجربي در علوم طبيعي و 
علوم اجتماعي به شمار مي رود. 
اگرچه در علوم طبيعي بسياري 
از آزمايش ها در آزمايشگاه انجام 
مي شود و نتايج به دست آمده 
تكرار مي ش��وند، ام��ا در علوم 
اجتماعي، »جامعه« آزمايش��گاه علم اس��ت و مي توان با 
مش��اهده و ثبت رويدادهاي مشابه و به دست آمدن نتايج 
يكسان به اين نتيجه رسيد كه مثلا تركيب الف و ب، ج را 
به دست مي دهد. در علوم طبيعي، فراهم آوردن مواد اوليه 
و ايجاد شرايط آزمايشگاهي و تكرار كنش ها و واكنش ها 
با هزينه هاي اندكي مادي انجام مي ش��ود، اما رويدادهاي 
اجتماعي كلان به صورت آزمايشگاهي فارغ از هزينه هاي 
مادي، از نظر ايجاد هزينه هاي انساني اساسا قابليت تكرار و 
تجربه عمدي را ندارند. از همين رو است كه نگاه پژوهشگران 
علوم اجتماعي )اقتصاد، جامعه شناسي و علوم سياسي و...( 
معطوف به رخدادهاي طبيعي در جوامع مختلف و استخراج 
داده ها از ميان آنها، دستيابي به نتيجه و تعميم نتيجه است.

2- با وجود اينكه بش��ر، تكرار پذيري و تعميم رخدادهاي 
اجتماع��ي را پذيرفته و تلاش مي كند ب��ا درس گرفتن از 
تجربه هاي قبلي خود و ديگران، از محنت و دشواري زندگي 
بكاهد و به رفاه خود بيفزايد، اما متاسفانه در ايران معاصر 
ش��اهد هس��تيم كه درس گرفتن از تجربه هاي داخلي و 
خارجي بش��ري نه تنها خريداري ن��دارد كه به بهانه هاي 
واهي از آن احتراز مي شود. اين مساله به روشني در بخشي 
از اظهارات ديروز مهدي چمران، رييس شوراي شهر تهران 
به هنگام انتقاد از دولت به دليل كاهش اختيارات شهرداري 
و واگذاري آن اختيارات به وزارت راه و شهرسازي بيان شد. 
او گفت: »اگر واقعا شهرداري ها مانند سابق زيرنظر وزارت 
كشور بود باز هم در شهرهايي مانند تهران، اصفهان، شيراز، 
تبريز، مشهد، اهواز و بسياري از شهرهاي ديگر شاهد اتفاقات 
و اقداماتي كه در حال حاضر رخ داده، بوديد؟ قطعا و يقينا 
خير. چطور وزارت كشور يا شهرداري زيرنظر اين وزارت، 
مي توانست با آن حجم كار اين برنامه ها را اجرا كند، ما نتيجه 
مثبت را مي بينيم اما نمي خواهيم آن را باور كنيم؛ تجربه هاي 
دنيا را با اين استدلال كه انقلابي نيستند، نمي پذيريم اما 
اينكه ديگر تجربه خود ماست، به اين چرا پشت پا مي زنيم، 
لذا هشدار مي دهيم و درخواست مي كنيم دولت با چشم 
باز روي اين مس��ائل حرك��ت كرده و ب��ه آن توجه كند تا 

خداي نكرده مردم در مقابل دولت قرار نگيرند.«
3- عدم پذيرش تجربه كشورهاي ديگر و حتي تجربه هاي 
داخلي طي دهه هاي اخير و به ويژه از سال ۱38۴ به بعد در 
سپهر حكمراني كشور، سكه رايج شده است. نمونه اعلاي 
ناديده انگاري تجربه ديگران، ناديده گرفتن تجربه حدود 
۱8۰ كش��ور جهان در مهار تورم است به گونه اي كه حالا 
ايران به ركورد ۵ دهه تورم دو رقمي مستمر در جهان دست 
ادامه در صفحه 3 يافته است.  

مقايس��ه اجمال��ي روي��ه و 
پيش نيازه��اي لازم ب��راي 
درياف��ت مج��وز بس��ياري از 
كسب و كار كوچك و بزرگ در 
ايران با كسب و كارهاي مشابه 
در ساير كشورها، به خصوص 
كشورهاي توسعه يافته و حتي 
بيشتر كشورهاي همسايه، دو 
تفاوت اساسي را نشان مي دهد. تفاوت اول در تعداد كسب 
و كارها است كه در كشورهاي ديگر با تعداد كاركنان بيشتر 
و تعداد بسيار بيشتر در مناطق مختلف در دسترس عموم 
متقاضيان فعاليت در اين گونه كس��ب و كارها است. به 
 گونه اي كه در مناطق مختلف بس��ته به نوع كسب و كار 
و حداقل اس��تانداردهاي نرم افزاري و سخت افزاري لازم 
براي ايجاد و فعاليت آن حرفه و فن، توسط افراد متقاضي 
)حقيقي و حقوقي( پس از طي مراحل مشخص و همسو 
با پيش فرض هاي بازرهاي رقابتي، كس��ب و كار خود را 
ايجاد و فعاليت مي کنند. البته ايجاد كسب و كار جديد 
پس از دريافت مجوز آس��ان اس��ت، اما آنان در مراحل 
انجام فعاليت  بايد به همه قوانين و مقررات مرتبط با آن 
حرفه به خصوص حقوق مصرف كنندگان توجه کنند. 
تفاوت دوم در اختلاف گس��ترده قيمت خريد و فروش 
محصولات )كالا و خدمات( در كسب و كارها هاي ايران 
نسبت به كسب و كارها در ساير كشورها است. به طوريكه 
مي توان اذعان داش��ت كه در عمده كسب و كارها توليد 
و عرضه محصولات در اي��ران، دولت اقدام لازم در جهت 
شكل گيري رقابت و گسترش آن را براي توجه بيشتر به 
حق و حقوق مصرف كنندگان را پيگيري نشده و تقريبا در 
عمده فعاليت هاي اقتصادي، رفتار حاكم بر بازار در جهت 
حمايت از رفتار انحصاري است. به نوعي كه در بسياري از 
كسب و كارها در زنجيره تامين و عرضه محصولات )كالا 
و خدمات(، مصرف كنندگان اگر ب��راي خريد يا فروش 
محصولات، مراجعه كنند، به آنها قيمت هاي متفاوتي با 
اجحاف ارايه مي کنند. اين امر در كسب و كارهاي غيرمجاز 
)بدون مجوز( به  ش��دت بيش��تر و همراه با اجحاف هاي 
گسترده اي براي عموم مصرف كننده انجام مي گيرد.  در 
نتيجه برنامه ريزي و سياست گذاري صورت گرفته براي 
شكل گيري و فعاليت كس��ب و كار مختلف در زنجيره 
تامين و عرضه عمده محصولات در جهت امكان فعاليت 
تعداد محدود و مشخصي از آن كسب و كار با درآمد و سود 
انحصاري و به ضرر و زيان متقاضيان شروع كسب و كارها 
و همچنين مصرف كنندگان است. اين امر به تبع چندين 
سال برنامه ريزي و سياستگذاري نامناسب كلان اقتصادي 
در برنامه هاي كوتاه مدت، ميان مدت و بلندمدت و اقدامات 
اش��تباه در تدوين و بازنگري قوانين، مقررات، رويه ها و 
دس��تورالعمل ايجاد و فعاليت كسب و كار گوناگون و در 
نهايت كارهاي نامناسب درفعاليت نهاد متولي ارايه مجوز 
و مسوول كنترل، نظارت و بازرسي بر فعالان كسب و كار 
ادامه در صفحه 3 به وجود آمده است.   

از موقعيت ژئوپليتيك راه هاي 
ايران غفل��ت كرديم. منظور از 
راه ها در اين مطلب انواع راه هاي 
هوايي، جاده اي، دريايي و ريلي 

است.
تركيه به دنبال اتصال به خليج 
فارس با تعريف كريدور مسير 
توس��عه از طريق عراق است و 
چين و پاكستان نيز پيوستن افغانستان به كريدور اقتصادي 
چين و پاكس��تان و بندر كراچي )موس��وم به CPEC( را 
دنبال مي كنند. چين به دنبال بازسازي زيرساخت هاي 
افغانستان ازجمله خط آهن مزار شريف است.افغانستان 
علاوه بر اين كريدور، در چندين نقشه راه ديگر با پاكستان 

و چين مرتبط است.
 يكي از اين نقشه راه ها، كريدور ۵۷3 كيلومتري موسوم به 
ترانس- افغان است كه از ترمز در جنوب ازبكستان شروع و 
از مزارشريف در افغانستان مي گذرد و به پيشاور در شمال 
شرقي پاكستان ختم مي شود و از اين طريق ارتباط مستقيم 
و كارآمدي بين ازبكستان و پاكستان از طريق افغانستان 
فراهم مي كند. علاوه بر اين چين در تدارك كريدور ديگري 
است كه اين كشور و كشورهاي قرقيزستان - ازبكستان - 
افغانس��تان را به هم متصل مي كند. نهايتا اين كريدور در 
دولت طالبان به بنادر پاكستان مي رسد. بنابر اين افغانستان 
به عنوان يك كشور ترانزيتي محسوب خواهد شد كه شمال 

و جنوب آسياي ميانه را به هم متصل مي كند.
اين هردو يعني، كاهش اهميت ژئوپليتيك راه هاي ايران 

است.
ژئوپليتيك راه هاي ايران به اين كشور اين امكان را مي دهد تا 
به عنوان حلقه واسط مابين كشورهاي آسياي ميانه با خليج 
فارس و اروپا باشد اما نوعثماني گرايي هاي دولت فعلي تركيه 
و بالا بردن سطح تنش ها از سوي اين كشور مشكلات ايران 

را دوچندان مي كند. 
يكي از اساسي ترين مولفه هاي امنيت ملي ايران رسيدن 
به سواحل مديترانه از طريق راه اندازي كريدوري با عراق 
و سوريه اس��ت. راه اندازي كريدور ايران - عراق- سوريه و 
رسيدن به سواحل شرقي مديترانه براي بالا بردن حجم 
تجارت با اروپا و ش��مال آفريقا، از دوره پهلوي تاكنون به 
عنوان يكي از مولفه هاي امنيت ملي همواره از اولويت هاي 
برنامه هاي حمل و نقلي و استراتژيك ايران بوده اما با اين 
حال پ��س از چندين دهه هنوز موفق به تكميل ش��بكه 
آزادراهي و ريلي اين كريدور در غرب كشور نشديم. افزون 
بر عدم تكميل ش��بكه هاي اين كريدور در كشور، اجراي 
اين كريدور حياتي از سوي عراق نيز با موانعي روبروست 
به طوري كه علي رغم پيوستن اين كشور به كنوانسيون هاي 
بين المللي ترانزيتي، امكان جريان حمل كالا از طريق اين 
كشور به سواحل مديترانه براي ايران به دليل مخالفت دولت 
عراق ممكن نيست و طرف عراقي اتصال ريلي به راه آهن 
ايران را صرفا در بعد مسافري اجازه مي دهد. شايد به ظاهر 
ادامه در صفحه 7 در مخالفت عراق با... 

مش��كلات ب��ازار خ��ودرو 
و هزينه هاي��ي ك��ه م��ردم 
ت��ا صنع��ت  مي پردازن��د 
خودروس��ازي س��ر پا بماند 
به يك��ي از چالش ه��اي مهم 
اقتص��ادي در كش��ور ب��دل 
ش��ده اس��ت. روز گذشته هم 
مناظ��ره اي در اين زمينه با دو 
تن از نمايندگان مجلس برگزار شد. برخي مي خواهند 
بدانند آيا خودروسازي در كشور ايران يك مزيت است و 
آيا اساسا بايد روند حمايت از صنعت خودروسازي تداوم 
داشته باشد يا نه؟ معتقدم يكس��ري حوادث در اقتصاد 
ايران رخ داده است كه خودروسازي كشور را به يك چنين 
نقطه دهشتناكي رسانده است. دخالت هاي دولت در بازار، 
تحريم ها و سياست گذاري هاي دستوري و... كار را به جايي 
رسانده كه صنعت خودروسازي كشور نتوانسته، رضايت 
عمومي را جلب كند. پس از بهبود نس��بي كه در زمينه 
فعاليت هاي برخي خودروسازان پس از تحريم هاي اخير 
شكل گرفت، دولت ناگهان كل فروش خودروها را تحت 
س��يطره گرفت و يك بازار دولتي در حوزه خودروسازي 
ش��كل داد. اخيرا هم دولت روند قيمت گذاري در حوزه 
خودروسازي را به دست گرفت كه مشكلي مضاعف براي 
بازار خودروسازي ايجاد كرد. اين روند نه مصرف كننده 
را اقناع مي كند و نه س��ودي براي توليد كنن��ده دارد. در 
اين ميان برخي اين پرسش را مطرح مي كنند كه در اين 
شرايط اساسا چرا بايد يك چنين صنعت خودرويي تداوم 
پيدا كند؟ آيا بهتر نيست، ايران اين صنعت را تعطيل كند؟ 
بايد از افرادي كه اين پرسش ها را مطرح مي كنند سوال 
كرد؛ آيا سنگاپور نفت دارد كه بزرگ ترين پالايشگاه دنيا 
را دارد؟ سنگاپور اين مزيت را ساخته است. مزيت رقابتي 
را هيچ صنعتي از ابتدا در اختيار ندارد. مزيت در صنعت 
خودروسازي ايران هم بايد ساخته شود. در مرحله بعد اين 
ابهام مطرح مي شود كه »ايران بيش از نيم قرن است كه در 
صنعت خودروسازي سرمايه گذاري كرده است و اين روند 
بايد پايان داده شود«. به نظرم اين ادعا، يك دروغ بزرگ 
است. از دهه ۴۰خورش��يدي كه اين صنعت در ايران پا 
گرفت، سرمايه گذاري هاي خوبي در صنعت خودروسازي 
هم انجام ش��د. اتفاقا اين دهه اي است كه ايران بالاترين 
رشد اقتصادي را بدون نفت داشته است. در دهه ۵۰، رشد 
اقتصادي كشور ناشي از نفت بود و سرمايه گذاري مناسبي 
در توليد خودرو صورت نگرفت. پس از انقلاب هم ايران در 
دهه 6۰ درگير جنگ بود و نمي توانست سرمايه گذاري 
خاصي كن��د، بنابراين افت زيادي ص��ورت گرفت. دهه 
۷۰ و پ��س از جنگ س��رمايه گذاري هاي خوبي صورت 
گرفت. اما بايد ديد چند ميليارد دلار سرمايه گذاري در 
حوزه خودروسازي صورت گرفت؟ من به صورت مستند 
پاسخ اين پرسش را نمي دانم اما اين را مي دانم كه عمده 
تجهيراتي كه وارد صنعت خودروي كشور شد، تجهيزات 
ادامه در صفحه 3 دسته دوم ساير كشورها بودند.   
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 دشمنان بدانند 
روابط ما با كشورهاي اسلامي 

گسترده تر مي شود

قلمروي اختيارات دولت
»دامنه حض��ور دولت در 
اقتصاد تا چ��ه اندازه بايد 
باشد؟« اين پرسشي است 
كه اين روزه��ا در فضاي 
عمومي كشورمان بسيار 
تكرار مي شود و پاسخ هاي 
متفاوت و در برخي موارد 
متضادي هم ب��ه آن داده 
مي شود. معتقدم بحث دخالت دولت ها در اقتصاد )و 
اساسا هر حوزه ديگري( به توانايي ها و ظرفيت هاي 
دولت ها بازمي گردد. يك دولت ناكارآمد )مانند دولت 
ايران( با يك سيستم اداري و اجراي كج كاركرد )مثل 
سيس��تم اجرايي و اداري ايران( هر اندازه بيشتر در 
اقتصاد دخالت كند و حتي حضور داشته باشد، بيشتر 
به ضرر اقتصاد اس��ت و باعث ناكارآمد شدن اقتصاد 
مي ش��ود. در واقع دولت ناكارآمد دولتی است كه در 
فضاها و قلمروهايي حضور پي��دا مي كند كه نبايد 
حضور داشته باشد و در بخش هايي غيبت دارد كه بايد 
مشاركت جدي داشته باشد. اين روزها قيمت هايي در 
خصوص مدارس غير انتفاعي و... مطرح مي شوند كه 
هوش از سر هر انساني مي پراند. شهريه مدارس غير 
انتفاعي از 99ميليون تومان تا 2۰۰ ميليون تومان 
افزايش پيدا كرده است. اين در حالي است كه مطابق 
قانون اساسي، آموزش رايگان، بايد تضمين شده باشد. 
اين وضعيت به اين دليل است كه دولت ها در ايران به 

وظايف قانوني خود عمل نمي كنند.
زماني كه دولت )نظ��ام اداري و اجراي��ي( كارايي و 
كارآمدي مناسب داشته باشد، مي تواند وظايفي را 
در حوزه اقتصادي عهده دار شود. اما در شرايطي كه 
دولتي كارآمد نباش��د، نخبگان و شايستگان در آن 
حضور نداشته باشند و مبتني بر رانت و ويژه خواري 
و روابط خ��ارج از محدوده فعاليت كند، قطعا به نفع 
كشور اس��ت كه يك چنين دولتي مش��اركتي در 
تصميم س��ازي هاي كلان اقتصادي نداشته باشد. 
اين يك گزاره كلي است و در شرايط مختلف ممكن 
است دچار تغيير و تحول شود. در اين شرايط برخي 
ان پرسش را طرح مي كنند كه تاثير تصميم سازي ها، 
دخالت ها و سياس��ت گذاري هاي دول��ت ايران در 
اقتصاد چگونه اس��ت؟ در ايران ب��ه علت اينكه نگاه 
غلطي ميان مسوولان وجود دارد و مسوولان تصور 
مي كنند از طريق دستور و تحكم بايد مسائل را پيش 
ببرند، حاضر نيستند بهبود اقتصاد و معيشت و رشد 
شاخص ها را به عنوان اولويت بپذيرند. مايل هستند، 
ديدگاه هاي ش��خصي و فرديشان را در كل سيستم 
به طور عام و حوزه اقتصاد به صورت خاص تس��ري 
دهند. در يك چنين وضعيتي، خودمحوري به جاي 
تصميم س��ازي هاي تخصصي و جمعي و تماميت 
خواهي به جاي پيگيري مطالب��ات مردم به عنوان 
اولويت مطرح مي شود. به اين علت كه دولت ها دوست 
دارند، همه چيز زيرنظر خودشان باشد. چون كارايي 
ندارند و نمي توانند از ظرفيت هاي تخصصي و علمي 
جامعه بهره مند بشوند، از طريق بيراهه ها و تسلط بر 
بخش هاي مختلف اقتصادي، اجتماعي، سياسي و... 
تلاش مي كنند جايگاه خودشان را تثبيت سازند. اين 
شيوه يك ش��يوه غلط و غيراقتصادي است و باعث 
بدل ش��دن اقتصاد به يك كلاف سردرگم مي شود. 
طي سال هاي اخير مش��اهده مي كنيد كه به جاي 
خصوصي س��ازي واقعي و هدفمند سازي يارانه ها، 
دولت ها شركت سهامي س��هام عدالت را تاسيس 
كردند تا ظرفيت هاي اقتصادي كه قرار بود مردمي 
شوند، همچنان در اختيار دولت و برخي گروه هاي 
خاص باشد. اين ش��ركت ها هرچند در قالب سهام 
عدالت ظاهرا به مردم تعلق دارند اما در اختيار دولت 
هس��تند. دولت هر زمان كه دوس��ت داشته باشد، 
مديريت اين شركت هاي را تغيير مي دهد و علي رغم 
زيان ده بودن، ناكارآمدي و... سهامداران نمي توانند 
نقشي در بهبود وضعيت اين شركت هاي اقتصادي 
داشته باشند. اين نمونه اي از تفكر غلط اقتصادي در 
سيستم كشور است. نمونه ديگر مربوط به سيستم 
بانكي است؛ بانك ها به جاي اينكه به بخش خصوصي 
وام دهند، همه تسهيلات آنها را براي جبران كسري 
بودجه و... دولت برداشته مي شود. مگر غير از اين است 
كه ظرفيت هاي كشور بايد صرف رشد و پويايي بيشتر 
بخش خصوصي ش��ود؟ در نمونه هاي ديگر، دولت 
اقدام به ساخت مسكن، پالايشگاه و... مي كند. طبيعي 
است در اين ش��رايط بخش خصوصي نمي تواند با 
دولت و برخي نهادهاي خاص رقابت كند، بنابراين 
آرام آرام دچار اضمحلال مي شود. تفكر غلط، نگاه غلط 
و تمايل به تسلط در جامعه )از جمله اقتصاد( و نفوذ 
نابه جا بر اوضاع مملكت باعث شده كه شاخص هاي 
اقتصادي ايران به سمت نزول حركت كنند. بنابراين 
گزاره اصلي اين نيست كه دولت دخالتي داشته باشد 
يا نداشته باشد. مساله اين است كه دولت ناكارآمد 
نبايد در اقتصاد و اساس��ا هر حوزه ديگري دخالت 
كند. اگر دولت بتواند كارايي ايجاد كند، سازنده است 
در غير اين ص��ورت هر حركت دولت زيانبار خواهد 
بود. هيچ اقتصاد كارآمدي را نمي توان پيدا كرد كه 
دولت ها در آن مشاركت درستي در اقتصاد نداشته 
ادامه در صفحه 3 باشند.  

مرتضي عزتي

يادداشت-1 چرا نشست انتخاب هيات رييسه اتاق تهران به تعويق افتاد؟ 

 سهم خواهي 
دولت از اتاق؟!

فرشته فريادرس | در طبقه هشتم اتاق تهران چه خبر 
بود؟ روزگذشته دوم خردادماه بنا بود با انتخاب تركيب 
جديد هيات رييس��ه، پرونده اي��ن دور از انتخابات اتاق 
پايتخت بسته شود. اما با تعويق اين نشست به يكشنبه 
هفته آينده، پرونده انتخاب اتاق تهران همچنان باز و پر 
ابهام باقي ماند. از آن سو، بازار گمانه زني ها درباره اينكه 
درنهايت چه كس��اني قرار است از دل ليست منتخبين 
انتخاب و در تركيب هيات رييسه صاحب كرسي شوند، 
همچنان داغ اس��ت. برخي شنيده ها حاكي از اين است 
كه برخلاف دوره هاي قبل بحث وجدل بر س��ر انتخاب 
هيات رييس��ه بالا گرفته؛ برخي از سهم خواهي دولت 
براي كسب كرسي مي گويند؛ برخي هم از اختلافي كه 
بين اعضا براي انتخاب تركيب جديد وجود دارد، سخن 
گفتند. بااين حال بايد تا روز هفتم خردادماه منتظر ماند 
وديد كه آيا اعضاي هيات نمايندگان به خواسته دولت تن 
مي دهند يا تصميم مي گيرند با اجماع و توافق همگاني، 

تركيب جديد هيات رييسه را انتخاب كنند. 

    نشستي كه به تعويق افتاد 
صبح ديروز)دوم خرداد( بنا بود با برگزاري نخستين 

جلسه هيات نمايندگان، تركيب جديد اتاق دهم اعم 
از رييس و اعضاي هيات رييس��ه اتاق بازرگاني تهران 
مشخص شود. اما در اقدامي غيرمنتظره و دور از ذهن، 
اين نشست با يك ساعت تاخير و از ساعت هشت صبح 
آغاز ش��د و دستور جلس��ه آن معرفي اعضا بود. طبق 
اعلام ات��اق بازرگاني تهران احتمالا يكش��نبه هفتم 
خردادماه جلسه انتخاب رييس و اعضاي هيات رييسه 
برگزار خواهد شد تا دوره جديد اتاق تهران رسما كار 

خود را آغاز كند. 
مسعود خوانساري رييس فعلي اتاق تهران درباره به 
تعويق افتادن اين نشس��ت اعلام كرد كه اين موضوع 
در راس��تاي همگرايي بين اتاق و دولت به درخواست 
نمايندگان دولت و به ويژه مهدي برادران معاون وزير 
صمت بوده است. او در ديگر اظهاراتش اما رسانه ها را 
مقصر جلوه داد كه باعث دامن زدن به شايعات شده اند. 
البته اين اظهارات گلايه خبرنگاران حاضر در نشست 
را به دنبال داشت. خوانساري در خلال صحبت هايش 
اينطور گفت: متاسفانه با توجه به ذهنيت هايي كه در 
رسانه ها ايجاد شد، به نظر رسيد كه جا دارد همگرايي 
و تفاهم بيشتري صورت گيرد تا بتوان كار را به شكل 

بهتري پيش برد. اما اظهارات برخي منابع نشان از اين 
داش��ت كه به دليل س��هم خواهي دولت براي كسب 
كرسي، نشست انتخاب اعضاي هيات رييسه به تعويق 
افتاده است. به طوريكه رييس فعلي اتاق هم دليل اين 
تعويق را درخواست نمايندگان دولت عنوان كرد. در 
نهايت، روز گذشته بدون اينكه انتخابي در كار باشد يا 
اسمي روي برگه راي نوشته شود، نمايندگان بخش 
خصوصي و همچنين نمايندگان معرفي شده از سوي 
دولت به معرفي خود و تجربيات س��ال هاي قبل شان 

پرداختند و انتخابات به آينده موكول شد.

   در حاشيه نشست چه خبر بود؟ 
در طبقه هش��تم ات��اق تهران چ��ه اتفاق��ي افتاد؟ 
روزگذشته اتمس��فر اتاق سنگين بود؛ اين را مي شد 
از چهره اعضاي منتخب اتاق وصحبت هايي كه بين 
آنها ردوبدل مي شد، متوجه ش��د. انتخاب اين دوره 
هيات رييس��ه ب��ا ادوار قبلي كمي متف��اوت به نظر 
مي رس��د. از يك منظر دولت به دنبال كسب كرسي 
در هيات رييسه اتاق است، كه اين موضوع چندان باب 
ادامه در صفحه 7 ميل اعضاي اتاق نيست.  

موتور درآمدزايي شهرداري خاموش مي شود؟

  رييس شوراي شهر تهران با انتقاد از لايحه برنامه هفتم: 
دولت به اندازه كافي سنگين است، كندترش نكنيد

   آنچه در برنامه هفتم پيش بيني شده، عملا به معناي قفل 
كردن همه شهرداري ها و انداختن مردم به جان آنها است

هشدار چمران به دولت

گروه راه و شهرس�ازي| پيش��نهاد انتزاع دبيرخانه 
كميسيون ماده پنج شهر تهران از شهرداري پايتخت و 
انتقال آن به وزارت راه و شهرسازي به تازگي از سوي دولت 
و در قالب ماده اي از لايحه برنامه هفتم توسعه مطرح شده 

است. اين مساله اما با انتقاد مهدي چمران، رييس شوراي 
ش��هر از دولت همراه شده است.  رييس شوراي اسلامي 
شهر تهران بدون اشاره به انتزاع دبيرخانه كميسيون ماده 
صفحه 5 را بخوانيد پنج تهران از...  

خاندوزي مي گويد كه دوسوم منابع، تسهيلات داده شده است

 سه اقدام دولت 
براي نجات صندوق توسعه ملي

اما و اگرهاي 
سوآپ گازي 

روسيه 

»تعادل« گزارش مي دهد 

صفحه 3    



چند هفته پس از آنكه رييس صندوق توسعه ملي از وضعيت 
نامطوب اين صندوق خبر داد و تاكيد كرد كه براي از بين 
نرفتن اين صندوق بايد برنامه دقيقي پيش بيني ش��ود، 
حالا وزير اقتصاد مي گويد كه دولت س��ه اقدام فوري براي 
صندوق توسعه ملي پيش بيني كرده است. هرچند طبق 
برنامه اعلام شده در برنامه هاي توسعه، بايد بخش مهمي 
از منابع حاصل از فروش نفت به صندوق توسعه ملي واگذار 
شده و از اين منابع در مسير توسعه زيرساخت ها استفاده 
شود اما در سال هاي گذشته تحريم ها، بخش مهمي از اين 
برنامه را با اختلال مواجه كرده اس��ت. از سويي، با توجه به 
اينكه در سال هاي گذشته، دولت ها بعضا براي تامين منابع 
مالي با مشكل مواجه شده و پس از فروش نفت، دسترسي 
دشواري به پول حاصل از آن داشته اند، عملا در بسياري از 
سال ها با درخواست رييس جمهور، افزايش منابع ورودي 
به صندوق توسعه ملي متوقف ش��ده است. از سوي ديگر 
با توجه به همين محدوديت، دولت ها براي مديريت موارد 
خاص يا اتفاقات ناگوار يا بعضي طرح هاي ملي نياز به منابعي 
داشته اند كه تنها در اختيار صندوق توسعه ملي بوده و مجبور 
به برداشت آنها با تسهيلات تازه شده است، تسهيلاتي كه 
هرچند به مرور زمان بازگش��ت داشته اما در نهايت باعث 
شده كه بخش مهمي از منابع صندوق در قالب تسهيلات 
خارج شود و همين باعث رسيدن به نقطه قرمز شده است. 
وزير امور اقتصادي و دارايي گفت: علل و ريشه هاي تورم در 
پنج سال اخير باعث افزايش نا اطميناني توليدكنندگان 
نسبت به قيمت ها و كاهش قدرت خريد مردم شده است. 
تورم جهاني س��ال قبل و ناآرامي هايي ك��ه در نيمه دوم 
پارس��ال رخ داد، منجر به تلاطم ارزي در پاييز و زمستان 
سال قبل شد و از جمله عوامل تورم بود كه بايد در اين زمينه 
عوامل س��اختاري و كوتاه مدت را مورد توجه قرار دهيم. 
عوامل ساختاري تورم زا در اقتصاد ايران تا حد خوبي تحت 
مديريت و كنترل است و اكنون بي انضباطي دولت كنترل 
شده است. همچنين عوامل حوزه بي انضباطي هاي پولي 
تحت كنترل قرار دارد. سخنگوي اقتصادي دولت تصريح 
كرد: رشد نقدينگي در دولت قبل به نقطه اوج رسيده بود 
كه با سخت گيري هاي صورت گرفته در پايان سال ۱۴۰۱ 
به حدود ۳۰ درصد كاهش يافت كه از سرعت مطلوب در 
كاهش رشد نقدينگي حكايت دارد و در سال جاري نيز هدف 
گذاري رشد ۲۵ درصدي از سوي بانك مركزي پيش بيني 
شده است. همچنين خلق پول در شبكه بانكي كشور تحت 
كنترل اس��ت و در حوزه كاهش وابستگي اقتصاد ايران به 
نوسانات ارزي و اساسا اصلاحاتي كه در حوزه تجاري و ارزي 
كشور لازم است كه در حال انجام است. وي درباره موجودي 
صندوق توس��عه ملي نيز گفت: از مجم��وع ۱۵۰ ميليارد 
دلاري كه از روز تاسيس صندوق توسعه ملي وجود داشته 
حدود ۱۰۰ ميليارد دلار تحت عنوان تسهيلات برداشت 
شده است. تلاش دولت اين است كه سه اقدام براي بهبود 
شرايط صندوق انجام دهد و اول اينكه برداشت از صندوق 
را كاهش دهد و در راستاي نسبت بازگشت تسهيلات اقدام 
جدي داشته باشد. همچنين دولت بنا دارد در برنامه هفتم 
توسعه سازوكار جديد در نظر بگيرد كه به اين آسيب كمتر 
مبتلا شويم. خاندوزي درباره برنامه دولت براي دلارزدايي 
گفت: دلار رانت هايي را در حوزه اقتصادي و سياسي خلق 
كرده بود و امريكا حداكثر سوءاستفاده از اين رانت عظيم 

را داشت و بسياري از كشورها از اين مواجهه امريكا با دلار 
واكنش نش��ان داده اند؛ به طوري كه سياست هاي كاهش 
وابس��تگي به دلار در آسيا يك مفهوم فراگير است و چين 
و ساير كش��ورها از اين سياست استفاده مي كنند و ما هم 
ممنوعيت مبادله دلار در داخل كشور داريم. سهم دلار در 
تجارت ما به كمتر از ۱۰ درصد كاهش يافته است كه اين 
رقم در گذشته حدود ۳۰ درصد بود و يكي از دستور كارهاي 
اتحاديه پاياپاي آسيايي همين كاهش وابستگي به دلار است. 
وي درباره انتقاد از دولت درباره رشد نقدينگي بيان كرد: بازي 
با الفاظ براي كساني كه بايد پاسخگوي عملكرد خود باشند 
زيبنده نيست. در همه تئوري هاي پولي جهاني اين حق براي 
مقام پولي محفوظ است كه به سمت كنترل تورم برود. تلاش 
دولت اين است كه تاثيرات مخرب رشد نقدينگي را بكاهد. 
كاهش نقدينگي هم نشان از تلاش دولت براي فاصله گيري 
از رشد نقدينگي دارد. س��خنگوي اقتصادي دولت درباره 
ميزان تامين ارز توس��ط بانك مركزي تصريح كرد: طبق 
اعلام بانك مركزي از ابتداي امسال در تخصيص ارز وضعيت 
بهتري نسبت به دوره مشابه سال گذشته داشته و حدود 
۲۰ درصد بيشتر نيازهاي ارزي را يعني حدود ۱۶ ميليارد 
دلار ارز تامين كرده است. ۵.۶ ميليارد دلار براي صنعت و 
معدن، ۲.۹ ميليارد دلار براي تامين كالاهاي اساسي و ۳۱۰ 
ميليون دلار براي بخش بهداشت و درمان تامين شده است. 
وي در پاسخ به اينكه آيا روسيه سرمايه گذاري بيش از نياز 
در راه آهن رش��ت - آستارا داشته است؟ گفت: اين ادعا كه 
روسيه بيش از مورد نياز در اين پروژه سرمايه گذاري كرده 
است را تاييد نمي كنم. مسير ريلي رشت - آستار حلقه نهايي 
كريدور شمال به جنوب است و خليج فارس به اروپا متصل 
خواهد شد و فاصله اروپا تا خليج فارس را از ۳۳ روز به ۱۲ روز 
كاهش مي دهد و حدود يك ميليون نفر و ۱.۵ ميليون تن بار 
از اين مسير جابجا مي شوند كه رييس جمهور بر تكميل اين 

پروژه تاكيد دارد و طرف روسي هم همين جديت را دارد. 
خاندوزي درباره ميزان اجرايي شدن توافقات ايران و چين 
پس از سفر رييس جمهور به پكن، بيان كرد: توافقات ايران 
و چين وارد فاز اجرايي شده ولي به دليل تحريم ها نمي توانم 
جزييات را بيان كنم. جلس��ه كميسيون مشترك چين و 
ايران در تابستان منعقد مي شود تا درصد پيشرفت توافقات 
رصد شود. وي در پاسخ به اينكه آيا دولت در شش ماه اول 

امسال براي ترميم حقوق كارگران و كارمندان برنامه يا بسته 
تسهيلاتي دارد؟ تصريح كرد: كاهش تورم ماهانه در فروردين 
و ارديبهشت به معناي كاهش قيمت ها يا ثبات نيست و به 
هيچ وجه قيمت ها از نظر دولت قبل قبول نيست. دولت در 
حال مهار عوامل ساختاري تورم است و در اين زمينه جدي 
اس��ت. هر ماه و هر هفته رييس جمهور جزييات افزايش 
قيمت ها را از دستگاه هاي مختلف مي گيرد و توضيحات 
و بازخواست ها از مقامات مس��وول انجام مي شود. وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي در حال تدارك اصلاحيه اي روي 
بسته يارانه سال گذشته است كه هر وقت نهايي شود توسط 
وزير تعاون يا بنده اعلام خواهد شد. وي درباره آخرين آمار 
ساخت مسكن و اينكه آيا تعارضي بين وعده دولت و ديدگاه 
كارشناسان براي ساخت يك ميليون مسكن وجود دارد يا 
خير؟ اظهار كرد: دو گانگي بين هدف دولت و نظر كارشناسان 
در اين زمينه وجود دارد. دولت وقتي كار خود را شروع كرد كه 
شكاف زيادي در تقاضا و عرضه در مسكن وجود داشت، چون 
سال ها عرضه مناسبي انجام نشده بود. كارشناسان هم معتقد 
بودند بايد سالي يك ميليون مسكن ساخته شود و تكليف 
مجلس هم همين بود. دولت از همه ظرفيت ها و مسيرها 
براي ساخت مسكن استفاده مي كند. زمين هاي دولتي در 
حال عرضه براي ساخت است و براي مالكان براي ساخت 
مسكن تامين مالي انجام مي شود و طبق  آخرين آمار وزارت 
راه و شهرسازي يك ميليون و ۴۰۰ هزار مسكن از مرحله 
پايان قرارداد تا مرحله ساخت در حال انجام است. سخنگوي 
اقتصادي دولت در پاس��خ به اين پرسش كه آيا بدون رفع 
تحريم ها امكان برقراري تعاملات اقتصادي با عربستان وجود 
دارد؟ تصريح كرد: دولت سيزدهم مصر است توافقات خود 
با كشورهاي همسايه را موكول به تحريم ها نكند كه نتيجه 
اين سياس��ت را در عمل ديده ايد كه در سال گذشته با ۱۵ 
كشور همسايه قريب به ۳۰ ميليارد دلار تعاملات اقتصادي 
داشته ايم. پيگيري رفع تحريم ها يك دستور است و پيگيري 
ديپلماسي اقتصادي هم دستور ديگري است كه به موازات 
هم انجام مي ش��ود. در ابتداي عادي س��ازي روابط خود با 
عربستان هستيم. تعاملات اقتصادي دو كشور از صفر در سال 
گذشته به چند ميليون دلار رسيده و چشم انداز براي سال 
آينده، خروج از ركود اقتصادي است. سخنگوي اقتصادي 
دولت درب��اره امكان عقد قرار داد كار دائمي براي كارگران 

بعد ازچهار سال، گفت: براي اينكه منويات رهبري در حوزه 
كار پيش برود، يك كار گروه امنيت كاري كارگران تشكيل 
و پيش نويس اين لايحه نوشته شد و اواخر فرودين ماه در 
اختيار هيات دولت قرار گرفت . خاندوزي درباره كاهش زمان 
ترخيص گمرك كشور، خاطرنشان كرد: زمان بندي دوره 
مجوزهاي فعاليت هاي حوزه گمركي كشور در دستور كار 
قرار دارد كه بر اين اساس فعالان اقتصادي اگر براي هر بخشي 
از استعلام ها به دستگاه ها مراجعه كردند بايد حداكثر ظرف 
هفت روز تعيين تكليف كار خود را شاهد باشند. گزارشي 
مبني بر اينكه چه دستگاه هايي از زمان هفت روزه قانوني 
تخطي مي كنند به رييس جمهور ارايه شده و آن دستگاه ها 
تذكر گرفته كه در مدت هفت روز حداكثر مجوزهاي لازم 
را براي بخش تجاري كشور صادر كنند. وي همچنين خبر 
داد كه برنامه اقتصادي كوتاه مدت دولت تحت عنوان بسته 
سياست هاي مهار تورم و رشد توليد كه جزييات آن در ستاد 
اقتصادي دولت مورد بررسي قرار گرفت، نهايي شده است. 
در اين بسته اقتصادي دس��تور كار ۱۰ ماهه دستگاه هاي 
اجرايي به تفكيك دستگاه هاي متولي و زمان بندي اجرا 
در دس��تور قرار مي گيرد و اين برنامه براي تا پايان امسال 
خواهد بود. برنامه ميان مدت اقتصادي كشور ذيل تدوين 
لايحه برنامه هفتم در جلسات متعدد آماده شده و در لايحه 
برنامه هفتم تدوين، تصويب و تقديم مجلس خواهد شد كه 
در ريل گذاري كوتاه مدت و ميان مدت دو سند مهم براي 
فعاليت هاي اقتصادي بخش هاي مختلف دولت خواهد بود. 
وي ادامه داد: تدابير دولت بر ظرفيت هاي مغفول در توليد 
اعم از دارايي هاي راكد متمركز اس��ت. همچنين در قالب 
مولدس��ازي از دارايي هاي راكد استفاده مي شود. از منابع 
بودجه اي و غير بودجه اي نيز دنبال تحريك رشد اقتصادي 
هستيم و سياست تسهيل توليد براي بخش خصوصي در 
دستور كار است. به گفته خاندوزي، سال قبل مجوزهاي 
كسب و كار تسهيل شد و امسال نيز توجه دولت به سمت 
مقررات كسب و كار رفته است؛ به طوري كه ۴۰۰۰ مجوز در 
يك روز صادر كرديم كه يك ركورد در روز پاياني ارديبهشت 
بود. سخنگوي اقتصادي دولت همچنين با بيان اينكه مجوز 
كس��ب و كارهاي حوزه ش��يلات و صنايع دستي تا پايان 
خرداد و مجوزهاي خانگي به فهرست درگاه صدور مجوزها 
افزوده مي شود، گفت: دولت مكلف است از ۲۸ ارديبهشت 
مقررات كسب و كار را تسهيل كند و هيچ وزارتخانه اي حق 
ندارد مقرره و تكليفي براي توليد صادر كند مگر اينكه آن را 
به اطلاع عموم مردم رسانده باشد. وي افزود: توليدكنندگان 
سال ها شكايت داشتند كه هر روز آيين نامه جديدي ابلاغ 
مي شود و ما غافلگير مي شويم كه اين اقدام دولت پاياني بر 
غافل گيري فعالان اقتصادي و يك قدم براي پيش پيني 
فعاليت اقتصادي خواهد بود. خاندوزي خاطرنشان كرد: در 
دو ماه اول سال قبل ۵۵ بخشنامه بخش گمركي و صادراتي 
صادر شده بود كه در دو ماه اول امسال اين مورد را به ۳۱ مورد 
كاهش داديم و اين روند را ادامه خواهيم داد تا بخشنامه ها 
كاهش يابد و دغدغه توليدكنندگان كم شود. با در كنار هم 
قرار دادن اين صحبت ها، به نظر مي رسد كه دولت در بخش 
تورم به دنبال ثبات در بازار ارز و كاهش نرخ رشد نقدينگي 
است و در كنار آن براي جلوگيري از بحران هاي تازه، سه اقدام 
را در حمايت از صندوق توسعه در دستور كار قرار خواهد داد و 
بايد ديد كه در نهايت وضعيت اين صندوق چه خواهد شد. 
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عوامل حادثه تروريستي سراوان 
سريع تر شناسايي شوند

در پي شهادت پنج نفر از ماموران مرزباني در »مزه سر« 
هنگ مرزي سراوان، حجت الاسلام منتظري دادستان 
كل كشور ضمن محكوم كردن اين حادثه و ابراز همدري 
و عرض تسليت به ملت ايران و خانواده شهدا، دستورات 
لازم را در خصوص شناسايي و برخورد قاطعانه با عوامل اين 

حادثه صادر كرد. متن اين پيام به شرح زير است: 
جنايت تروريستي حمله به پاس��گاه مرزي شهرستان 
س��راوان كه موجب ش��هادت ۵ نفر از س��ربازان وطن و 
مدافعان امنيت و مجروح شدن تعدادي ديگر از غيورمردان 
كشورمان ش��د، موجب تاثر فراوان گرديد. اگرچه وقوع 
اينگونه حوادث و جنايات تروريس��تي عليه جمهوري 
اس��لامي ايران نشان از زبوني و ضعف دشمنان كوردل و 
رذالت بيش از پيش آنان دارد، لكن دشمنان ملت و كشور 
و حاميان آنان خوب بدانند كه اين ملت همچون گذشته 
در مقابل همه توطئه ها ايستاده و به موقع به اينگونه جنايات 
پاسخ قاطعانه اي خواهد داد و ديري نخواهد پاييد كه ريشه 
ظلم آنان را از بين خواهد برد. لازم اس��ت دادستان مركز 
استان سيستان و بلوچستان با همكاري نيروهاي انتظامي 
و امنيتي هرچه سريع تر نسبت به شناسايي عوامل اين 
حادث��ه اقدام نموده و با آنها برخ��ورد قاطع و عبرت آموز 
صورت پذيرد. اينجانب ضمن محكوم نمودن اين اقدام 
تروريستي، شهادت اين سربازان شجاع و جان بر كف را 
به مقام معظم رهبري، نيروي انتظامي و خانواده گرانقدر 
آنان تبريك و تسليت گفته و از درگاه خداوند متعال براي 

آنان مغفرت و براي بازماندگان صبر جزيل مسئلت دارم.

قانون زياد داريم
مشكل در اجراست

رييس قوه قضاييه گفت: چنانچ��ه به مقوله مهار تورم و 
رفع مشكلات اقتصادي و معيشتي مردم اهتمام كامل 
و جامع نشود، به دنبال آن بسياري از مسائل و مشكلات 
اجتماعي، فرهنگي و ... حادث مي ش��ود. حجت الاسلام 
والمسلمين محس��ني اژه اي طي سخناني در نشست با 
اعضاي فراكسيون »ارتقاء سلامت اداري و مبارزه با فساد« 
مجلس شوراي اسلامي، با بيان اينكه التزام و عمل به قانون، 
موضوع بسيار حائز اهميتي است كه بايد همواره مدنظر 
مسوولان و مردم باش��د، اظهار كرد: ما در كشور خيلي 
قانون وضع مي كنيم، اما در اجراي قوانين مشكل داريم و 
اين امر در موضوعات مختلف صادق است و اختصاص به 
يك مقطع خاص يا يك نهاد و وزارتخانه خاص ندارد؛ اين 
امر بايد ريشه يابي شود؛ بايد مشخص شود چرا همين قانون 
»ارتقاي سلامت نظام اداري و مقابله با فساد« به طور كامل 
اجرايي نمي شود. رييس دستگاه قضا تصريح كرد: اعتقاد 
من اين است و اين نگاه و رويكرد را در دستگاه قضايي نيز 
ساري و جاري كرده ايم كه بايد همه امور را از خودمان و 
دستگاه و زيرمجموعه خودمان شروع كنيم؛ چه در مقوله 
مبارزه با فساد؛ چه در مقوله عدم اجراي كامل قوانين. ما در 
دستگاه قضايي، مقوله مبارزه با فساد و عدم اجراي كامل 
قوانين را از خودمان شروع كرده ايم و حسب مسووليت هاي 
قانوني اي كه داريم، در اين قضيه س��راغ ساير بخش ها و 
دستگاه ها نيز مي رويم؛ البته نبايد از نظر دور داشت كه چرا 
در دوره هاي پيشين، به برخي قوانين به طور كامل جامه 
عمل پوشانده نشده است؛ اما آنچه در وهله نخست داراي 
اهميت مي باش��د، آن است كه خودمان ملتزم به اجراي 
جامع و كامل قوانين باش��يم. وي افزود: سوال آن است 
كه آيا ما در قوه قضاييه به همه وظايف و مسووليت هاي 
خود به صورت كامل، عمل كرده ايم؟ آيا شما در مجلس 
به صورت كامل و جامع، قوانين صحيح و قابل اجرا تصويب 
كرده ايد؟ اگر پاسخ به اين سوالات منفي است، پس بايد از 
خودمان شروع كنيم و ضمن اولويت بندي مقولات و توجه 
به شاخص هاي مبتني بر زمان و مكان، به سراغ عملياتي 
كردن مقولات اولويت دار برويم. رييس قوه قضاييه با بيان 
اينكه امروز يكي از موضوعات مهم، مقوله سرمايه اجتماعي 
است، گفت: بايد بررسي دقيق صورت گيرد كه سرمايه 
اجتماعي و ميزان اميد و اعتماد مردم در چه س��طحي 
است؟ آيا رو به ارتقاء است يا به ضعف و فترت مي رود؟ بايد 
بررسي شود كه چه مقولات و موضوعاتي سبب وارد آوردن 
خدشه به سرمايه اجتماعي و اميد و اعتماد مردم مي شود؟ 
براي حل و فصل مسائل و مشكلات كشور، توجه به مقوله 
سرمايه اجتماعي، بسيار مهم و اثرگذار است. وي با اشاره 
به اولويت رس��يدگي و رفع مسائل اقتصادي و معيشتي 
مردم و اهتمام همه جانبه هر سه قوه بر مقوله مهار تورم و 
رشد توليد، اظهار داشت: چنانچه به مقوله مهار تورم و رفع 
مشكلات اقتصادي و معيشتي مردم اهتمام كامل و جامع 
نشود، به دنبال آن بسياري از مسائل و مشكلات اجتماعي، 
فرهنگي و ... حادث مي شود؛ لذا بايد بر رشد توليد و اشتغال 
و كاهش تورم، متمركز شويم؛ در كنار آن، بايد به مقوله 
مبارزه با فساد اعم از فساد كلان و خرد نيز اهتمام داشته 
باشيم و در اين قضيه نيز مبارزه با فساد كلان را در اولويت 
قرار دهيم. رييس دستگاه قضا با اشاره به الزامات رشد توليد 
و ضرورت اولويت بندي مقولات در اين عرصه، بيان داشت: 
كاهش تصدي گري دولت، تقويت بخش خصوصي، تأمين 
امنيت سرمايه گذاري، جلوگيري از واردات بي رويه و... از 
جمله موضوعات مهم در مبحث رشد توليد است كه بايد 
بر روي آنها متمركز شد و اولويت ها را در اين بخش تعيين 
كرد؛ در همين قضيه واردات بي رويه، علي رغم تصويب 
قانون، ناظر بر ممنوعيت واردات كالاهاي داراي مش��ابه 
داخلي، اما باز ش��اهد واردات محصولاتي هستيم كه در 
داخل نيز توليد مي شوند؛ اينها مسائلي است كه بايد بر 
روي آنها متمركز ش��د و علاج كار را پيدا كرد و نسبت به 
عملياتي كردن آنها اهتمام ويژه داشت.  محسني اژه اي با 
اشاره به تعدد و گستردگي وسيع ارتباطات مردمي مقامات 
و مسوولان قوه قضاييه با متن مردم در دوره جديد، گفت: 
ارتباط ما در مجموع دستگاه قضا با مردم كم نيست؛ شايد 
ارتباطي كه طي حدود دو سال اخير با متن مردم به اشكال 
مختلف )اعم از حضور همه مسوولان عالي قضايي در مركز 
ارتباطات مردمي، ديدارهاي مستمر چهره به چهره، برپايي 
ميزهاي خدمت در نمازهاي جمعه، ديدار با اقشار مختلف 
مردمي در سفرهاي استاني و ...( برقرار كرده ايم، بي سابقه 
باشد؛ اما آيا همه اين ديدارها و ملاقات هاي مردمي سبب 
افزايش رضايتمندي مردم مي شود؟ آيا خروجي همه اين 

ديدارها منتج به نتيجه مطلوب و دلخواه مردم مي شود؟

صندوق توسعه ملي با درآمدهاي 
نفتي چه خواهد كرد؟

اخباري كه درمورد واريز همه درآمدهاي نفتي به حساب 
صندوق توسعه ملي مطرح شده بود با انتشار لايحه برنامه 
هفتم توسعه جدي تر ش��د و درصورت موافقت مجلس و 
دولت شاهد به تحقق پيوستن اين موضوع خواهيم بود. در 
اين ميان معاون منابع و مصارف اين صندوق توضيحاتي را 
درمورد برنامه هاي صندوق توسعه براي درآمدهاي نفتي 
ارايه كرد. عليرضا صالح با تاكيد بر اينكه هدف تاس��يس 
صندوق توسعه ملي اين بود كه درآمدهاي نفتي به حساب 
اين صندوق واريز و بر اساس اين درآمدها براي نسل هاي 
آينده سرمايه گذاري صورت بگيرد، اظهار كرد: در برنامه 
هفتم توسعه هدف اين است كه دولت قادر باشد طبق يك 
نظم و قاعده اي از درآمدهاي نفتي بهره مند شود. پيشنهادي 
كه از سوي صندوق توسعه ملي مطرح شده اين است كه 
در برنامه هفتم توسعه همه درآمدهاي حاصل از صادرات 
نفت خام، ميعانات گازي و خالص صادرات گاز به حساب 
اين صندوق واريز شود؛ بر اين اساس در سال نخست برنامه 
هفتم، بايد معادل ميانگيني كه دولت در ۱۰ سال گذشته از 
نفت برداشت كرده كه ۲۵ ميليارد دلار است به دولت داده 
شود و در طول اجراي برنامه سالي يك ميليارد دلار از اين 
مبلغ كم شود و در پايان برنامه به ۲۰ ميليارد دلار برسد. وي 
ادامه داد: البته يك تبصره وجود دارد مبني بر اينكه در هر 
صورت سهمي كه به دولت از ميزان ورودي نفت پرداخت 
مي شود از ۸۰ درصد تجاوز نكند و حداقل ۲۰ درصد براي 
صندوق بماند كه هم دولت در ورودي درآمدها نظم داشته 
باشد و هم صندوق بتواند بر اساس منابع پيش بيني هاي 
لازم را انجام دهد.  معاون منابع و مصارف به اين سوال كه 
برنامه صندوق توسعه ملي براي درامدهاي نفتي چيست، 
پاس��خ داد: دولت رقم ثابتي دريافت كرده و كنار مي رود و 
صندوق بايد بتواند اين درآمدها را به سرمايه تبديل كند. 
صندوق قصد دارد بخش��ي از منابع را در بازارهاي خارج 
از كشور سرمايه گذاري كند، بخشي ديگر را با همكاري 
صندوق هاي ثروت كش��ورهاي ديگر س��رمايه گذاري 
مش��ترك كرده و در ايران اجرا كند، بخشي هم در بازار 
سرمايه س��رمايه گذاري مي كند. به طور كلي استفاده از 
درآمدهاي نفتي به سمتي خواهد رفت كه در سال هاي بعد 
از برنامه هفتم، دولت به جاي برداشت از اصل درآمد فقط 

از سود برداشت كند تا سرمايه بين نسلي گسترش يابد. 

تركيب آخرين هيات رييسه 
مجلس يازدهم

۱۲ عضو هيات رييس��ه مجلس يازدهم در آخرين سال 
فعاليتش تعيين شدند؛ تركيبي با بزرگ ترين تغيير يعني 
جابه جايي علي نيكزاد با مجتبي ذوالنوري. در جلسه علني 
روز )سه ش��نبه(، مجلس چهارمي��ن و آخرين انتخابات 
هيات رييس��ه مجلس يازدهم برگزار شد كه تركيب آن 

به شرح زير است: 
   رييس: محمدباقر قاليباف

   نواب رييس: عبدالرضا مصري و مجتبي ذوالنوري
   دبيران: محسن دهنوي، محمد رشيدي، علي كريمي 
فيروزجايي، مجتبي يوسفي، روح الله متفكر آزاد و احمد 

نادري
   ناظران: سيد نظام موسوي، عليرضا سليمي و محسن 

پيرهادي
مجلس ش��وراي اسلامي از س��اعت ۴۰ :۸ وارد برگزاري 
انتخابات هيات رييس��ه ش��د در مرحله اول از بين س��ه 
كانديداي رياس��ت مجلس شوراي اسلامي يعني الياس 
نادران، فريدون عباس��ي و محمدباقر قاليباف، قاليباف 
همچون سه سال گذشته به عنوان رييس مجلس انتخاب 
شد. سپس مجلس شوراي اسلامي وارد اعلام راي براي 
انتخاب نواب رييس شد؛ عبدالرضا مصري، مجتبي ذالنوري 
و علي نيكزاد كانديداي نايب رييسي بودند. شمارش آراي 
نواب رييس، بالغ بر دو س��اعت طول كشيد و چندين بار 
آرا مورد ش��مارش قرار گرفت. عبدالرض��ا مصري با راي 
نمايندگان نايب رييس اول شده بود منتها به دليل مساوي 
ش��دن آراي نيكزاد و ذوالنور براي نايب رييس��ي دوم، آرا 
چندين بار مورد بازشماري قرار گرفت. در ابتدا وقتي آرا 
مساوي شد نمايندگان مسوول شمارش آراي نايب رييسي 
در جايگاه هيات رييسه و نزد قاليباف رفتند و از او خواستند 
كه بين نيكزاد و دوالنور قرعه كشي انجام شود كه قاليباف بار 
اول نپذيرفت و از آنها خواست كه دوباره آرا شمارش شود. 
برهمين اساس چندين بار آرا مورد شمارش قرار گرفت 
و باز هم همان راي مساوي به دست آمد، به همين دليل 
مجدد گلداني با دو اسم نيكزاد و ذوالنور پيش قاليباف برده 
شد و از او خواستند كه قرعه كشي انجام شود كه نام ذوالنور 
بيرون آمد. در خلال بازشماري چندين باره آرا، درگيري 
بين عيسي زاده نماينده مياندوآب و محمودوند نماينده 
خرم آباد ايجاد شد؛ به يك باره محمودوند، عيسي زاده را به 
سمتي هل داد و خطاب به نمايندگان گفت كه ذوالنور چهار 
راي جلو افتاده و بعد مي گويند آرا دوباره ش��مارش شود؛ 
اشاره محمودوند به بازشماري آرا بين علي نيكزاد و مجتبي 
ذوالنوري دو كانديداي نايب رييسي مجلس شوراي اسلامي 
بود. بعد از تمام ك��ش و قوس ها، عبدالرضا مصري نايب 
رييس اول و مجتبي ذوالنوري نايب رييس دوم مجلس 
در آخرين س��ال فعاليت دوره يازدهم شدند؛ بعد از اعلام 
راي، ذوالنور مقابل صندلي نمايندگان حاضر شد و از آنها 
تشكر كرد. درگيري ايجاد شده در حاشيه بازشماري آراي 
نايب رييسي و همچنين دوساعت زمان براي بازشماري آرا 
از ديگر تفاوت هاي انتخابات اين دوره هيات رييسه است.

البته كه اين پايان ماجرا نبود چون به دليل مساوي شدن 
آراي بين دو كانديداي دبيري هيات رييسه، شمارش آرا 
طولاني شد. بعد از مشخص شدن نتايج آرا، در خلال تشكر 
منتخبان هيات رييسه از نمايندگان براي اعتماد به آنها، 
محمدحسين فرهنگي از كانديداهاي دبيري هيات رييسه 
مجلس نيز در تذكري گفت: شب گذشته در فراكسيون 
جلسه اي برگزار شد. مطالبي خلاف واقع عليه بنده مطرح 
شد. در اين جلسه هم دروغ گفتند و هم خيانت در امانت 
كردند. حال امروز بيانيه نيز داده اند. نصيحت هم مي كنند. 
براي من مهم نيس��ت ولي براي مجلس بايد مهم باشد. 
بالاخره بعد از همه كش و قوس ها، تركيب هيات رييسه 
مجلس يازدهم در آخرين سال فعاليت اين دوره با چند 
تغيير نسبت به س��ال گذشته مشخص شد. حسينعلي 
حاجي دليگاني و احمد اميرآبادي جاي خود را به روح الله 
متفكر آزاد و مجتبي يوس��في دادند. همچنين در نايب 

رييسي هم ذوالنور به جاي نيكزاد انتخاب شد.

خاندوزيميگويدكهدوسوممنابع،تسهيلاتدادهشدهاست

رييسجمهوردرجاكارتا:

سه اقدام دولت براي نجات صندوق توسعه ملي

دشمنان بدانند روابط ما با كشورهاي اسلامي گسترده تر مي شود
رييس جمهور كه به دعوت رس��مي »جوكو ويدودو« 
همتاي اندونزيايي خود و در راستاي گسترش و تعميق 
تعاملات اقتصادي و سياس��ي با كش��ورهاي آسيايي 
عازم اندونزي شده اس��ت، دقايقي پيش وارد فرودگاه 
جاكارتا شد. سيد ابراهيم رييسي كه به دعوت رسمي 
رييس جمهور اندونزي به اين كش��ور سفر كرده است، 
صبح سه شنبه به وقت محلي، وارد فرودگاه بين المللي 
جاكارتا شد و از سوي »ذولكيفلي حسن« وزير تجارت 
اندونزي مورد استقبال قرار گرفت. ديدار با رييس جمهور 
اندونزي و امضاي اس��ناد مهم همكاري هاي دوجانبه 
از سوي مقامات دو كش��ور و همچنين ديدار با رييس 
اتحاديه آ.س��ه.آن، رييس مجلس نمايندگان، رييس 
مجلس مش��ورتي خلق اندونزي و ملاقات و گفت وگو 
با تجار و بازرگانان اندونزي و ايران بخشي از برنامه هاي 
رييس جمهور در اين س��فر دو روزه است. سيد ابراهيم 
رييسي در ادامه برنامه هاي س��فر رسمي به اندونزي، 
پيش از ظهر امروز سه شنبه به وقت محلي در نشست 
مطبوعاتي مشترك با »جوكو ويدودو« رييس جمهور 
اين كش��ور، با ابراز اميدواري نس��بت ب��ه اينكه در اين 
سفر گام هاي بلندي در جهت توسعه روابط با اندونزي 
برداشته شود، گفت: دو كشور در 7۰ سال سپري شده 
از برق��راري روابط ديپلماتيك، همواره تعاملات خوبي 
در حوزه ه��اي مختلف سياس��ي، اقتص��ادي، تجاري 
و منطق��ه اي و بين المللي داش��ته اند. وي با اش��اره به 
هدفگذاري انجام ش��ده براي رساندن حجم مبادلات 
تجاري دو كشور به رقم ۲۰ ميليارد دلار افزود: البته دو 
كش��ور تصميم گرفته اند كه مبادلات خود را با ارزهاي 
ملي انجام دهند. امروز مقامات دو كشور اسناد متعددي 
براي همكاري در حوزه هاي مختل��ف امضا كردند كه 
نشان دهنده عزم و اراده آنها براي توسعه روابط در همه 
حوزه ها اس��ت. وي با بيان اينكه »جمهوري اس��لامي 
ايران با وجود فش��ارها و تحريم ه��اي ظالمانه با همت 
متخصصين جوان خود گام هاي ارزشمندي در جهت 
رشد علم و فناوري و نيز توسعه اقتصادي برداشته است«، 
تصريح كرد: تحريم ها و تهديدها به هيچ عنوان نتوانسته 
ايران را متوقف كند. رييس جمهور همكاري و ارتباط با 
كشورهاي مسلمان، همسايه و همسو را اولويت سياست 
خارجي جمهوري اسلامي ايران عنوان و خاطرنشان كرد: 

گسترش روابط با اندونزي به عنوان يكي از كشورهاي 
مهم و موثر در آس��يا و جهان كه در س��ازمان هاي مهم 
منطقه اي و بين المللي عضويت دارد، براي ايران اهميت 
زيادي دارد. وي با بيان اينكه »ايران و اندونزي نسبت به 
مسائل منطقه اي و بين المللي از جمله مساله فلسطين 
و وضعيت افغانس��تان ديدگاه هاي مش��تركي دارند«، 
گفت: دو كش��ور به حمايت از حقوق مردم فلسطين تا 
آزادي قدس شريف متعهد و پايبند هستند. همچنين 
ديدگاه دو كشور درباره ضرورت تشكيل دولتي فراگير 
در افغانستان كه همه اقوام و مذاهب را نمايندگي كرده و 
در جهت احقاق حقوق همه مردم اين كشور گام بردارد، 
يكسان اس��ت. وي اضافه كرد: امروز زنان و دختران در 
جمهوري اسلامي ايران در شؤون و عرصه هاي مختلف 
حضور موثر و موفقي دارند و باعث افتخارآفريني براي 
كشورمان ش��ده اند، معتقديم زنان و دختران افغان نيز 
اين توانمندي را دارند كه براي كشورشان و امت اسلامي 
افتخارآفريني كنند و بايد امكان فعاليت هاي اجتماعي از 
جمله بهره مندي از فرصت هاي آموزشي براي آنان فراهم 
شود. رييس��ي با بيان اينكه »دو دهه حضور امريكا در 
افغانستان ثمره اي جز ويراني و كشتار و از جمله ۳۵ هزار 
كودك معلول نداشت«، اظهار داشت: ايران و اندونزي 
در مسائل منطقه اي و بين المللي قائل به مبارزه جدي با 

يكجانبه گرايي هستند. وي در پايان با بيان اينكه »ايران 
و اندونزي زمينه ها و ظرفيت هاي متنوع و فراواني براي 
ارتقاي سطح روابط خود دارند«، اظهار اميدواري كرد 
كه اين سفر بتواند در جهت گسترش تعاملات فيمابين 
دو كشور بزرگ و قدرتمند اسلامي در منطقه و جهان 
تاثيرات سازنده اي داشته باشد و آثار آن با سفر متقابل 
رييس جمهور اندونزي به تهران كامل شود. همچنين 
سيدابراهيم رييسي در ديدار گروهي از مردم اندونزي در 
مركز اسلامي جاكارتا، با اشاره به دعوت اسلام به وحدت، 
آن را راهبرد امت اس��لامي در مقاب��ل اختلاف افكني 
دشمنان دانست و گفت: افرادي كه امروز دل در گروي 
دين دارند بايد بدانند امروز وحدت و انسجام امت اسلامي 
بسيار ضروري است. اسلامي كه امروز جمهوري اسلامي 

خود را مقيد به آن مي داند، اسلام اهل بيت است.
وي افزود: نجات انس��انيت در پي��روي از مكتب علوي 
و فاطمي است و آنچه براي س��عادت بشريت و اخلاق 
انسان تاثيرگذار است، از زبان اهل بيت شنيده مي شود. 
اين اسلام امروز ما را به وحدت و انسجام دعوت مي كند. 
اختلاف افكني كار دشمن است، كساني كه دل در گرو 
دين دارند بدانند وحدت و انسجام امت اسلامي ضروري 
و لازم اس��ت. رييس جمهوري تاكيد كرد: در خانه اهل 
بيت سخني از انحراف شنيده نمي ش��ود و انسان را به 

صراط مس��تقيم هدايت مي كند. انحراف��ات فكري و 
اختلاف افكني در جهان اسلام نس��بتي با دين و قرآن 
ندارد. كشورهاي اس��لامي و امت مسلمان بايد روابط 
بسيار صميمي باهم داشته باش��ند. كساني كه دل در 
گرو اسلام ندارند به مسلمانان ظلم  مي كنند. بيداري، 
آگاهي، زمان شناس��ي و دشمن شناس��ي مس��لمانان 
جلوي ظلم آنها را مي گيرد. رييس��ي يادآور شد: هدف 
از س��فر به اندونزي توس��عه روابط سياسي، اقتصادي، 
تجاري، فرهنگي و تمدني است و طي صحبت هايي كه 
با رييس جمهوري و مسوولان مجلس اندونزي داشتيم 
دو كشور بر توسعه روابط تاكيد دارند. اين سطح از روابط 
با اندونزي كافي نيست و مي توان از اين ظرفيت به نفع 
دو ملت استفاده كرد. استفاده از ظرفيت دو كشور براي 
ارتقاي سطح روابط دوكشور مورد توجه است. وي ادامه 
داد: مسلماني ما در گرو آن است كه به مسلمانان عالم و 
وضعيتشان توجه كنيم. سياست جمهوري اسلامي اين 
است به مساله فلسطين توجه كند. امروز دليل مخالفت 
با جمهوري اسلامي اين اس��ت كه نمي خواهد زير بار 
سلطه برود. سياس��ت ما ارتباط با كشورهاي اسلامي 
اس��ت و يقين بدانيد كه اين امر جزو اهداف ماست. اگر 
دشمنان از حس��ن روابط ما با كشورهاي اسلامي جان 
دهند اشكالي ندارد. بدانند اين روابط روزبه روز بيشتر و 
گسترده تر خواهد شد. ما يقين داريم نظم فعلي جهان به 
سمتي تغيير خواهد كرد كه به نفع جهان اسلام باشد و 
نظام سلطه نيز روزبه روز به سوي افول حركت مي كند. 
همچنين ۱۱سند و تفاهمنامه همكاري ميان مقامات 
عاليرتبه ايران و اندونزي به امضا رسيد. مراسم امضاي 
اسناد و تفاهمنامه هاي همكاري ميان جمهوري اسلامي 
ايران و اندونزي برگزار شد و مقامات دو كشور ۱۱ سند 
همكاري امضا كردند. تفاهمنامه تجارت ترجيحي، لغو 
رواديد، مبادلات فرهنگ��ي، همكاري نظارتي بر توليد 
ف��رآورده اي دارويي، هم��كاري در زمينه هاي علمي، 
فن��اوري و نوآوري و همكاري دو جانبه در زمينه نفت و 
گاز از جمله اسناد همكاري امضا شده ميان وزاري امور 
خارجه، ارتباطات و فناوري اطلاعات، نفت و معاون علمي 
و فناوري رييس جمهور و معاون وزير صمت با همتايان 
اندونزيايي بود. همچنين اسناد همكاري امضا شده در 

حضور روساي جمهور دو كشور رونمايي شد.



با توجه به اينكه وابستگي اروپا به گاز روسيه بسيار 
بيش��تر از نفت اين كشور است، تحريم هاي مربوط 
به گاز در مدت زماني دورتر اعمال ش��ده است. اما 
به هر حال پيش بيني مي ش��ود كه مس��كو طي دو 
الي س��ه س��ال آينده با مازاد گازي روبرو شود كه 
بايد برايش بازاري بيابد. دست بالايي كه روسيه در 
زمستان امسال نس��بت به اروپا داشت، باعث شده 
بود كه انتهاي جنگ بسيار نزديك به نظر برسد اما 
خرابكاري امريكا در لوله نورد استريم 1 و 2 امكان 

صادرات گاز روسيه به اروپا را از بين برد. 
به گ��زارش خبرنگار»تعادل« ش��رايط فعلي كه به 
توقف صادرات گاز روسيه به اروپا منجر شده است، 
وضعيت اي��ده آلي ب��راي ايران در جه��ت تبديل 
شدن به يك ش��ريك تجاري مهم و بزرگ روسيه و 
همچنين منتفع شدن از سود چند ميليارد دلاري 
خريد يا سوآپ گاز اين كشور به وجود آورده است. 
بنابراين، لازم اس��ت تمهيدات لازم انديشيده شود 
تا از اين فرصت به دست آمده به نحو احسنت بهره 
ببريم. كارشناس��ان ضمن تأييد لزوم بهره برداري 
از اين فرص��ت در مورد خطرات اين سياس��ت نيز 
هش��دار داده اند. آنان اعتقاد دارن��د كه نبايد اجازه 
دهيم همس��ايگان ايران به مش��تريان گاز روسيه 
تبديل شوند و بازارهاي بالقوه كشور از دست برود. 
همچنين نبايد اس��تفاده از گاز روس��يه در داخل 
كش��ور برايمان تبديل به عادت شود و ما را از توليد 
گاز خودم��ان غافل كند. نظ��رات مرتضي بهروزي 
فر، كارش��ناس انرژي را در اي��ن خصوص در ادامه 

مي خوانيد.
بهروزي فر با اش��اره ب��ه ناترازي گاز در كش��ور به 
خبرنگار »تعادل« اظهار كرد: متاس��فانه ما شدت 
مصرف انرژي بالايي نس��بت به ديگر كش��ورهاي 
جه��ان داريم. به ط��وري كه در برخ��ي از ماه هاي 
س��ال مصرف از توليد پيش��ي مي گي��رد. از طرفي 
نتوانسته ايم آنقدر كه لازم اس��ت در حوزه توسعه 
ميادين گازي خود سرمايه گذاري داشته باشيم. با 
توجه به اين ش��رايط ما در فصل زمستان با ناترازي 
گاز مواجه مي ش��ويم. حتي در فصل تابس��تان هم 

گاهي اين مش��كل را داريم. از طري��ق واردات گاز 
از روس��يه مي توانيم اين نات��رازي را حل كنيم و از 
تعطيلي صنايع در فصول س��رد س��ال جلوگيري 
كنيم.  وي افزود: سياس��ت خريد گاز روسيه از اين 
لحاظ مي تواند براي ما مزيت داش��ته باشد. اما بايد 
مراقب باش��يم كه اين سياست فقط در كوتاه مدت 
مورد استفاده قرار بگيرد. نبايد به عنوان يك طرح 
بلندمدت به آن نگاه كنيم. غفلت از توسعه ميادين 
گازي خود و سرمايه گذاري در بخش هاي بالادستي 

مي تواند برايمان مشكل ساز شود. 

وي عنوان كرد: بايد همزمان كه از روسيه گاز وارد 
و در كوتاه مدت مشكلات ناترازي را حل مي كنيم، 
با جديت توسعه ميادين گازي خود را دنبال كنيم 
و طرح هاي بهينه س��ازي مصرف را پيش ببريم. به 
اين طريق مي توانيم از گاز روسيه نهايت استفاده را 
ببريم. در غير اين صورت وابستگي ما به گاز روسيه 
تا حدي پي��ش خواهد رفت كه در آينده حتي توان 

مالي تأمين واردات را هم نخواهيم داشت. 
اين كارشناس انرژي خاطرنشان كرد: در اين موضوع 
كه س��وآپ يا خريد گاز روس��يه براي كشور منفعت 
دارد، شكي نيست. اما مهم اين است كه اين سياست 
بتواند عملياتي شود. هر گونه افزايش روابط اقتصادي 
و تعام��لات انرژي با همس��ايگان مي تواند به تقويت 
موقعيت سياس��ي ايران در منطق��ه بيانجامد و براي 
كش��ورمان س��ودآور اس��ت.  وي مطرح كرد: يكي از 
مزيت هاي اصلي سوآپ گاز روسيه اين است كه گاز را 
در شمال تحويل گرفته و به كشورهاي ديگر در مرزهاي 
جنوبي مي فرستيم، به لحاظ اينكه لازم نيست گاز را از 
جنوب به شمال كشور ببريم، برايمان سودمند است. 

بهروزي فر در پايان گفت: بنابراين به اين شكل ايران 
به صورت فعالانه در تجارت گاز مازاد روسيه عمل 
خواهد كرد كه هم بازارهاي مختلفي را در دسترس 
ايران قرار خواهد داد و هم حداكثر منافع را كس��ب 
خواهد كرد و به خنثي كردن تحريم  نيز مي پردازد. 
همچنين س��وآپ گاز اين ام��كان را ايجاد خواهد 
كرد كه براي توسعه همكاري با همسايگان، از نظر 

سياسي، روسيه در جهت ما حركت كند.
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نفت روسيه باعث كاهش خريد 
از خاورميانه شد

ش��ركت ايندين اويل اعلام كرد كه به قراردادهاي 
خريد نفت با توليدكنندگان خاورميانه متعهد مانده 
اس��ت اما خريد محموله هاي تك از اين منطقه به 
دليل واردات بيشتر از روس��يه، كاهش پيدا كرده 
است. به گزارش ايسنا، ش��ريكانت مادهاو وايديا، 
رييس شركت ايندين اويل كه بزرگ ترين پالايشگر 
نفت هند از نظر ميزان ظرفيت اس��ت، اعلام كرد 
خريد محموله هاي تك كاهش پيدا كرده است زيرا 
اين همه نفتي كه از روسيه خريداري مي شود، بايد 

جايي جبران شود.
وي گفت: نفت روسيه با ويژگي هاي پالايشگاهي 
هند متناس��ب اس��ت و مصرف رو به رشد هند كه 
در مارس به ركورد بالايي رس��يد، فضاي بيشتري 
براي واردات ايجاد كرده اس��ت. آمار به دست آمده 
از منابع بازرگان��ي نش��ان داد واردات نفت هند از 
روس��يه در آوريل، به ركورد بالاي جديدي رسيد 
و س��هم گريدهاي نفتي خاورميان��ه و آفريقايي از 
بازار اين كش��ور را به پايين ترين سطح در 22 سال 

گذشته رساند.
پس از اينك��ه خريداران غربي، نفت روس��يه را در 
واكنش به حمله نظامي مسكو به اوكراين، تحريم 
كردند، پالايشگاه ها در هند كه سومين واردكننده 
و مصرف كننده بزرگ نفت در جهان اس��ت، خريد 
نفت تخفيف دار روسيه را افزايش دادند. طبق آمار، 
هند حدود 1.۹ ميليون بشكه در روز نفت روسيه را 
در آوريل وارد كرد كه حدود ۴.۴ درصد بالاتر از ماه 
پيش از آن و معادل حدود دو پنجم از كل خريد اين 
كشور بود. بر اساس گزارش رويترز، روسيه در آوريل، 
براي ششمين ماه متوالي، بزرگ ترين صادركننده 
نف��ت به هند مان��د و پس از آن عراق و عربس��تان 
سعودي قرار گرفتند. قرارداد شركت ايندين اويل 
با شركت روس نفت براي خريد نفت، عامل ديگري 

بود كه واردات نفت از روسيه را بالا برد.

سند همكاري ايران و اندونزي
در حوزه هاي نفت و گاز امضا شد

اس��ناد همكاري دوجانب��ه در زمينه نف��ت و گاز بين 
ايران و اندونزي در حضور روس��اي جمهوري دو كشور 
امضا ش��د. به گزارش روابط عمومي وزارت نفت،  آيين 
امضاي اسناد و تفاهم نامه هاي همكاري ميان جمهوري 
اسلامي ايران و اندونزي ديروز )سه شنبه، دوم خردادماه( 
برگزار ش��د و مقام هاي دو كش��ور 11 سند همكاري 
امضا كردند. تفاهم نامه تجارت ترجيحي، لغو رواديد، 
مبادلات فرهنگي، همكاري نظارتي بر توليد فرآورده  
داروي��ي، هم��كاري در زمينه هاي علم��ي، فناوري و 
نوآوري و همكاري دوجانبه در زمينه نفت و گاز از جمله 
اسناد همكاري امضاش��ده ميان وزيران امور خارجه، 
ارتباط��ات و فناوري اطلاعات، نف��ت و معاون علمي و 
فناوري رييس جمهوري و معاون وزير صمت با همتايان 
اندونزيايي بود.  اس��ناد همكاري امضاشده در حضور 

روساي جمهوري دو كشور رونمايي شد.

ايران جزو كشورهاي برتر
در بخش مهندسي است

 وزير نيرو با بيان اينكه ايران جزو كشورهاي برتر در امور 
مهندسي اس��ت، ادامه داد: خدمات فني و مهندسي 
متعدد ايران به ساير كشورها صادر شده است. به گزارش 
ايرنا از وزارت نيرو، علي اكبر محرابيان در »چهاردهمين 
كنفرانس بين المللي تونل اي��ران« گفت: حفر تونل از 
ديرباز براي بش��ريت اهميت داشته؛ اما امروزه اهميت 
آن براي وزارت نيرو مضاعف شده است. وي با بيان اينكه 
تونل، سازه اي است كه مي تواند نقش هاي متفاوتي را در 
عرصه هاي مختلف از جمله راه و شهرسازي، تأسيسات 
انتقال آب، خطوط برق و غيره ايفا كند، خاطرنش��ان 
ساخت: ايراني ها بيش از ۳۰۰۰ سال سابقه طراحي و 
اجراي تونل هايي را دارند كه پايداري و كارآمدي آنها در 
طي هزاران سال به جامعه بشري اثبات شده است. وزير 
نيرو افزود: همچنين در اين زمينه بابلي ها در بين النهرين 
داراي سبقه 2 هزار سال قبل از ميلاد بوده و مصريان نيز از 
پيشينه خوبي در اين زمينه برخوردارند. محرابيان درباره 
پيشرفت قابل ملاحظه علم مهندسي تونل در كشور، 
خاطرنشان كرد: پروژه هاي متعددي در حوزه تونل سازي 
در كشورهاي مختلف توسط مهندسان و متخصصان 
ايراني به مرحله اجرا رسيده و در اين زمينه خدمات فني 
و مهندسي متعدد ايران به ساير كشورها صادر شده است. 
وي گفت: شاخص اين پروژه ها را مي توان در كشورهاي 
عراق، سريلانكا و تاجيكستان و بسياري ديگر از كشورها 
مشاهده كرد. وزير نيرو، مغارها را نيز جزو تونل ها دانست 
و افزود: مي توان در اين باره به ساخت بزرگ ترين مغار 
نيروگاه هاي برق آبي با ارتفاع بالغ بر ۶۰۰ متر توس��ط 
متخصصان و مهندسان ايراني در كشور سريلانكا اشاره 
كرد. اين امر جزو افتخارات مهندس��ي اين مرزوبوم به 
ش��مار مي رود. وي بيان كرد: ايران در منطقه خشك و 
نيمه خشك واقع شده است، وجود نقاط متراكم جمعيتي 
و نياز به مصرف آب كه بعضاً با محل بارش ها و منابع آبي 
كشور فاصله دارد، استفاده از تونل ها براي انتقال آب را 
ضروري مي كند. محرابي��ان ادامه داد: انتقال آب فقط 
معطوف به آب هاي سطحي و بارش ها نيست؛ بلكه در 
س��ال هاي اخير انتقال آب دريا به عنوان يك موضوع 
مهم در دس��تور كار وزارت نيرو قرار گرفته است. وزير 
نيرو اظهار داشت: يك پروژه بزرگ در كشور در دهه ۸۰ 
طراحي شد و عمليات اجرايي آن آغاز و در دهه ۹۰ نيز 
به مرحله بهره برداري رسيد كه به عنوان نخستين خط 
انتقال آب دريا به فلات مركزي محسوب مي شود. وي 
ادامه داد: در كنار اين پروژه خطوط دوم تا پنجم نيز در 
دستور كار قرار گرفت و امروز به عنوان پروژه هاي مهم 
كشور در مرحله اجرا قرار دارد. وزير نيرو گفت: بي ترديد 
در اجراي اين پروژه ها ناگزير به استفاده و بهره مندي از 
ظرفيت تونل ها به عنوان س��ازه هاي ارزان قيمت براي 
انتقال آب هستيم. محرابيان استفاده از تونل در بسياري 
از پروژه هاي صنعت آب و برق را در مقايسه با ساير روش ها 
بسيار اقتصادي برشمرد و خاطرنشان ساخت: در پيشبرد 
بسياري از طرح ها در جهان در مسير حفاري به رفتارهاي 
ناشناخته اي از زمين مي رسيم كه موجب مي شود نتوانيم 
مطابق مطالعات پروژه به اهداف خود برسيم، نمونه آن 
پروژه انتقال آب به درياچه اروميه است. وي، استفاده از 
دانش تكميلي، پژوهش و مطالعات و روش هاي لازم در 
علم زمين شناسي با استفاده از آزمايشگاه هاي معتبر براي 
بررسي دقيق مسير و لايه هاي زمين را ضروري دانست 
اين در حالي اس��ت كه در برخي از اين پروژه ها به اين 
موضوع توجه نشده است. وزير نيرو از انجمن تونل ايران 
خواست در اين باره توجه ويژه اي داشته باشد، چراكه 
ممكن است در مسير اجراي تونل با رفتارهاي ناشناخته 
زمين روبرو شويم و پروژه به صورت نيمه تمام مسكوت 
بماند. محرابيان بر مقوله توجه و صيانت از محيط زيست 
در پيشبرد اين دست از پروژه ها تأكيد كرد و خاطرنشان 
ساخت: محيط زيست اصل و اساس بستر زندگي بوده 
و حفظ آن ض��رورت دارد. وي ادامه داد: در پروژه هايي 
بدون توجه به مسائل محيط زيس��ت آسيب هايي به 
آب هاي زيرزميني، چشمه ها و غيره وارده شده است. 
بايد توجه داشت كه علم تونل سازي مقابل محيط زيست 
قرار نگيرد. وزير نيرو به روش هاي متعدد حفاري براي 
احداث تونل هاي با قطر كوچك اشاره كرد و گفت: امروزه 
در كشور براي احداث خطوط فاضلاب و آب با روش هاي 
لوله گذاري و غيرمهندسي روبرو هستيم كه ايمني را 
دچار مشكل مي كند و درعين حال زمان بر است، بنابراين 
استفاده گسترده از روش هاي جديد حفاري در تونل هاي 
با عمق كم مي تواند مسير جديدي را باز كند. محرابيان 
به نقش و اهميت بهره مندي از شركت هاي دانش بنيان 
و فناور براي پيشبرد پروژه هاي حفاري تونل تأكيد كرد و 
خاطرنشان ساخت: وزارت نيرو در اين زمينه با مشاركت 
يكي از شركت هاي دانش بنيان توانست هزينه پيشبرد 
طرح را كاهش و سرعت كار را افزايش دهد. وي افزود: 
براين اساس چنانچه در اين زمينه از ظرفيت شركت هاي 
دانش بنيان به خوبي استفاده كنيم نتايج خوبي را دريافت 
خواهيم كرد؛ نمونه آن مشاركت يك شركت دانش بنيان 

براي پيشبرد پروژه فاضلاب اهواز بود.

»تعادل«گزارشميدهد

اما و اگرهاي سوآپ گازي روسيه 

هشداردبيركلاوپكدربارهعاملنوسانبازارنفت
دبيركل اوپك هشدار داد سرمايه گذاري كمتر از حد 
لازم در بخش نفت و گاز، ممكن اس��ت باعث نوسان 

بازار در بلندمدت شده و رشد را به مخاطره بيندازد.
هيثم الغيص در كنفران��س نفت و گاز خاورميانه در 
دوبي، با بي��ان اينكه بايد به جاي اينكه يك ش��كل 
از انرژي را جايگزين ش��كل ديگري كنيم، دنيا بايد 
به كاهش انتش��ار گازهاي گلخانه اي متمركز شود، 
تاكيد كرده است: سرمايه گذاري هاي عمده در همه 
بخش هاي انرژي ضروري است. اين حقيقتي است 
كه بايد گفته شود. طبق برآورد اوپك، جهان به 12.1 
تريليون دلار سرمايه گذاري براي تامين تقاضاي رو 
به رش��د براي نفت در بلندمدت ني��از دارد. فريدون 

فش��اركي، رييس شركت مش��اوره FGE در همين 
رويداد گفت: با نرخ رشد حدود هشت ميليون بشكه 
در روز تقاضاي جهاني براي نفت، به دليل تحريم هاي 
غرب عليه روسيه كه رشد توليد را محدود مي كند، 
جهان ممكن است با مشكل عرضه مواجه شود. روسيه 
ممكن است توليد خود را در حدود 1۰ تا 11 ميليون 
بشكه در روز حفظ كند، اما با ادامه تحريم ها، رشد دو 
ميليون بشكه در روز در آينده، بعيد است محقق شود. 
نفت و گاز روسيه در معرض تحريم هاي گسترده غربي 
قرار گرفته كه محدود كردن فروش به غرب و سقف 
قيمت براي نفت روسيه را هدف گرفته اند. فشاركي 
گفت: اكنون كه در قيمت بالاتر، نگراني نسبت به رشد 

توليد نفت شيل امريكا وجود ندارد، اوپك نسبت به 
گذش��ته، كاملا متفاوت عمل مي كند. اين گروه به 
درآمدزايي از منابع نفتي پيش از رسيدن تقاضا براي 
نفت به اوج خود، متمركز شده است. فشاركي اظهار 
كرد: تمايل براي حفظ قيمت نفت بالاي ۸۰ دلار در 
هر بشكه و تمايل براي عبور قيمت از مرز 1۰۰ دلار 
در صورت محدود ش��دن عرضه به بازار، را مشاهده 
كرده اس��ت. اوپك و متحدانش كه ب��ه گروه اوپك 
پلاس معروف هستند، اواخر سال 2۰22 در واكنش 
به وخامت دورنماي اقتص��ادي، توافق كردند براي 
حمايت از بازار، توليدش��ان را كاهش دهند. سپس 
در آوري��ل، حركت غافلگيرانه ديگ��ري انجام دادند 

و عربس��تان س��عودي و اعضاي ديگر اوپك پلاس، 
مجموعا 1.1۶ ميليون بش��كه در روز كاهش توليد 

داوطلبانه را اعلام كردند.
اعضاي اوپك پلاس قرار اس��ت براي تصميم گيري 
درباره اقدام بعدي، چهارم ژوئن در وين ديدار كنند.

بر اساس گزارش رويترز، مايك مولر، رييس شركت 
ويتول آسيا در كنفرانس نفت و گاز خاورميانه اعلام 
كرد: تقاضا براي نفت در نيمه دوم امسال، تحت تاثير 
رشد آسيايي، حداكثر دو ميليون بشكه در روز افزايش 
پيدا خواهند كرد. تقاضاي فصلي افزايش پيدا خواهد 
كرد و به برداش��ت از ذخاير منتهي مي ش��ود كه به 

معناي عرضه مازاد كمتر است.

قيمت نفت
به ريل صعودي بازگشت

قيمت نفت در معاملات روز سه شنبه تحت تاثير 
انتظار س��رمايه گذاران براي محدود شدن عرضه 
با رش��د فصلي تقاضا براي بنزين و كاهش عرضه 
توليدكنندگان اوپك پلاس، افزايش پيدا كرد اما 
نگراني ها نسبت به ريسك نكول بدهي امريكا، رشد 

قيمت ها را محدود كرد.
بهاي معاملات نفت برنت با 2۸ سنت معادل ۰.۳۷ 
افزايش، به ۷۶ دلار و 2۷ سنت در هر بشكه رسيد. 
بهاي معاملات وس��ت تگزاس اينترمديت امريكا 
با ۳1 س��نت معادل ۰.۴۳ درصد افزايش، به ۷2 
دلار و ۳۶ س��نت در هر بشكه رس��يد. نفت برنت 
روز دوشنبه با ۰.۵ درصد افزايش و شاخص نفت 
امريكا با ۰.۶ درصد افزايش بسته شده بود. بهاي 
معاملات بنزين امريكا در آس��تانه تعطيلات روز 
يادبود در 2۹ م��ه كه همواره زمان آغاز اوج گيري 
تقاضاي فصلي براي سوخت در تابستان به شمار 
مي رود، 2.۸ درصد افزايش پيدا كرد. هيرويوكي 
كيك��و كاوا، رييس ش��ركت ان اس تريدينگ كه 
واحدي از شركت نيسان سكيوريتيز است، در اين 
باره گفت: قيمت نفت با كمك افزايش فصلي تقاضا 
براي بنزين در امريكا از هفته آينده، كاهش توليد 
اوپك پلاس از ماه جاري و برنامه امريكا براي خريد 
نفت براي پر كردن ذخاير نفت استراتژيك، در كف 

تحكيم شده است.
وزارت انرژي امريكا هفته گذشته اعلام كرد براي 
پر كردن ذخاير نفت استراتژيك، سه ميليون بشكه 

نفت خام براي تحويل در اوت خريداري مي كند.
دور جدي��د كاهش تولي��د داوطلبان��ه اوپك و و 
متحدانش ش��امل روس��يه، از ميلادي جاري به 
اجرا درآمد و انتظ��ار مي رود عرضه نفت به بازار را 
محدودتر كند. تحليلگران بانك گلدمن ساكس روز 
دوشنبه در گزارشي با اشاره به تحقق كامل كاهش 
توليد اوپك پلاس و رش��د بيش��تر تقاضا، كمبود 
عرضه پايدار نفت از ژوئن را پيش بيني كردند. يكي 
از مديران شركت ويتول روز دوشنبه گفت: آسيا 
پيشران عمده رشد تقاضا براي نفت خواهد بود و 
در نيمه دوم امسال حدود دو ميليون بشكه در روز 

به ميزان مصرف اضافه مي كند.
با اي��ن حال، س��رمايه گذاران به مذاك��رات براي 
افزاي��ش س��قف بدهي امري��كا ك��ه بزرگ ترين 
مصرف كننده نفت جهان است، چشم دوخته اند. 
ورشكستگي نكول بدهي امريكا احتمالا باعث هرج 
و مرج در بازارهاي مالي و افزايش نرخ بهره شده و 
به رشد تقاضا براي سوخت دست در سطح داخلي 

و جهاني صدمه مي زند.
بر اساس گزارش رويترز، كوين مك كارتي، رييس 
مجلس نمايندگان امريكا و جو بايدن، رييس جمهور 
امريكا روز دوشنبه بدون اينكه درباره نحوه افزايش 
سقف بدهي ۳1.۴ تريليون دلاري دولت امريكا به 
توافق برسند، به مذاكرات ش��ان خاتمه دادند و در 
ش��رايطي كه 1۰ روز تا نكول احتمالي باقي مانده 

است، به مذاكره ادامه خواهند داد.

تضادسياستگذاريدرحمايتازتوليددرايران

آياايرانمزيتخودروسازيدارد؟

قلمروياختياراتدولت

تجربهديگرانياخودمان؟

 طوري كه امروزه بيشتر نهادهاي متولي كسب و كارهاي 
مختلف، به دنبال محدود کردن تعداد فعالان كسب و كار 
و افزايش س��ود انحصاري فعالان كسب و كار با توجه به 
مشاوره از تشكل هاي صنفي و ديدگاه و برداشت شان از 
اقتصاد )كه كاملا متفاوت از علم اقتصاد(، عمل مي کنند. 
در حالي كه بايد اقدامات كلان اقتصادي با توجه اصول 
علم اقتصاد براي شكل گيري فضا و بستر سالم و رقابتي 
در همه فرآيندهاي زنجيره تامين و عرضه محصولات 
تحت نظ��ارت و كنترل مجموعه دول��ت و حاكميت با 
توجه به اهداف مص��وب برنامه ها را پيگيري مي كردند. 
دركل نهاد دولتي متولي ايجاد و فعاليت كس��ب و كار، 
به جاي توجه بر ش��كل گيري و فعاليت با توجه به رويه 
معمول در كش��ورهاي جهان، به ويژه حمايت از حق و 
حقوق مصرف كنندگان محصولات مربوطه، خواس��ته 
يا ناخواس��ته از انجام وظيفه اصلي منحرف ش��ده و به 
سمت تنها حمايت از فعالان كسب و كار اقدام مي کنند.  
متاس��فانه آثار اين چنين اقدامات��ي در نهايت موجب 
ضرر و زيان گس��ترده ب��ر فع��الان مصرف كنندگان و 
متقاضيان شروع كسب و كارهاي اقتصادي كشور شده 
و در ش��رايط تش��ديد تحريم و اهميت خدمات كسب 
و كاره��اي، روزبه روز هزينه هاي بيش��تري براي عموم 
مردم به عنوان مصرف كنن��دگان كالاها و خدمات وارد 
مي کند. در حالي كه اگر فضاي فعاليت اين كسب و كار 

رقابتي باشد، از دو جهت منافع اقتصادي كشور افزايش 
خواهد ياف��ت. اول اينكه با ش��كل گيري رقابت در بازار 
خريد و فروش محصولات مختلف، باگس��ترش تعداد 
فعالان، رقابت در كاهش قيمت ه��ا، افزايش كيفيت و 
تنوع محصولات، منافع مصرف كنندگان و عموم فعالان 
كس��ب و كار افزايش مي يابد. دوم به تبع افزايش تعداد 
بنگاه هاي زيرمجموعه كسب و كارها، اشتغال مستقيم 
و غيرمستقيم اين فعاليت افزايش و درآمد حاصل از اين 
بازار بين تعداد بيش��تري از افراد كشور توزيع مي شود.  
شايان ذكر است آنچه در خصوص رويه، ساختار و عملكرد 
كسب و كار مختلف توضيح داده شد، متاسفانه در بيشتر 
كسب و كارهاي اقتصادي كش��ور مرسوم است. بر اين 
اساس مطالب فوق در جهت توجه به مسائل و مشكلات 
اساسي و ساختاري كسب و كارهاي در چرخه اقتصادي 
كش��ور ارايه ش��د تا با برطرف کردن علل آنها، موجب 
تغيير رويه و اصلاح امور فراهم ش��ود. در كل مشكلاتي 
در بس��ياري كس��ب و كارها اقتصادي كشور مشاهده 
مي شود كه به تبع اقدام اشتباه متولي دولتي آن بخش، 
در عدم اولوي��ت به منافع عموم م��ردم در برنامه ريزي 
و سياس��تگذاري به وجود آمده، بر اين اساس اقدامات 
نامناسب متولي فعاليت كسب و كارهای خرده فروشي 
محصولات، نمونه خوبي براي آشنا شدن با موانع گسترش 
رقابت در عمده كس��ب و كارهاي توليدي كشور است. 

البته همان  گونه كه اذعان شد اين مشكل هم بر اشتغال 
نيروي كار كشور، هم بر توزيع درآمد و ثروت بين عموم 
مردم و همچنين توجه به رعايت حقوق مصرف كنندگان، 
نيز بسيار موثر اس��ت. اما همان گونه كه گفته شد، نهاد 
متولي دولت��ي اولويت اول را در س��ود آوري بنگاه هاي 
داراي مجوز قرار داده كه ضرر و زيان گس��ترده اي براي 
اقتصاد كش��ور به وجود آورده است.  ضمن آنكه به مرور 
نهادها و سازمان هاي متولي دولتي امور اقتصادي، ارتباط 
مستقيم يا غيرمستقيم با فعالان دريافت كننده مجوز پيدا 
کرده اند و به تبع گسترش اين ارتباط، به عمد يا غيرعمد 
اقدامات زيادي براي افزايش سود انحصاري اين بنگاه ها 
و جلوگي��ري از ورود بنگاه هاي جديد صورت مي گيرد. 
در حالي كه بايد همچون ساير كشورها، نهاد و سازمان 
متولي آن بخش از اقتص��اد، اولا اولويت اول حمايت از 
حق و حقوق عموم مردم باش��د و ثانيا نظارت، كنترل و 
بازرسي بيشتري براي جلوگيري از شكل گيري انحصار 
به كار بگيرند. البته همواره نهادها، س��ازمان ها و ادارات 
دولتي امور اقتصادي كشور بايد از عامه بنگاه هاي فعال 
در چرخه اقتصادي كشور در چارچوب اصول علم اقتصاد 
تا زماني كه در تضاد با منافع بلندمدت عامه مردم نباشد، 
حمايت اصولي و اساسي شود.  متاسفانه برنامه ريزي در 
كسب و كارهاي مختلف اقتصادي از جمله خرده فروشان 
محصولات در چند سال گذشته، در جهت افزايش قدرت 

انحصاري بنگاه هاي داراي مجوز، صورت گرفته كه موجب 
افزايش سود انحصاري اين فعاليت و در مقابل هم بيكاري 
روزبروز بيش��تر و هم قيمت پرداختي عم��وم مردم براي 
دريافت كالاها و خدمات انحصاري آنها بيشتر شده است. 
اين مشكل اساسي به تبع انحراف متوليان دولتي در تدوين 
و بازنگري قوانين، مقررات، رويه ها و دستورالعمل هاي ايجاد 
و فعاليت بنگاه هاي اقتصادي، به وجود آمده و تا زماني كه 
حوزه كار و فعاليت نهاد و سازمان متولي دولتي تغيير نکند، 
اصلاح نمي ش��ود. به هر صورت لازم است همچون ساير 
كش��ورها نهادهاي متولي به فعاليت اصلي خود بپردازند 
و در چرخه ورود و خ��روج افراد در فعاليت هاي اقتصادي 
دخالت نكنند. البته ورود متقاضيان حقيقي و حقوقي در 
همه كسب و كارها ازجمله فعالان بازرگاني، بايد باتوجه به 
آخرين استانداردهاي سخت افزاري و نرم افزاري از جمله 
دارا بودن مدرك تحصيل��ي و صلاحيت علمي و اخلاقي 
باشد، اما نبايد سقف و حدود مشخصي براي تعداد بنگاه ها 
در كسب و كارها در هر شهر و منطقه اي در نظر گرفته شود. 
بر اين اساس اقدام متوليان دولتي براي محدود كردن تعداد 
فعالان كس��ب و كارهاي مختلف به ويژه بازرگاني، نشان 
بدهند عدم توجه آنها به اصول علم اقتصاد در برنامه ريزي و 
سياست گذاري براي كسب و كار بازرگاني است، در نتيجه 
لازم است اين نهاد در وظايف ش��ان باتوجه به اصول علم 

اقتصاد رفتار کند.

براي اينكه متوجه شويد، تجهيزات دسته دوم يعني 
چه؟ بايد بدانيد كه خط توليد موتور كه 1۰۰ميليون 
دلار بوده، با 1۰ميليون دلار وارد كش��ور شده است. 
طبيعي است كه اين تجهيزات استوك، كيفيت توليد 
را كاهش مي ده��د. در دهه ۸۰ خورش��يدي هم كه 
دولت خورد و برد. درآمدهاي نفتي بالا رفت، اما به جاي 

توليد، صرف يارانه هاي نقدي و مسكن مهر و... شد. اگر 
خاطرتان باشد در سال ۸۸ تا ۸۹ وزير محترم در صدا 
و سيما نش��ان داد كه بالاي ۹۰ درصد قطعات يدكي 
چيني هستند. چرا كه درآمدهاي بادآورده نفتي زيادي 
وجود داشت و مدام واردات صورت مي گرفت. در دهه 
۹۰ ابتدا دوره اول تحريم ها آغاز شد و پدر توليد كشور 

درآمد و پس از آن در سال هاي ۹۵ و ۹۶ حول و حوش 
۴۰۰الي ۶۰۰ ميليون يورو پول توسط سيتروئن و پژو 
پول و تجهيزات وارد كشور كردند. حالا بايد ديد در كره 
جنوبي چه اتفاقي رخ داده است. همزمان ميلياردها 
دلار سرمايه امريكايي وارد كره جنوبي شد. در تركيه 
هم از ۳۰س��ال قبل، خودروس��ازان اروپايي س��كان 

هدايت را به دست گرفتند. بنابراين دولت ها در ايران 
نه تنها به صنعت خودرو سازي كمكي نكرده اند بلكه با 
دخالت، بخشنامه هاي دستوري و قيمت گذاري ها، بر 
حجم مش��كلات اين صنعت افزوده است. روندي كه 
تا زماني كه ادامه داش��ته باشد نمي توان توقع بهبود، 

رقابت پذيري و رشد در بازار خودرو را داشت.

 بخش هاي��ي چ��ون آموزش، بهداش��ت، توس��عه 
زيرس��اخت ها و حوزه هاي��ي كه بخ��ش خصوصي 
يا نمي توان��د يا مايل ب��ه حضور آنها نيس��ت، اينها 
قلمروهايي هس��تند كه دولت ها باي��د در آنها ورود 
كند. مهم ترين گزاره در هر ساختار توسعه يافته اي، 

نيروي انساني است، رشد اين نيروي انساني كارآمد 
ذي��ل فعاليت هاي دولت تعريف مي ش��ود. اساس��ا 
حضور دولت هاي كارآمد در اي��ن حوزه ها، اثرگذار 
اس��ت و مي تواند منش��أ تحولات جدي شود. اما در 
بخش هايي كه بنگاه هاي اقتصادي بخش خصوصي 

حضور دارند و مي توانند سرمايه گذاري كنند، دولت 
نبايد حضوري داشته باشد. دولت ها در ايران درست 
برعكس عم��ل مي كنند. يعن��ي در بخش هايي كه 
بايد اجازه دهد بخش خصوصي ورود كند و پروژه ها 
را پيش ببرد، دولت و نهادهاي وابس��ته به حاكميت 

ورود مي كنند و در بخش هاي توسعه آموزشي، بهبود 
شاخص هاي بهداشتي و درماني، زيرسازي جاده ها و 
حمل و نقل، حمايت از دهك هاي محروم و...كه جزو 
وظايف بنيادين دولت ها به شمار مي رود، دولت ايران 

غيبت جدي دارد.

اثر سياست »تنش زدايي« بر رشد چشمگير جذب 
س��رمايه هاي خارجي يك��ي از تجربه هاي داخلي 
اس��ت كه در اين دوران كشور به ش��دت به آن نياز 
دارد، چه آنكه به گواهي آمارهاي رس��مي كارنامه 
س��رمايه گذاري و تشكيل س��رمايه در دهه 1۳۹۰ 

بسيار ناگوار است. تغيير ساعت كشور در نيمه اول 
س��ال يكي ديگر از تجربه هاي جهاني و نيز داخلي 
است كه هم قبل از انقلاب اسلامي و هم پس از آن 

در كشور آزموده شده است.
 ام��ا برخلاف اين تجربه ها، ش��اهديم كه در س��ال 

جاري اجرايي نشد و حالا دولت و وزارت نيرو براي 
گريز از خاموشي هاي اجباري، راي به آغاز فعاليت 
ادارات در ساعت ۶ صبح داده اند! فوايد تغيير ساعت 
در نيمه نخست س��ال به اندازه اي روشن و مبرهن 
اس��ت كه توضيح آن نوعي اسراف به شمار مي رود. 

اين موارد، صرفا مش��تي از خروار ب��ود. اميد كه در 
حكمراني اقتصادي و سياس��ي كشور، تجربه هاي 
داخلي و خارجي به بهانه هاي واهي كنار گذاش��ته 
نشوند و هزينه آزمايش و خطاها از جيب شهروندان 

ايراني پرداخت نشود.

ادامه از صفحه اول



گروه بازارسرمايه| 
شاخص كل بورس تهران در هفته هاي اخير ريزش هاي 
س��نگيني را تجربه كرد و در نهايت با فش��ار و اجبار 
توانست دوباره به مدار صعودي بازگردد و روند صعودي 
به خود بگيرد. شاخص كل بورس بالاخره پس از حدود 
سه س��ال توانسته بود روند جديدي را تجربه كند؛ اما 
دس��تكاري و دخالت باعث شد كه شاخص به اصلاح 
ريزش س��نگيني را تجربه كند و در نهايت نقدينگي 
س��هامداران حقيقي از بازار خارج ش��ود. اكنون بازار 
س��رمايه با س��ختي هاي زياد پس از ريزش چند روز 
گذشته توانسته به مدار رشد برسد ولي نكته اساسي 
اينجاس��ت كه هرگونه دخالت مجدد و دس��تكاري 
مي تواند وضعيت بازار را همانند گذش��ته وخيم كند 

و باعث بي اعتمادي و خروج سهامداران از بازار شود.
در سه روز گذشته بازار روي مدار رشد بوده و توانسته 
سودي جديد نصيب سهامداران كند ولي با اين وجود 
همچنان بازار نتوانسته صعودي خوبي را تجربه كند. از 
سوي ديگر طبق گزارش هاي منتشر شده و براساس 
صورت ه��اي مالي س��ال ۱۴۰۱، س��ود خالصي كه 
شركت ها شناسايي كرده اند، به طور ميانگين افزايش 
۲۲ درصدي را نسبت به سال قبل تر تجربه كرده اند. اين 
موضوع نشان مي دهد كه وضعيت بنيادي شركت ها 
در آخرين فصل از س��ال ۱۴۰۱ بهتر از ش��رايط آنها 
در پاييز سال گذش��ته بوده و اين سودآوري اكنون با 
كاهش ميانگين نسبت قيمت به سود )P/E( كل بازار، 
جذابيت سرمايه گذاري در سهام را افزايش مي دهد. 
بنابراين مي توان انتظار داشت كه در بورس فردا شاهد 
تقاضاي خوبي براي شركت هايي باشيم كه در انتشار 
گزارش هاي سالانه خود، از بهبود سودآوري در سال 
۱۴۰۱ خبر داده اند و فعالان بازار سهام نيز چشم انداز 
خوب��ي را براي آنها متصور هس��تند. با اي��ن حال اما 
همچنان برخي تهديدهاي تكراري مي تواند به عنوان 

سرعت گيري در روند صعودي بورس عمل كند.

   مشكل بازارسرمايه چيست؟
حميدرضا طريقي، كارش��ناس بازار سهام گف: بازار 
سرمايه فاصله زيادي با سال ۹۹ و فضاي حبابي آن دارد. 
در واقع، وضعيت بورس به  گونه اي است كه اغلب سهام 
ارزنده هستند و مي توان به رشد و افزايش سودسازي 
صنايع مختلف اميدوار بود. يكي از مشكلات اصلي بازار، 
كوچك بودن و رشد نامتناسب ابزارهاي سرمايه گذاري 
غيرمستقيم سبدگرداني  ها و صندوق هاي متنوع اوراق 
بهادار و كالايي اس��ت كه همگام و مطابق رشد ارزش 

بازارسرمايه، ارتقا نيافته است.
اين مدير بورس��ي ادامه داد: معرف��ي ابزارهاي نوين 
معاملاتي از جمله موضوعات مهمي است كه مغفول 
مانده و بسياري از سرمايه گذاران بورسي از روش هاي 
سرمايه گذاري غير مستقيم شناختي ندارند. در حال 
حاضر حجم و ارزش س��رمايه گذاري غيرمستقيم در 
مقابل ارزش بازارس��هام و حجم معاملات روزانه بازار 
بسيار ناچيز است. اين درحالي است كه نهادهاي مالي 
فارغ از روندهاي صعودي و نزول��ي بازار، مي توانند با 
ايجاد رقابت مثب��ت در كنار ابزارهايي مانند دو طرفه 
كردن معاملات رونق نسبي در بازارسرمايه ايجاد كنند.

مديرعامل كارگزاري توانا، تصريح كرد: به اين ترتيب، 
از شدت نوس��انات و تنش ها در روند معاملات روزانه 
بازارسهام كاسته مي ش��ود و كمتر شاهد رفتارهاي 

هيجاني در بورس خواهيم بود.
او در پاسخ به اين پرسش كه چگونه و با چه ابزارهايي 
مي توان از تكانه هاي غيرمنطقي بازارسهام جلوگيري 
كرد، گفت: توسعه و تعميق بازار از طريق عرضه هاي 
اوليه و ورود سهام شركت هاي بزرگ و مطرح به بورس 
با قيمت هاي منصفانه اولين راهكار است. تلاش سازمان 
بورس براي ايجاد شفافيت حداكثري در بازارسرمايه 
گام بعدي است. همچنين براي جلوگيري از تكانه هاي 
شديد بازار، علاوه بر س��ازمان هاي بالادستي و ناظر، 
نهادهاي مالي مانند كارگزاري ها و سبدگردان ها نيز 

بايد اقدامات موثر فرهنگي انجام دهند.
وي راه��كار ديگر را افزايش دامنه نوس��ان معاملات 
دانس��ت و گفت: افزايش دامنه نوس��ان ني��ز از ديگر 
راهكارهايي است كه با جلوگيري از صف هاي خريد 
و فروش كاهش معنادار هيجان بازار را به همراه دارد. 
ريس��ك هاي بازارمالي كش��ور معمولا كوتاه مدت و 
مقطعي است و زماني كه بازارسرمايه با افت هاي عجيب 
روبرو مي ش��ود بايد علت را در جاي��ي خارج از فضاي 
اقتصادي جست وجو كرد. معمولا صعود و سقوط هاي 
طولاني و شديد ش��اخص در فرهنگ سرمايه گذاري 
ريش��ه دارد بنابراين فرهنگ س��ازي بايد در اولويت 

تصميم گيران بازارسرمايه باشد.
اين تحليلگر بازارمالي افزود: فرهنگ س��ازي رسالت 
مش��ترك تمام��ي نهاده��اي بازارس��رمايه اس��ت. 
س��رمايه گذاري غيرمس��تقيم از طريق صندوق ها، 
سبدگردان ها و مشاورين حرفه اي نقدينگي ورودي به 
بازارسرمايه را به بخش هاي درست هدايت مي كنند و 
در نهايت از شدت هيجان فروش در روزهاي منفي و 

ريزش هاي بازار كم مي شود.
طريق��ي در پاي��ان يك��ي از مهم تري��ن فرصت هاي 
فرهنگ سازي را نمايش��گاه  تخصصي صنعت مالي 
دانست و گفت: رويدادهاي تخصصي، فرصت رقابتي 

مهمي ب��راي نهاده��اي مالي اس��ت. نهادهاي مالي 
مي توانند با عرضه توانمندي ها و محصولات نوآورانه 
خود در نمايش��گاه صنعت مالي، به رشد بازارسرمايه 
كمك كنند و سرمايه گذاران هم مي توانند متناسب با 
ميزان سرمايه و سطح ريسك پذيري، بهترين خدمات 
را شناسايي و از آن اس��تفاده كنند. بنابراين فعالان و 
به ويژه بازيگران جديد بازارسرمايه نبايد از ظرفيت هاي 

ويژه  اين رويداد غافل شوند.

   بازار از دريچه معاملات
شاخص كل بورس در چهارمين روزكاري هفته يعني 
سه شنبه دو خرداد ماه روند صعودي داشت و با افزايش 
۱۲ ه��زار و ۲۹۲ واحدي معال��دل ۰.53 درصدي به 
سطح دو ميليون و 33۰ هزار واحدي رسيد. شاخص 
كل هم وزن ينز توانس��ت رش��د بيش از شاخص كل 
داشته باش��د با افزايش ۱.8۴ به محدوده 7۹۱ هزار و 
۱۴۲ واحدي رسيد. همچنين شاخص فرابورس نيز با 
افزايش ۲56 واحدي معادل ۰.88 درصدي در سطح 

۲۹ هزار و ۴۹8 هزارواحدي ايستاد.
روز دوشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار سهام مثبت شد و ۲67 ميليارد تومان پول حقيقي 
به بازار سهام وارد شد. همچنين در چهارمين روز كاري 
هفته نماد خپويش )سازه پويش( بيشترين ورود پول 
را داش��ت كه ارزش آن 53 ميليارد تومان بود. پس از 
خپويش، نمادهاي ثبهساز، انرژي و وكغدير بيشترين 
ورود پول حقيقي را داشتند. در سوي ديگر، بيشترين 
خروج پول حقيقي به نمادهاي شپنا، ثپرديس و وشهر 
اختصاص داش��ت. نمادهاي اخابر، ميدكو و ومعادن 
نمادهاي سبزپوش بورس بودند كه بيشترين اثر را در 
رشد شاخص كل بورس داشتند. در مقابل نمادهاي 
فملي، فولاد و فارس بيشترين اثر منفي را بر شاخص 
كل داشتند.  در فرابورس نيز نمادهاي خاور، دي و آريا 

بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص داشتند و نمادهاي 
كگهر، فروژ و شاوان بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص 
كل فرابورس داش��تند. در بين نمادهاي پرتراكنش 
بورس روز اخير نيز وبملت بيشترين تراكنش را داشت 
و ثشاهد و خگستر در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در 
فرابورس نيز دي، فرود و خاور بيش��ترين تراكنش را 
داشتند. روز گذش��ته ارزش معاملات كل بازار سهام 
به ۴3 هزار و 8۱ ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات 
اوراق بدهي در بازار ثانويه ۲3 هزار و 87۰ ميليارد تومان 
بود كه 55 درصد از ارزش كل معاملات بازار را در اين 
روز شامل مي شود. ارزش معاملات خرد نيز با كاهش 
3 درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم ۱۲ هزار 
و 876 ميليارد تومان رسيد.در معاملات نماد وبملت 
)بانك ملت( بيش��ترين ارزش معاملات بازار سهام را 
نيز به خود اختصاص داد كه ارزش معاملات آن 378 
ميليارد تومان بود. پس از وبملت، ثش��اهد بيشترين 
ارزش معاملات را داش��ت و دي رتبه سوم بيشترين 
ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و پس از آن دو 
نماد خاور و خزاميا در رتبه هاي بعدي بيشترين ارزش 
معاملات قرار گرفتند. در حجم معاملات نيز سهام شپنا 
)شركت پاالايش نفت اصفهان( با تعداد ۲ ميليارد و 83 
ميليون س��هم در صدر قرار گرفته است. دي در رتبه 
دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه 
سوم به وبملت تعلق داش��ت. دو نماد شستا و خودرو 
نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم معاملات بازار 

قرار داشتند. 
در معاملات سه شنبه، ۱63 نماد صف خريد داشتند 
و ۲۹ نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش 
صف هاي خريد با افت 8 درصدي نس��بت به روز قبل 
به هزار و 3۹۴ ميليارد تومان كاهش يافت و مجموع 
ارزش صف ه��اي فروش نيز با افزايش 3۱ درصدي به 

۱53 ميليارد تومان رسيد.

اخباررويداد بازار سرمايه4   Wed. May 24. 2023    2498   چهارشنبه 3 خرداد 1402     4 ذی القعده 1444    سال نهم      شماره

تبعات سنگين براي بورس
بورس نيوز| ميثم عليمحمدي در خصوص افزايش 
اختيارات بانك مركزي اظهار كرد: در چند سال اخير 
شوراي عالي هماهنگي اينچنين اختيارات را به بانك 
مركزي داده اس��ت. به عنوان مثال در حوزه بازار ارز 
اختيارات بانك مركزي افزاي��ش پيدا كرد و تقريبا 

توانست اوضاع را كنترل كند.
وي افزود: بانك ها ناترازي هاي بسياري زيادي دارند 
و در اوايل سال رييس جمهور درخصوص بانك هاي 
متخلف دستوري صادر كرد كه زودتر بايد اين موضوع 
تعيين تكليف شود و بانك هايي كه اضافه برداشت 
دارند و نقدينگي را زياد مي كنند شناسايي شوند. در 
حال حاضر نظام بانكي در محدوده اي قرار دارد كه 
بايد بانك مركزي پرقدرت وارد اين حوزه شده و اگر 
بانك هاي متخلف كنترل نشوند تبعات بسيار سنگين 

از جمله افزايش نقدينگي و تورم خواهد داشت.
اين كارش��ناس بانكي در اي��ن باره ادام��ه داد: دو، 
سه س��الي اس��ت كه اصلاح نظام بانكي آغاز شده و 
دولت و مجموعه نظ��ام به اين موضوع پي بردند كه 
ناترازي هاي بانك ه��ا در تورم و نقدينگي تاثيرگذار 
بوده و مي خواهند اين موضوعات را اصلاح كنند. به 
همين دليل افزايش اختيارات مثبت بوده و تجربه 
گذشته هم اين موضوع را نشان مي دهد كه افزايش 
اختيارات بانك مركزي مثبت بوده و اين اختيارات 

مي تواند تاثير خود را بگذارد.
وي درخصوص عملكرد بانك ها و س��ود و زيان آنها 
در بورس بيان ك��رد: طبيعتا بانك مركزي به دنبال 
انضباط مالي اس��ت و تاثير مثبت خواهد داش��ت. 
اختياراتي كه ب��ه بانك مركزي داده ش��ده در اين 
راستا نيست كه جلوي فعاليت بانك ها گرفته شود. 
به اين دليل اس��ت كه وضعيت عملك��رد بانك ها را 
بهبود بخش��د. بانك هايي كه اضافه برداشت دارند 
شايد ارزش دارايي ها و NAV آنها بالاتر است، اما به 
لحاظ موقعيتي سودده نيستند. در انتها مي بينيد كه 
سود و زيان بانك ها و عملكرد مالي آن سال منتهي 
به زيان شده بنابراين باتوجه به اينكه بانك مركزي 
مي خواه��د بانك ها را كنترل كن��د، در ميان مدت 
و در س��طح بانك و اقتصاد كلان تاثي��ر مثبت را در 
فعاليت بانك ها خواهد گذاشت. اين اختيارات نافي 
اين نيست كه باعث زيان بانك ها مي شود. اين طور 
نيست. قطعا باعث افزايش سودآوري بانك ها خواهد 
شد آن هم به اين دليل است كه فعاليت بانك ها را به 

سمت سودآوري بيشتر ببرد.
عليمحم��دي توضيح داد: ج��دا از بحث اختيارات، 
خود بانك مركزي ابزار هايي براي كنترل سودآوري 
بانك ها دارد كه سودآوري آنها را افزايش دهد. مثلا 
در بحث بازار بين بانكي مي تواند با بانك ها هماهنگ 
باشد. يكي از مشكلات عديده نظام بانكي اين است 
كه برخي از اموال مازادي كه در قالب سهام يا املاك 
به بانك ها واگذار مي ش��ود، دارايي هايي به بانك ها 
واگذار شده اند كه نقدشوندگي ندارند. به نظر مي رسد 
در اين بخش بانك مركزي بايد نقش خود را پررنگ تر 
ايفا كرده و همراهي داشته باشد. گزارشات بانك هايي 
كه در بورس هستند NAV بانك و ارزش دارايي ها 
زياد اس��ت، اما در واقع برخي از اين دارايي ها سمي 

است و نمي توانند آن را بفروشند.
كارشناس بانكي با اشاره به موضوع افزايش سرمايه 
بانك ها خاطرنشان كرد: همانطور كه مي دانيم برخي 
بانك ه��ا از محل تجديد ارزياب��ي دارايي ها افزايش 
س��رمايه مي دهند. طبق دس��تورالعملي كه بانك 
مركزي به بانك ها ابلاغ كرد، در افزايش س��رمايه از 
اين محل محدوديت وجود دارد. به اين ش��كل كه 
افزايش سرمايه درصد كمي از محل تجديد ارزيابي 
دارايي باش��د و بانك ها بايد از مح��ل آورده افزايش 
س��رمايه دهند تا بتوانند نس��بت كفايت سرمايه را 

افزايش دهند.
وي ادامه داد: نكته اينجاست كه بانك هاي دولتي از 
محل آورده نقدي نمي توانند افزايش سرمايه دهند 
به دليل محدوديت پرداخت مبالغي كه سهامداران 
در قالب افزايش سرمايه از محل حق تقدم بايد انجام 
دهند و باتوجه به اينك��ه منابع كافي براي پرداخت 
ندارند بانك ها در افزايش سرمايه از اين محل دچار 
مشكل هس��تند؛ بنابراين فقط يك محل افزايش 
س��رمايه از محل صرف س��هام باق��ي مي ماند. اين 
مسير بايد هموار ش��ود تا بانك ها حداقل بتوانند از 
اين محل افزايش سرمايه دهند. باتوجه به اينكه در 
اين نوع افزايش سرمايه نياز به اين داريم كه بانك ها 
و شركت هاي سرمايه گذاري سهام عدالت موافقت 
خود را به عنوان سهامدار عمده اعلام كنند. دو، سه 
سالي است كه افزايش سرمايه از محل صرف سهام 
ابلاغ ش��ده، اما بانك ها نتوانس��تند به شكل قانوني 
اس��تفاده كنند. در صورتي كه شايد سهامدار خرد 
رغبت داشته باش��د، اما سهامدار عمده به دلايلي با 

اين موضوع موافقت نمي كند.
عليمحمدي توضيح داد: در حال حاضر بسياري از 
بانك ها به جز افزايش س��رمايه از محل صرف سهام 
هيچ گون��ه افزايش س��رمايه اي نمي توانند بدهند. 
موضوع افزايش سرمايه موضوع مهمي است. طبق 
دستورالعمل جديد بايد نسبت كفايت سرمايه بهبود 
پيدا كند و اگر از يك عدد پايين تر باش��د، مشمول 
جرايم بانك مركزي خواهد شد و حتي تا مرز انحلال 
هم پيش مي رود. بانك مرك��زي در وضعيت فعلي 
اقتصاد كه بانك ها بايد توان تسهيلات دهي آنها زياد 
شده و وارد بازار هاي مختلف شوند، مي تواند مسير 
افزايش سرمايه را از محل صرف سهام هموارتر كرده 

و بانك هاي بزرگ نقش خود را در اقتصاد ايفا كنند.
اين كارشناس بانكي گفت: در وضعيت موجود بانك 
مركزي به عن��وان نهاد ناظر مي توان��د ابزار هايي را 
طراحي كند تا بانك ها بتوانند مطالبات خود را از دولت 
وصول كنند. روش هاي وصول بدهي را معرفي كند. 
طراحي ابزار، حلقه مفقوده اس��ت. ابزار رد ديون در 
قالب شركت ها و املاك مازاد تجربه چندان موفقي 
نبوده اس��ت. اين موضوع بايد توسط بانك مركزي 
بررسي شود تا بتوانيم شاهد شكوفايي بانك ها شود.

هراس در بازار سهام امريكا پس 
از انتشار تصاوير هوش مصنوعي

ايرنا| در پي انتشار تصاوير هوش مصنوعي از وقوع 
انفجاري در نزديك وزارت دفاع امريكا )پنتاگون( 
كه سخنگوي اين نهاد امريكايي آن را تكذيب كرد، 
موجي از هراس در بازار سهام امريكا به وجود آمده 
است. يك سخنگوي پنتاگون روز دوشنبه به وقت 
محلي تايي��د كرد كه هيچ انفج��اري در صبح روز 
دوش��نبه در نزديكي پنتاگون رخ نداده است. پس 
از آنكه برخي حس��اب هاي كاربري در توييتر، يك 
تصوير ساخته شده توس��ط هوش مصنوعي را به 
عنوان يك انفجار ب��زرگ در نزديكي پنتاگون در 
واشنگتن به صورت گس��ترده منتشر كردند، بازار 
سهام در اين كشور در صبح روز دوشنبه دچار تغيير 

و تحولاتي شديدي شد.
شاخص S&P 5۰۰ امروز صبح پس از انتشار اخبار 
اين انفجار تاييد نشده در رسانه هاي اجتماعي به طور 
قابل توجهي كاهش يافت. هنوز مشخص نيست چه 
كسي اين تصوير را در رسانه هاي اجتماعي منتشر 
كرده است اما يونوس پاكسوي خبرنگار واشنگتن 
پست ادعا كرده كه عامل انتشار اين تصوير روسيه 
بوده اس��ت. پيش از اين، روزنام��ه نيويورك تايمز 
اس��تفاده نامطلوب از هوش مصنوعي در آينده را 
نگران كننده توصيف كرده و درباره تحقق كابوس 
بهره برداري از نمون��ه ربات هاي قاتل در فيلم هاي 
هاليوودي به عنوان ابزار نظامي در آينده هش��دار 

داده بود.
بنابر اي��ن گزارش، نيوي��ورك تايمز نوش��ته بود: 
مقام هاي امنيت ملي امريكا درباره استفاده احتمالي 
از فناوري هاي جديد در درگيري هاي سايبري و در 
موارد ش��ديد، استفاده از س��لاح هاي هسته اي در 

آينده هشدار داده اند.
اي��ن گ��زارش اف��زود، هنگام��ي كه ج��و بايدن 
اكتب��ر گذش��ته  امري��كا  رييس جمه��وري 
محدوديت هايي را در فروش تراشه هاي پيشرفته 
رايانه اي به چين وضع كرد آن را به عنوان بخشي از 
تلاش خود براي فرصت دادن به صنايع امريكايي 
به منظ��ور احياي رقابت پذيري خ��ود عرضه كرد 
اما وزارت دفاع امريكا )پنتاگون( و ش��وراي امنيت 
ملي دس��توركار دومي را دنبال مي كردند: كنترل 

تسليحات.
براس��اس اين گ��زارش، مقام هاي دفاع��ي امريكا 
مدعي اند اگر ارتش چين نتواند به تراشه ها دست يابد 
ممكن است تلاش هايش را براي توسعه سلاح هاي 
ساخته شده بر اساس هوش مصنوعي كاهش دهد. 
اين امر به كاخ سفيد و جهان فرصت كافي خواهد 
داد تا مقرراتي را براي اس��تفاده از هوش مصنوعي 
در حسگرها، موشك ها و سلاح هاي سايبري وضع 
كند ت��ا در نهايت مانع از تحقق برخي كابوس هاي 
هاليوودي شود كه يك ربات قاتل و رايانه ها خالقان 

انساني خود را محبوس مي كنند.

پيش بيني مسير سهام ساختماني 
در بورس تهران

بورس�ان| مهدي بهداد، كارش��ناس مس��ائل 
اقتصادي عنوان كرد كه اين ش��ركت ها را مي توان 
به دو دسته تقس��يم بندي كرد به طوري كه برخي 
در ح��وزه پيمانكاري فعاليت مي كنند و برخي نيز 
در حوزه خريد و فروش و س��اخت و س��از املاك 
فعال هستند كه هركدام از اين صنايع در برهه هايي 
از اقتصاد كش��ور كه شاهد رشد و توسعه اقتصادي 
هس��تيم يا دوره اي كه روند تورمي بالايي را تجربه 
مي كنيم، گزينه هاي مناسبي براي سرمايه گذاري 

هستند.
بهداد عنوان كرد كه طي 6 ماه گذش��ته ش��اخص 
صنعت املاك و مس��تغلات در حالي رش��د ۱33 
درصدي را تجربه كرده اس��ت كه ميانگين رش��د 
صنايع مختلف عددي نزديك ب��ه ۹3 درصد بوده 
و نش��ان مي دهد اين صنعت بازده��ي خوبي را به 
س��هامداران ارايه كرده اما موضوعي كه نبايد از آن 
غافل شد اين اس��ت كه بسياري از اين شركت ها با 
وجود وس��عت صنعت املاك كش��ور، ارزش بازار 
كوچك��ي دارند و اغلب گزينه هايي براي مس��ائل 
سفته بازي و پروژه مي شوند زيرا با نگاهي به وضعيت 
سرمايه گذاري هاي اين شركت ها و پروژه هايي كه 
در دس��ت اجرا دارند، به جز برخي از ش��ركت هاي 
بزرگ اين حوزه، ش��اهد تحولي جدي نبوده ايم و 
بسياري از اين پروژه هاي سن بالايي دارند و قديمي 
محسوب مي شوند. وي در ادامه به توضيح رابطه بين 
رخدادهاي بازار مسكن و قيمت سهام شركت هاي 
ساختماني پرداخت و عنوان كرد كه معمولا رشد 
قيمت مسكن در كوتاه مدت اثر چشمگيري بر روند 
قيمت سهام اين شركت ها نمي گذارد و دليل اصلي 
اين موضوع نيز به اصول حسابداري برمي گردد كه 
اثرگذاري آن را با گذشت زمان ارزيابي مي كند اما 
در ميان مدت و به خصوص بلندمدت، به دليل تورم 
موجود در كشور و رشدي كه قيمت مسكن همواره 
داشته است، وضعيت عملياتي و مالي اين شركت ها 
نيز تح��ت تاثير قرار مي گيرد و قيمت س��هام اين 

شركت ها را نيز دستخوش تغيير مي كند.
اين كارشناس در نهايت به بررسي آخرين شرايط 
بازار مسكن پرداخت و عنوان كرد كه از دي ماه سال 
گذش��ته تاكنون بانك مركزي هيچگونه آماري از 
وضعيت بازار مس��كن منتش��ر نكرده و هيچ گونه 
گزارش جامعي در اين رابط��ه وجود ندارد كه اين 
موضوع تحليل كارشناسان را با مشكل مواجه كرده 
است. وي افزود كه با اين حال اما مي توان با نگاهي 
به ب��ازار آزاد و حتي س��ايت هايي كه در اين زمينه 
فعال هستند، مشاهده كرد كه انتظارات تورمي در 
بازار مس��كن و همچنين اجاره همچنان بالاست 
و قيمت ها طي ماه هاي اخير با افزايش بيش��تري 

همراه بوده اند.

»تعادل«بررسيميكند

بورس در انتظار روزهاي خوش

بورس به مرحله تيك آف مي رسد؟
كارشناس��ان معتقدند رابطه مستقيمي بين نوسان 
ارز و بورس وج��ود دارد كه با تاخير اتفاق مي افتد، اما 
اين موضوع نمي تواند مطلق باشد، زيرا نمي تواند اثر 
ورود پول هاي جديد و گزارش هاي عمليات را ناديده 
گرفت. در هفته هاي اخير بار ديگر موضوع احتمال از 
سرگيري مذاكرات ايران و امريكا به سر خط رسانه ها 
آمده و بسياري از كارشناسان اقتصادي اثر آن را براي 
بازارهاي مالي و كالايي مورد ارزيابي قرار داده اند، زيرا 
نخستين واكنش به اين مساله كاهش نرخ ارز است كه 
بر هزينه شركت هاي واردكننده و درآمد شركت هاي 
صادركننده تاثير مي گذارد. در شش ماه گذشته بورس 
ايران يك رشد نسبتاً خوبي داشته كه از نگاه تحليلگران 
متاثر از چند فاكتور از جمل��ه نرخ دلار، ارزندگي بعد 
از سه س��ال اصلاح و همچنين افزايش حاشيه سود 
شركت ها بوده اس��ت، به همين دليل افت قيمت ارز 

نمي تواند به تنهايي بورس را تحت تاثير قرار دهد.
بر اس��اس گزارش بازار؛ آغاز مذاكرات برجام به دليل 
اثرات رواني مي تواند به كاهش نرخ ارز و در نتيجه افت 
بازدهي شركت هاي صادراتي منجر شود، اما در عمل 
بورس تنها متش��كل از گروه هاي صادراتي نيست و 
ضمن اينكه اثر گزارش هاي عملياتي شركت ها را نبايد 

به طور كامل حذف كرد.
در واقع بورس با تاخير از بازدهي دلار تبعيت مي كند، 
اين بدين معنا اس��ت كه در يكسال گذشته دلار يك 
بازدهي صد درصدي داشته و بورس هم به تبعيت از اين 
رشد بازدهي مشابهي داشته و در اين فرضيه رابطه دلار 
و بورس كاملا يك س��ويه در نظر گرفته شده و تبعات 
آن ريزش بورس بع��د از توافق برجام خواهد بود، زيرا 
آغاز مذاكرات به دليل اثرات رواني مي تواند به كاهش 
نرخ ارز و در نتيجه افت بازدهي شركت هاي صادراتي 
منجر شود، اما در عمل بورس تنها متشكل از گروه هاي 
صادراتي نيست و ضمن اينكه اثر گزارش هاي عملياتي 

شركت ها را نبايد به طور كامل حذف كرد.
عليرضا سادات، كارشناس بازار سرمايه با اشاره به اينكه 
بزرگ ترين شركت هاي بورس ايران كاموديتي محور 

و صادراتي هستند به همين دليل ارتباط مستقيمي 
با بازار جهاني و نرخ دلار دارند، گفت: قطعا نوسان دلار 
بيش از هر عامل ديگري مي تواند روي بازار س��رمايه 
تاثير بگذارد، زيرا علاوه بر اينكه قيمت دلار روي تورم 
و ارزش جايگزيني شركت ها اثر مي گذارد روي درآمد 
صادراتي شركت ها هم تاثير مي گذارد و اين موضوع 
فارغ از نرخ ثابت ارز نيمايي هم موثر است، زيرا برخي 
از شركت هاي كوچك صادرات كمي دارند كه ارز خود 
را به سامانه نيما تحويل نمي دهند. از طرف ديگر اگر 
تغيير نرخ ارز زياد باشد بانك مركزي مجبور مي شود 

قيمت ارز سامانه نيما را تغيير دهد.
در سال هاي گذش��ته هزينه شركت ها براي دورزدن 
تحريم ها بالا رفت��ه بود و اگر برج��ام اتفاق بيفتد آن 
هزينه هاي سربار ديگر به شركت ها تحميل نمي شود و 
همين موضوع هم مي تواند حاشيه سود آنها را بالا ببرد

عليرضا س��ادات با بي��ان اينكه اينكه برج��ام يكي از 
مهم ترين عوامل موثر در تغيير نرخ ارز اس��ت، افزود: 
هرچند توافق برج��ام در مقطع كنوني دور از ذهن به 
نظر مي رسد اما آغاز مذاكرات مي تواند يك اثر رواني 
بر معاملات نمادهاي كاموديتي داشته باشد و در اين 
بازه زماني شركت هاي ريالي كه خيلي نسبت به بازار 
عقب هستند مي توانند جاماندگي خود را جبران كنند.

او با تاكيد بر اينكه توافق برج��ام مي تواند اثر كاهش 
قيمت ارز براي شركت هاي صادراتي را از طريق افزايش 
حجم صادرات جبران كند، افزود: در سال هاي گذشته 
هزينه شركت ها براي دورزدن تحريم ها بالا رفته بود 
و اگر برجام اتفاق بيفتد آن هزينه هاي س��ربار ديگر 
به شركت ها تحميل نمي ش��ود و همين موضوع هم 

مي تواند حاشيه سود آنها را بالا ببرد

   آيا بورس همچون 
دلار كف سازي مي كند؟

با توجه به اينكه نوسان بازار سرمايه شبيه بازار دلار بود 
برخي معتقدند بازار سرمايه هميشه با يك تاخير زماني 
نسبت به بازار دلار عمل مي كند و استدلال از اين قرار 

اس��ت كه وقتي دلار به س��قف 6۰ هزار تومان رسيد، 
همچنان در حال رش��د بود و سپس از تك و تا افتاد و 
بعد با اصلاحاتي همراه شد و سرعت نوسان آن كمتر 
شد و اين مس��اله مي تواند براي بازار بورس هم اتفاق 
بيفتد. اما مساله ديگري كه اين موضوع را رد مي كند 
ورود پول هاي جديد به بورس است كه با نوسان رو به 
پايين مي توان انتظار داشت بازار سرمايه تقويت شود.

در چند وقت اخير ارزش معاملات در حدود ۲۰ همت 
و بالاتر از ۲۰ همت رفته بود و پولي است كه از بيرون 
به بازار تزريق و باعث شد كه بازار سرمايه بالا برود، به 
عبارت ديگر اين پول مي تواند در حاشيه نوسانات دلار 
و با همراهي آن وارد بازار شود و زماني كه ببيند بازدهي 

به اندازه كافي گرفته است، از بازار خارج مي شود.
يك كارشناس اقتصادي با اشاره به اينكه همواره ورود 
پول هاي جديد مي تواند مهم ترين عامل براي رشد بازار 
سرمايه باشد، گفت: با توجه به اينكه در ماه هاي اخير 
هيجانات رو به بالاي بازارهاي موازي كاهش پيدا كرده 
بخشي از پول اين بازارها مي تواند وارد بورس شود، زيرا 
اين بازار در مقطع كنوني نسبت به ساير بازارها ارزنده تر 
است. رضا روحي با بيان اينكه بخشي از نوسانات رو به 
پايين بورس در هفته هاي اخير براي ورود همين پول ها 
به ب��ورس بود، افزود: با توجه به اينكه به فصل مجامع 
نزديك ش��ده ايم در حال حاضر سرمايه گذاري در در 
برخي سهام مي تواند علاوه بر بازدهي، سود نقدي هم 
به همراه داشته باشد. بنابراين فارغ از تغيير نرخ ارز و... 

بازار سهام رشد خواهد كرد.
در حال حاضر برخي كارشناسان معتقدند يك رابطه 
مستقيم بين نوسانات ارزي و بازار سرمايه وجود دارد كه 
با تاخير اتفاق مي افتد، اما اين موضوع نمي تواند مطلق 
باشد، زيرا نمي تواند اثر ورود پول هاي جديد و همچنين 
گزارش هاي عملياتي در بورس را ناديده گرفت. بنابراين 
آغاز مذاكرات برجام حتي در صورتي كه فراتر از يك اثر 
رواني باشد به واسطه كاهش قيمت ارز نمي تواند منجر 

به افت شاخص بورس شود.
افزاي��ش حداقلي ش��اخص كل ب��ورس اوراق بهادار 

تهران در كنار تداوم ورود جريان نقد به صندوق هاي 
س��رمايه گذاري را مي توان ب��ه عنوان راهب��رد تازه 
معامله گران در بخش مولد اقتصاد كش��ور محسوب 
كرد. اينكه بخش��ي از نقدينگي به خريد مس��تقيم 
اختصاص پيدا مي كند و بخشي ديگر وارد صندوق ها 
مي شود به وضوح مي تواند نش��ان از تعدد رويكرد ها 
در امر س��رمايه گذاري داش��ته باش��د )مطابق آمار، 
صندوق هاي سرمايه گذاري همچنان در صدر فهرست 
جذب نقدينگي قرار دارند( . آن طور كه به نظر مي رسد 
در هفته جاري س��رعت انتش��ار گزارش هاي ۱۲ماه 
شركت هاي بورس��ي تشديد خواهد ش��د و احتمالا 
ش��ركت هاي ليدر بازار نيز عملكرد سال ۱۴۰۱ را در 
سامانه كدال منتش��ر كنند. در اين شرايط ارزيابي از 
آنچه طي يك سال گذشته بر صنايع گذشت و ترسيم 
چشم انداز آتي عملياتي شركت ها با توجه به پارامتر هاي 

اقتصادي تا حدودي سهل تر خواهد شد.
ام��ا آنچ��ه حائزاهميت خواه��د بود، ريس��ك هاي 
متعدد سياسي و اقتصادي است كه مي تواند جريان 
دادوستد هاي س��هام در بازار را تحت تاثير قرار دهد. 
فارغ از موضوعاتي پيرام��ون قطعي گاز و برق صنايع 
كه به طور مستقيم جريان توليد را نشانه مي رود و در 
گزارش هاي پيش رو نيز چنين اتفاق هايي به صورت آمار 
و ارقام )كاهش چشمگير( نمايان خواهد بود، اما بايد 
توجه داشت كه به طور مجدد موضوعاتي پيرامون از 
سرگيري مذاكرات در حوزه برنامه جامع اقدام مشترك 

در دستور كار قرار گرفته است.
هر چند بازار مدت هاس��ت ك��ه از اين مهم گذر كرده 
است، اما نبايد فراموش كرد كه احياي موضوع مذاكرات 
سياسي مي تواند به طور مجدد سطح ريسك معاملات 
را افزايش دهد، به عبارتي سيگنال هاي برجامي حول 
مذاكرات اتمي عاملي است كه مي تواند در نوسان هاي 
شاخص هاي سهامي بسيار اثرگذار باشد. نمونه اخير 
اثرگ��ذاري ريس��ك هاي سياس��ي در روند حركتي 
شاخص هاي س��هامي را مي توان در بورس استانبول 

نيز مورد توجه قرار داد.



گروه راه و شهرسازي|
پيشنهاد انتزاع دبيرخانه كميسيون ماده پنج شهر 
تهران از شهرداري پايتخت و انتقال آن به وزارت راه 
و شهرسازي به تازگي از سوي دولت و در قالب ماده اي 
از لايحه برنامه هفتم توس��عه مطرح شده است. اين 
مساله اما با انتقاد مهدي چمران، رييس شوراي شهر 

از دولت همراه شده است. 
رييس ش��وراي اس��امي ش��هر تهران بدون اشاره 
به انت��زاع دبيرخانه كميس��يون ماده پن��ج تهران 
از ش��هرداري پايتخ��ت و انتقال آن ب��ه وزارت راه و 
شهرس��ازي، از محول كردن وظايف ش��هرداري به 
دولت در برنامه هفتم گله كرده و گفته است: انتقال 

اين وظايف تنها روند انجام كارها را كندتر مي كند.
اگر از جنبه سياس��ي اين ماجرا مبن��ي بر اينكه در 
حاكميت يك پارچ��ه اصولگرايان، انتقاد بخش��ي 
از بخ��ش ديگر بعيد به نظر مي رس��د و از همين رو، 
چنين انتقادي حاكي از مس��اله اي حاد و مهم است، 
بگذريم؛ انتزاع دبيرخانه كميسيون ماده پنج از نظر 
كارشناسان مسائل شهري، دستكم حايز دو نكته مهم 
است. اول اينكه »به دليل فراز و فرودهايي كه عملكرد 
كميس��يون ماده پنج در دوره هاي مختلف داشته، 
سابقه ذهني دولت اين اس��ت كه شهرداري تهران 
عموما از اختيارات اين كميسيون با انگيزه درآمدزايي 
بهره برداري مي كند.« و از همين رو، اين كميسيون از 
اهداف اصيل خود در برخي مواقع دچار انحراف شده 
است. نكته دوم اما اين اس��ت كه مجموعه دولت، با 
طرح و اجراي احتمالي اين پيشنهاد، فاصله بيشتري 
از مديريت يكپارچه ش��هري توس��ط شهرداري ها 
خواهد گرفت و در واق��ع احتمالا اين طرح به محاق 
خواهد رفت كه به نوعي پسرفت در مديريت شهري 

ختم خواهد شد. 

   معناي مفاد لايحه برنامه هفتم؟
در چنين شرايطي اس��ت كه ديروز مهدي چمران، 
در يكصد و چهل و نهمين جلس��ه شوراي ششم، با 
اشاره به توافق وزير راه و شهرداري در خصوص برنامه 
هفتم با انتقاد از سازمان برنامه و بودجه و وزارت راه و 
شهرسازي اظهار كرد: مي توان گفت آنچه در برنامه 
هفتم پيش بيني شده است عما به معناي قفل كردن 
همه شهرداري هاي كشور و مردم را به جان شهرداري 

انداختن است.
وي افزود: طبق اين برنامه برخي وظايف شهرداري 
به وزارت مسكن و شهرس��ازي و برخي ديگر نيز به 
س��ازمان برنامه و بودجه محول ش��ده است، يعني 
پيش بيني برنامه هفتم اين اس��ت كه اين وظايف از 
شهرداري جدا شده و به سازمان هاي و نهادهاي ديگر 
واگذار ش��ود؛ اينكه انتقال اين وظايف به اين نهادها 
و سازمان ها چه حسني براي دولت دارد، هنوز براي 
ما مش��خص نيس��ت، البته دولت فعلي با اين اقدام 
مخالفت و آن را اصاح كرده اس��ت و خوش��بختانه 
قس��مت اعظم مسائل حل ش��ده اما باز هم مواردي 
وجود دارد ك��ه اميدواريم در فرصت هاي بعدي حل 

شود اما واقعا چه اصراري وجود دارد.

   كار مردم را به دست مردم بسپاريد
چمران با اش��اره به بيانات امام خميني)ره( مبني بر 
اينكه كار مردم را به دس��ت مردم بسپاريد، تصريح 
كرد: يك بخش بسيار كوچكي به شهرداري محول 
ش��ده اس��ت اما گويا برخي به دنبال گرفتن همين 
بخش كوچك از شهرداري و محول كردن آن به دولت 
هستند، دولت به اندازه كافي سنگين و ثقيل و كند و 
بزرگ است، ديگر بزرگ ترش نكنيد. چرا كه اين امر 
سبب كند شدن روند انجام كارها مي شود چيزي كه 

به تجربه به ما ثابت شده است.

   هشدار به دولت
رييس ش��ورا ادامه داد: اگر واقعا شهرداري ها مانند 
س��ابق زيرنظر وزارت كشور بود باز هم در شهرهايي 
مانند تهران، اصفهان، ش��يراز، تبريز، مشهد، اهواز و 
بسياري از شهرهاي ديگر شاهد اتفاقات و اقداماتي 
كه در حال حاضر رخ داده، بوديد؟ قطعا و يقينا خير. 
چطور وزارت كشور يا شهرداري زيرنظر اين وزارت، 
مي توانست با آن حجم كار اين برنامه ها را اجرا كند، 
م��ا نتيجه مثب��ت را مي بينيم ام��ا نمي خواهيم آن 
را ب��اور كنيم؛ تجربه هاي دنيا را با اين اس��تدلال كه 
انقابي نيس��تند، نمي پذيريم اما اينكه ديگر تجربه 
خود ماست، به اين چرا پشت پا مي زنيم، لذا هشدار 
مي دهيم و درخواست مي كنيم دولت با چشم باز روي 
اين مسائل حركت كرده و به آن توجه كند تا خداي 

نكرده مردم در مقابل دولت قرار نگيرند. 
وي با اش��اره به وجود مديريت يكپارچه ش��هري در 
برنامه هاي س��وم، چهارم و پنج��م و حضور به موقع 
ش��هردار تهران در هيات دولت و انجام اقدامات لازم 
براي جلوگي��ري از حذف آن در برنام��ه هفتم، ابراز 
اميدواري كرد م��ورد فوق با وضعيت مناس��ب تر و 

بهتري به مجلس برود. 
چمران گفت: اين گايه ما بوده و ما طلبكار هستيم اما 
شرايط را به گونه اي پيش برده اند كه گويا در جايگاه 

بدهكار قرار گرفته ايم.

   پيشنهاد ورود مترو تهران به بازار سرمايه
در رويدادي ديگر، س��يداحمد علوي، عضو شوراي 
اسامي ش��هر تهران گفت: اگر شركت بهره برداري 
مترو تهران وارد بورس شود هم به لحاظ شفافيت و 

هم به لحاظ مديريت موثرتر خواهد بود.
عضو ش��وراي اسامي ش��هر تهران طي تذكري در 
جريان برگزاري ص�د و چه�ل و نهمين جلس��ه اين 
ش��ورا، از عدم مس��ووليت پذيري برخي از مديران 

انتقاد كرد.
وي افزود: اش��كالات اساس��ي كه به حسابرس��ي از 
سازمان ها و شركت ها داريم اين است آقايان در اول 
راه با هزار سام و صلوات و انبوه اي از وعده و وعيدها بر 
سر كار مي آيند و در نهايت مجموعه اي را كه تحويل 
گرفته ان��د را بدتر از روز نخس��ت تحويل مي دهند و 
س��اك خود را بر مي دارند و مي روند و از سوي هيچ 

دستگاهي هم بازخواست نمي شوند.
علوي تاكيد كرد: در صحن شورا بارها و بارها مساله 
ترك فعل را تكرار كرديم كه نه به جايي رس��يد و نه 

كسي هم به آن ورود كرد. 
عضو شوراي اسامي شهر تهران با اشاره به خطير و 
حساس بودن مس��ووليت در مجموعه بزرگي چون 
مترو تهران گفت: كسي كه اين مسووليت را بر عهده 
مي گيرد بايد بدان��د كه چه جايگاهي ب��ه او واگذار 
شده اس��ت؛ اكنون زيان انباشته اي كه شركت مترو 
به ش��هرداري تهران به عنوان س��هامدار اصلي وارد 

مي شود قابل قياس با هيچ مجموعه ديگري نيست.
وي افزود: همه مطلع هس��تند كه مت��رو تهران چه 
س��رمايه هاي عظيمي اع��م از اماك، دس��تگاه ها، 

سرمايه نيرو انساني و... در اختيار دارد.
 بنابراي��ن اگر وارد بورس مي ش��د مي توانس��ت به 
يك��ي از مجموعه هاي ب��زرگ س��ودآور در بورس 

تبديل شود.
علوي اظهار كرد: اگر ش��ركت بهره برداري و توسعه 
مترو تهران وارد بورس شود هم به لحاظ شفافيت و 

هم به لحاظ مديريت موثرتر خواهد بود.

   حسابرسي شركت بهره برداري 
راه آهن شهري تهران و حومه

در تحولي ديگر، ديروز گزارش حس��ابرس رس��مي 
شوراي اسامي شهر تهران در خصوص »حسابرسي 
ش��ركت بهره برداري راه آهن شهري تهران و حومه 
براي سال هاي مالي ۱۳۹۶ كه لغايت ۱۳۹۹ در يكصد 
و چهل و نهمين جلسه شورا مورد بررسي قرار گرفت.

 در ابتدا حسابرس شورا گزارش خود را چنين شرح 
داد: موسسه صورت هاي مالي منتهي به اسفند ۱۳۹۹ 
براي ش��ركت بهره برداري راه آهن ش��هري تهران و 
حومه را مشروط نشان داده شده است، به اين ترتيب 
شركت واگن س��ازي تهران بابت خدمات خريداري 
شده اس��ت. دليل عدم ارايه مس��تندات مورد لزوم 
براي حسابرس��ي از بابت حقوق و دستمزد و ذخيره 
سنوات خدمت كاركنان براي موسسه معين نشده 
است لذا در غياب اطاعات مورد نظر تعيين تغييرات 
لازم براي صورت هاي مالي براي گزارش مش��خص 
نشده است؛ پاسخ تاييديه هاي درخواستي در رابطه 
با حساب هاي دريافتني تجاري و ساير دريافتني ها 
به مبلغ ۱۳۲۱ ميليارد ريال و پرداخت هاي تجاري و 
ساير پرداخت ها و مبلغ ۶۸۳ ۱۸۴۹ ميليون ريال تا 

تاريخ تنظيم اين گزارش تهيه شده است.
 پس از ارايه گزارش از س��وي حسابرس شورا، ناصر 
اماني، عضو ش��ورا در توضيحاتي بيان كرد: شركت 
موظف اس��ت نس��بت ب��ه تعيين تكليف حس��اب 
ق��راردادي كه ب��راي صرفه جويي س��وخت دارد با 
شركت بهينه سازي مصرف سوخت و سازمان تامين 
اجتماعي مفاصاحساب تعيين تكليف شود، تصويب 
و بهاي فروش بليط براي كاهش هزينه هاي شركت 
نكات ديگ��ري بود كه امان��ي در توضيحات خود به 
آن اش��اره كرد و گفت: تبادل اطاعات در خصوص 
دارايي ها و اماك ش��ركت بين ش��هرداري تهران، 
شركت و شركت هاي شهرداري تهران، عدم انتقال 
اس��ناد مالكيت پايانه ها، س��اختمان ها، ايستگاه ها، 
دارايي هاي شركت در اين گزارش مطرح بوده است 
كه كميسيون بودجه نيز بر آن تاكيد كرده است، همه 
موارد تاكيد شده بايد به شركت انتقال مترو يابد اگر 
اقدامي در اين باره انجام شده گزارش آن ارايه شود. 
وي ادامه داد: لزوم تعيين تكليف تطبيق حساب في 
مابين شركت مورد گزارش با شركت راه آهن تهران 
و بحث تعيين تكليف دارايي هاي ثابت مش��روط از 
مواردي است كه روي آن بس��يار تاكيد شده است. 
انتقال س��ند مالكيت س��اختمان نيمه كاره خيابان 
س��پهبد قرني كه كاربري اداري و تجاري داشته و از 
صندوق ذخيره خريداري شده است از مواردي است 

كه بر آن تاكيد شده است. 
اماني در پايان توضيحات خود اظهار داشت: شركت 
همچنان بر اس��اس مصوبه س��ال ۹۵ اداره مي شود 
در حالي كه بعد از آن، شورا اساسنامه جديدي را به 
تصويب رسانده كه بايد بر اس��اس آن سازمان اداره 
شود؛ در نهايت افزايش سرمايه شركت و حل مطالبات 
سهامداران و تعيين تكليف انتقال اسناد مالكيت و از 

مواردي است كه بايد مورد پيگيري قرار بگيرد.
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كنترل كنار جاده اي
وضعيت آلايندگي خودروها

مديرعامل ستاد معاينه فني خودروهاي تهران گفت: 
در طرح واحدهاي كنترل كنار جاده اي پايش وضعيت 
آلايندگ��ي خودروها، عاوه بر خودروهاي س��نگين، 
خودروهاي سبك نيز مورد كنترل و بررسي قرار خواهند 
گرفت. به گزارش مهر، شادي مالكي در خصوص دلايل 
اجراي آغاز به كار واحدهاي كنترل كنار جاده اي پايش 
وضعيت آلايندگي خودروه��ا از ابتداي خرداد و پيش 
از تش��ديد آلودگي هوا در شهر تهران اظهار كرد: بنا بر 
آخرين سياهه انتشار شهرداري تهران منابع متحرك 
در تولي��د آلاينده هاي گازي س��هم ۸۳ درصدي و در 
توليد ذرات معلق س��هم ۶۱ درصدي دارند كه با توجه 
به سهم عمده اين منابع در ايجاد آلودگي شهر تهران، 
اجراي طرح هايي براي پايش مستمر اين ناوگان مورد 
نياز است. مالكي اظهار كرد: در همين رابطه اين ستاد 
در برنامه اي مشترك با پليس راهور تهران بزرگ نسبت 
به راه اندازي مجدد واحدهاي كنترل كنار جاده اي براي 
پايش وضعيت آلايندگي خودروهاي سنگين و سبك 
اقدام كرده است. البته در سنوات گذشته با شروع فصل 
س��رما و تش��ديد بحران آلودگي هوا اين واحدها براي 
پايش خودروهاي سنگين فعال مي شد كه امسال بنا 
بر تدبير پليس و مديريت شهري پيش از آغاز تشديد 
آلودگي هوا اين طرح به صورت اقدامي پيشگيرانه آغاز و 
براي نخستين بار كنترل خودروهاي سواري سبك نيز 
به موارد كنترلي اين طرح اضافه شد. مديرعامل ستاد 
معاينه فني در توضيح اين مساله كه چه خودروهايي 
شامل اين طرح مي شوند، افزود: حسب هماهنگي انجام 
شده با پليس راهور تهران بزرگ در اين طرح، چهار دسته 
از خودروها پايش خواهند شد؛ اول وضعيت آلايندگي 
خودروهاي سنگين مورد كنترل قرار مي گيرند. ناوگان 
سنگين به علت فرس��ودگي و عدم ناپايداري در حفظ 
ش��رايط مورد تأييد در مراكز معاينه فني كه در بحث 
آلايندگي حدود آن توس��ط سازمان حفاظت محيط 
زيست تعيين مي شود نياز به كنترل مضاعف دارند. دوم 
خودروهاي دودزا كه داراي دود مشهود هستند ارزيابي 
مي شوند. سوم ناوگان حمل و نقل عمومي كه با توجه به 
پيمايش زياد اين خودروها در سطح شهر داشتن شرايط 
مورد تأييد از منظر آلايندگي اين خودروها براي مديريت 
شهري حائز اهميت است و چهارم وضعيت آلايندگي 
خودروهاي غير مشمول پايش مي شود. وي در خصوص 
اهداف مورد انتظار از اجراي اين طرح گفت: در اين طرح 
عاوه بر اهداف محيط زيس��تي، كاهش آلودگي هوا و 
توقف خودروهاي دودزا، جمع آوري اطاعات به صورت 
ميداني نيز مدنظر است. در نتيجه، برنامه ريزي و پيش 
بيني هرگونه اقدامي نيازمند ارزيابي اطاعات و تحليل 
درست شرايط موجود است. در اين طرح اطاعاتي نظير 
درصد خودروهاي فاقد معاينه فني يا درصد مردودي 
خودروه��اي داراي معاينه فني از آزم��ون آلايندگي 
احصای و گردآوري مي شود. مديرعامل ستاد معاينه فني 
در توضيح نحوه اجراي اين طرح مشترك اظهار كرد: در 
اين طرح خودروها كه در شهر تردد مي كنند به صورت 
تصادفي متوقف و با استفاده از تجهيزات ميزان آلايندگي 
آن اندازه گيري مي ش��ود. در اين بررسي، خودروهاي 
آلاينده توسط پليس راهور جريمه و با كنترل آناين 
معاينه فني آنان، در صورت صحت معاينه فني و مردودي 
در آزمون نسبت به ابطال آن اقدام مي شود. در همين 
رابطه نيز خودروهاي دود زا اعمال جريمه و فك پاك 

خواهند شد.

تهران گرم تر مي شود
بر اساس اعام اداره كل هواشناسي استان تهران نفوذ 
سامانه بارشي جديد و رگبار و رعد و برق همچنين وزش 
باد شديد و خيزش گرد و خاك به ويژه در نيمه جنوبي 
استان پيش بيني مي شود. به گزارش فارس، بر اساس 
آخرين نقشه هاي پيش يابي هواشناسي وضعيت جوي 
استان تهران طي امروز آسماني صاف تا كمي ابري در 
ساعات بعد از ظهر همراه با افزايش ابر و در ارتفاعات با 
رگبار پراكنده دور از انتظار نيست. از بعدازظهر پنجشنبه 
ت��ا روز جمعه )۴ و ۵ خرداد( با نفوذ س��امانه بارش��ي، 
آسماني نيمه ابري گاهي ابري در پاره اي نقاط به ويژه در 
نيمه شمالي در بعضي ساعات همراه با رگبارو رعدوبرق 
پيش بيني مي شود. طي پنج روز آينده در ساعات بعد 
از ظهر گاهي وزش باد ش��ديد و در پاره اي نقاط به ويژه 
نيمه جنوبي استان خيزش گردوخاك مورد انتظار است. 
آس��مان تهران امروز )۳ خرداد( صاف و در بعد از ظهر 
افزايش ابر گاهي وزش باد شديد و احتمال گرد و خاك 
با حداقل دماي ۲۴ و حداكثر دماي ۳۳ درجه سانتيگراد 
و طي پنجشنبه )۴ خرداد( نيمه ابري و در بعد از ظهر 
افزايش ابر گاهي رگبار و رعد و برق و وزش باد شديد با 
حداقل دماي ۲۴ و حداكثر دماي ۳۴ درجه سانتيگراد 

پيش بيني مي شود. 

2هزار هكتار جنگل كاري در تهران
مديرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهر تهران با 
بيان اينكه امسال ۲هزارهكتار جنگل كاري در تهران 
انجام مي شود، گفت: جنگل كاري از گسترش بي رويه 
شهر جلوگيري مي كند. علي محمد مختاري مديرعامل 
سازمان پارك ها و فضاي سبز شهر تهران در گفت وگو با 
فارس، گفت: امسال ۲ هزار هكتار جنگل كاري در تهران 
انجام مي شود. اين جنگل كاري در دامنه جنوبي البرز 
ودر محدوده مناطق ۴، 7، ۸، ۲۲ و ۱۴ است. وي با تأكيد 
بر اين موضوع كه جنگل كاري از گسترش بي رويه شهر 
جلوگيري مي كند، گفت: كاشت درختان همانند فيلتر 
هوا عمل مي كند و سرانه فضاي سبز در تهران را افزايش 
مي دهد. مديرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهر 
ته��ران با تأكيد بر اين موضوع كه در مناطقي از ش��هر 
تهران مانند 7، ۱0، ۱۱، ۱7، ۸ و ۱۲ كه بافت فش��رده 
دارند، به دنبال ايجاد پارك هاي عمومي هستيم، گفت: 
حدود ۱۸ ملك را تا پايان سال جاري تملك مي كنيم. به 
گفته مختاري،  نزديك به يك هزار ميليارد تومان امسال 

تملك باغات داريم. 

 پلمب املاكي هاي متخلف 
در پرديس

وزارت راه و شهرس��ازي اع��ام ك��رد: ب��ا حضور 
نمايندگان بازرسي اصناف، رييس اتحاديه اماك 
پرديس و رييس تعزيرات حكومتي شهرستان هاي 
شرق استان تهران چند بنگاه متخلف پرديس پلمب 
شد. به گزارش تسنيم، ديروز در راستاي ساماندهي 
بازار مس��كن با حض��ور نمايندگان��ي از وزارت راه 
و شهرس��ازي، بازرس��ي اصناف، اتحاديه اماك 
شهرستان پرديس و رييس تعزيرات شهرستان هاي 
ش��رق اس��تان تهران ضمن بازرس��ي و بازديد از 
بنگاه هاي ش��هر جديدي پرديس در شرق تهران، 
دفاتر چند بنگاه معامات ملكي متخلف پلمب شد.

در روزهاي گذش��ته نيز در گشت هاي شناسايي 
بنگاه هاي ام��اك غيرمجاز به واحدهايي كه جواز 
كسب نداشتند، اخطار ماده ۲7 قانون  نظام صنفي 
داده ش��ده بود كه ظرف مدت ۱0 روز نس��بت به 
تش��كيل پرونده اقدام كنند. دريافت كد رهگيري 
بدون پرداخت هزينه اضافي در قبال آن، دريافت حق 
كميسيون طبق تعرفه اباغي و صدور رسيد در قابل 
پرداخت حق كميس��يون از مواردي است كه بايد 
مراجعه كنندگان به مشاوران اماك مد نظر داشته 
باشند. ش��هروندان مي توانند از مشاوران اماكي 
كه طب��ق ضوابط و م��وارد اباغي عمل نمي كنند 
مشخصات آنها را براي رسيدگي به سازمان تعزيرات 

حكومتي اعام كنند.

وزش بادهاي ۱2۰ روزه شروع شد
سازمان هواشناسي با اعام ش��روع وزش بادهاي 
۱۲0 روزه در سيس��تان اعام ك��رد: حداق��ل پنج 
شهرستان شمال سيستان و بلوچستان به صورت 
مستقيم با چالش گردوخاك ناشي از خشك شدن 
تالاب هاي هامون و مناطق غبار خيز در شرق كشور 
مواجهه اس��ت. به گزارش ايرنا، در حالي كه وزش 
بادهاي ۱۲0 روزه در شمال سيستان و بلوچستان 
آغاز ش��ده، بيشينه س��رعت وزش باد در هيرمند 
به ۹0 كيلومتر بر ساعت رس��يد. بيشينه سرعت 
وزش باد در هامون از ديگر شهرستان هاي شمالي 
سيستان و بلوچستان نيز به ۱۹ متر برثانيه معادل 
۶۸ كيلومتر بر ساعت رسيد. همچنين بيشينه باد 
در زابل نيز به حدود ۵۸ كيلومتر بر س��اعت رسيد. 
داده هاي بلندمدت هواشناسي نشان مي دهد كه 
بادهاي ۱۲0 روزه از اواخر ارديبهشت ماه هر سال 
تا اواخر تابستان و گاهي نيمه هاي مهر ماه در شرق 
كشور به ويژه شمال سيستان و بلوچستان جريان 
دارد. گاهي بيشينه سرعت وزش اين بادها به بيش 
از ۱۴0 كيلومتر بر س��اعت نيز مي رسد كما اينكه 
بر اس��اس اعام اداره كل هواشناس��ي سيستان و 
بلوچستان سال گذشته بيشينه وزش باد در زابل 
در ۳۱ ارديبهشت با ۱۲۶ كيلومتر بر ساعت رسيد.

خشكس��الي هاي اخي��ر به ويژه خش��ك ش��دن 
تالاب هاي هامون سبب ش��ده سطح غبار خيزي 
در منطقه افزايش ياب��د و وزش اين بادها خيزش 
گردوخاك را تشديد كند. حداقل پنج شهرستان 
شمال سيستان و بلوچستان به صورت مستقيم با 
چالش گردوخاك ناشي از خشك شدن تالاب هاي 
هامون و مناطق غبار خيز در شرق كشور مواجهه 
هس��تند. گاهي گردوخاك اين مناطق به درياي 
عمان نيز نفود مي كند و ع��اوه بر تحت تاثير قرار 
دادن اكثر شهرس��تان هاي اين اس��تان، به عمق 
خاك كشورهاي همسايه افغانستان و پاكستان نيز 

كشيده مي شود.

معاوضه كليد به كليد خانه هاي 
كلنگي با واحدهاي نوساز دولتي

در پيش نوي��س لايحه برنامه هفتم توس��عه به وزارت 
راه و شهرس��ازي اجازه داده شده تا واحدهاي نوساز يا 
اراضي تحت مالكيت خود را به صورت كليد به كليد با 
واحدهاي بافت فرسوده معاوضه كند. به گزارش ايسنا، 
در ماده ۱۲۱ از فصل هشتم لايحه برنامه هفتم توسعه 
آمده است: براي تشويق مالكان به مشاركت در نوسازي 
بافت هاي فرسوده، وزارت راه و شهرسازي مجاز است در 
فرآيند معاوضه كليد به كليد واحدهاي بافت فرسوده با 
واحدهاي نوساز يا اراضي تحت مالكيت خود، در قيمت 
كارشناسي واحدهاي نوساز يا اراضي معوض مزبور تا 
سقف ۴0 درصد تخفيف اعمال كند يا اراضي يا واحدهاي 
مسكوني واقع در بافت فرسوده را تا سقف ۴0 درصد بيش 
از قيمت كارشناسي قيمت گذاري كند. آيين نامه اجرايي 
اين بند شامل معيار انتخاب شيوه  مناسب، سقف ريالي 
تخفيفات قابل اعمال، ظرف ش��ش ماه از تصويب اين 
قانون توسط وزارت راه و شهرسازي تهيه و به تصويب 
هيات وزيران مي رسد. طبق ماده ۱۲۲ نيز وزارت راه و 
شهرسازي مكلف است نسبت به بازنگري شناسنامه 
فني � ملك��ي س��اختمان و ايجاد و راهبري س��امانه 
صدور الكترونيكي آن اقدام كن��د به طوري كه امكان 
درجه بندي ساختمان ها و مستحدثات جديدالاحداث 
در دو بخش كيفيت ساخت و بهره وري انرژي در چهار 
رده فراهم ش��ود. تكميل مرحله اي شناسنامه فني � 
ملكي از ش��روع اخذ پروانه س��اخت و در زمان تنظيم 
گزارش هاي مرحل��ه اي انجام كار تا ص��دور پايان كار 
الزامي اس��ت و شهرداري ها مكلفند از صدور پايان كار 
براي ساختمان هاي فاقد شناسنامه فني � ملكي مورد 
تاييد سازمان نظام مهندسي ساختمان خودداري كنند 
و پرونده متخلفين را براي تعيين تكليف به كميسيون 
ماده ۱00 ش��هرداري ارجاع كنند. در تبصره اين ماده 
آمده اس��ت كه از تاريخ تصويب اي��ن قانون، كاركنان 
دس��تگاه هاي اجرايي موضوع ماده )۵( قانون خدمات 
كشوري و موسس��ات و نهادهاي عمومي غيردولتي، 
امكان فعاليت به عن��وان مجري يا ناظ��ر حقيقي، يا 
نماينده مجري يا ناظر حقوقي در فرآيند ساخت و ساز 

ساختمان ها را ندارند.

موتوردرآمدزاييشهرداريخاموشميشود؟

رييسشورايشهرتهرانباانتقادازلايحهبرنامههفتم:دولتبهاندازهكافيسنگيناست،كندترشنكنيد
  آنچهدربرنامههفتمپيشبينيشده،عملابهمعنايقفلكردنهمهشهرداريهاوانداختنمردمبهجانآنهااست

نقشكريدورشمال-جنوبايراندرمبادلاتچينبهاروپاچيست؟

هشدار چمران به دولت

جهش ترانزيتي ايران با توسعه حمل و نقل چندوجهي 
گروه راه و شهرسازي|

آنگونه كه مسوولان وزارت راه و شهرسازي مي گويند، 
با توس��عه حمل و نقل چند وجهي كه به نوعي شبيه 
دوي ام��دادي در حمل و نقل اس��ت، ترانزيت ايران 
جهش خواهد كرد. حمل و نقل يك محموله مشخص 
با تركيبي از ش��قوق حمل و نقل مانند كشتي، قطار 
و كاميون متناس��ب با امكانات و شرايط جغرافيايي 
مي تواند مزيت هاي��ي را براي ترانزيت كننده اين كالا 

همراه داشته باشد.
در اين ش��رايط به گفته ش��هريار افندي زاده، معاون 
حمل و نقل وزير راه و شهرسازي، در مسيرهاي واقع 
در كريدورهاي ترانزيتي عبوري از كش��ور شيوه هاي 
تركيبي با تأكيد بر ارتقاي ظرفيت ترانزيتي كشور در 

دست عملياتي شدن است.
به گزارش مهر، افندي زاده اظهار كرد: رشد روزافزون 
تقاض��اي جهاني و منطقه اي ب��راي حمل ونقل امن، 
ايمن، موثر، آس��ان و با صرفه اقتصادي مبادلات انواع 
كالا و جايگاه ممتاز جغرافيايي كشورمان با بهره مندي 
از زيرس��اخت ها و امكانات موجود و در دست تكميل 
شقوق مختلف حمل ونقل اعم از شبكه ريلي و جاده اي، 
بن��ادر و پايانه هاي مرزي و درون س��رزميني و مراكز 
لجستيك همچنين ناوگان، نيروي انساني و متصديان 
و عوامل حرفه اي از جمله رانندگان و نيز ش��ركت ها، 
تشكل ها و انجمن هاي فعال و عاقه مند در اين زمينه، 
ظرفيت هاي توسعه حمل و نقل چندوجهي فناورانه 
كش��ور بر پايه فناوري هاي هوش��مند، ديجيتالي و 

الكترونيكي قابل توجه ارزيابي مي شود.
مع��اون حمل و نقل وزي��ر راه و شهرس��ازي تصريح 
كرد: موضوع توس��عه حمل و نقل چندوجهي، كه به 
عنوان راهبردي اساس��ي، يكي از موضوعات نوين و 
محوري و مورد مطالبه در راستاي توسعه كريدورهاي 
ترانزيتي، در مناسبات منطقه اي و بين المللي وزارت 
راه و شهرسازي با كش��ورهاي هدف و ساير بازيگران 

اين عرصه اعم از تجار، صاحبان بار، شركت هاي حمل 
و نقلي و لجس��تيكي مطرح و در دستور كار قرار دارد، 
حتي در كوتاه مدت و در چارچ��وب اجراي اقداماتي 
هدفمند و هماهن��گ مديريتي، زودب��ازده و عموماً 
كم هزينه تر در قي��اس با هزينه هاي كان پروژه هاي 
عمراني، جهش در عملكرد و جايگاه ترانزيتي كشور را 

به همراه خواهد داشت.
وي ادامه داد: به اس��تناد تعريف سازمان ملل متحد، 
حمل ونقل بين المللي چندوجه��ي به معناي حمل 
كالا توس��ط حداقل دو ش��يوه مختل��ف حمل ونقل 
براس��اس يك قرارداد واحد حمل و نقل چندوجهي 
از مكاني در يك كش��ور و توسط يك متصدي حمل 
و نقل چندوجهي به مكاني تعيين شده براي تحويل 
در مكاني در كش��ور ديگر اس��ت. بر اين اساس، براي 
توسعه حمل ونقل چند وجهي، عاوه بر لزوم تركيب 
بهينه ش��يوه هاي مختلف حمل و نق��ل با محوريت 
مطلوبيت س��ازي مولفه هاي كليدي زمان، هزينه و 
مسافت حمل و تناس��ب نوع كالاها، مستلزم تعيين 
چارچوب ه��ا و س��ازوكارهاي حقوقي و ق��راردادي 
موردنياز در راستاي هماهنگ نمودن و يكپارچه سازي 
اسناد جابه جايي كالاها و ساده سازي نظامات حقوقي 

مي باشد.
افندي زاده اف��زود: با اين رويكرد و نيز توجه روزافزون 
كشورها، سازمان ها و نهادهاي منطقه اي و بين المللي 
به ترويج اين نوع خدمات حمل و نقلي و لجستيكي، 
ظرفيت س��ازي براي توس��عه كريدورهاي ترانزيتي 
چندوجه��ي فناوران��ه از طريق برنامه ه��ا و اقدامات 

اولويت دار بدين شرح در دست پيگيري است: 
 محور قراردادن موضوع حمل و نقل چندوجهي در 
مناسبات منطقه اي و بين المللي وزارت راه و شهرسازي 
با كشورهاي هدف و تعريف برنامه ها و اقدامات مشترك 

دو و چندجانبه در اين زمينه؛ 
 تدوين نقشه راه و برنامه عملياتي توسعه حمل ونقل 

بين المللي چندوجهي با هم��كاري كليه بخش ها و 
دستگاه هاي ذيربط؛ 

   احصای مسيرهاي حمل ونقل بين المللي چندوجهي 
در كش��ور از طريق تركيب شيوه هاي حمل دريايي و 

بندري و ريلي و جاده اي؛ 
  تبيين نقش و جايگاه زيرس��اخت ها و تأسيس��ات 
حمل ونقلي از جمله خطوط راه آه��ن و راه ها، بنادر، 
پايانه هاي مرزي و درون سرزميني و مراكز لجستيك 
در توس��عه حمل و نق��ل بين الملل��ي چندوجهي و 
هماهنگ س��ازي عملكرد آنها با نگاه��ي تركيبي و 

يكپارچه؛ 
  تدوين چارچ��وب حقوقي حاكم ب��ر قراردادهاي 
حمل ونقل بين المللي چندوجهي با همكاري نهادهاي 

مربوطه؛ 
  استفاده از تجربيات و توانمندي ها، سرمايه و امكانات 
بخش خصوصي و ش��ركت هاي دانش بنيان توسعه 
زيرساخت ها، كس��ب و كارها و فناوري هاي نوين در 

حمل ونقل چندوجهي؛ 
 حمايت از ايجاد و فعاليت و س��هولت كس��ب و كار 
شركت هاي توانمند حمل ونقل بين المللي چندوجهي 
و تأسيس شركت هاي مشترك با طرف هاي خارجي 

در اين زمينه.
معاون حمل ونقل وزي��ر راه و شهرس��ازي ادامه داد: 
در حال حاضر در مس��يرهاي واق��ع در كريدورهاي 
ترانزيتي عبوري از كش��ور در جهات شمالي-جنوبي 
و شرقي-غربي، شيوه هاي تركيبي با تأكيد بر ارتقاي 
ظرفيت ترانزيتي كشور در دست شناسايي و عملياتي 

شدن است.
افندي زاده بيان داشت: از جمله در كريدور ترانزيتي 
ش��مال-جنوب در خصوص تأمين مال��ي احداث و 
تجهيز و تداركات قطعه ريلي رشت-آس��تارا به طول 
۱۶۲ كيلومتر در ش��اخه غربي آن، ش��اهد توافقي با 
دولت روسيه بوديم، برآوردها حاكي از امكان حمل و 

نقل ترانزيتي تركيبي در كوتاه مدت به ميزان سالانه 
۱0 ميليون تن ت��ا قبل از موعد بهره ب��رداري قطعه 
رشت-آستارا و فراهم شدن شرايط حمل تمام ريلي از 
بندرشهيد رجايي تا شمال روسيه و اروپا، در شاخه هاي 

غربي، مركزي و شرقي اين كريدور است.
وي اضافه داد: بدين ترتيب كه كالاها از بنادر شمالي 
و پايانه هاي مرزي ريلي و جاده اي در ش��مال غرب و 
شمال شرق كش��ور به شيوه تركيبي دريايي-ريلي-

جاده اي تا بنادر جنوبي كشور در خليج فارس و بندر 
چابهار در كرانه درياي عمان حمل، و از آنجا به مقاصد 
نهايي حوزه خليج فارس، جنوب شرق و شرق آسيا و 
بالعكس حمل بشوند. همچنين در ترانزيت شرقي-

غربي، در حال حاضر عاوه بر امكان حمل تمام ريلي از 
مرزهاي سرخس و اينچه برون از مبادي واقع در چين 
و كشورهاي آسياي ميانه، حمل و نقل تركيبي دريايي-

ريلي-جاده اي از طريق بنادر اميرآباد و در آينده نزديك 
و پس از بهره برداري از قطعه ريلي كاسپين به رشت، 
از طريق بندر كاس��پين تا همسايگان شمال غربي و 
غرب كش��ور و فراتر از آنها فراهم است. به نحوي كه با 
برنامه ريزي هماهنگ و منسجم، اين مسيرها مي توانند 
سهم قابل توجهي از مبادلات شرقي-غربي از چين تا 

اروپا را به خود اختصاص دهند.
وي تاكي��د ك��رد: در اين راس��تا، ب��ه زودي توافقات 
سازنده اي با چين و كش��ورهاي آسياي ميانه اعام و 

اجرا خواهد شد.
افن��دي زاده در پايان اع��ام كرد: معاون��ت حمل و 
نق��ل وزارت راه و شهرس��ازي ك��ه نق��ش راهبري و 
هماهنگ كننده حمل و نقل بين المللي چندوجهي 
و تركيبي دارد، از دريافت هرگونه پيش��نهاد و ابتكار 
از س��وي فعالان اقتصادي و تج��اري و نيز محققان و 
صاحب نظران در حوزه حمل و نقل و لجس��تيك، در 
راستاي توسعه اين ش��يوه كارآمد در حوزه ترانزيت 

استقبال مي نمايد.



رييس سللازمان فناوري اطاعات اعللام كرد توليد 
يك ميليون گوشي هوشمند داخلي را در دستور كار 
قرار داده اند. به گفته خوانساري، امسال حداقل 500 
ميليارد تومان تسهيات اشتغال زايي براي اين امر در 
نظر گرفته شده است؛ او همچنين به حمايت هايي براي 
توسعه سيستم عامل اشاره كرد و گفت منابعي براي 
آن لحاظ شده اسللت و شركت هايي اعام توانمندي 
كرده اند؛ اين درحالي است كه در سال هاي گذشته و 
دولت هاي قبلي موضوع سيستم عامل بومي و گوشي 
داخلي بارها و بارها مطرح شده و بودجه هايي هم صرف 

اين پروژه ها شده اما تاكنون خروجي نداشته است.
معاونت فناوري و نللوآوري وزارت ارتباطات و فناوري 
اطاعللات در تاريللخ ۲۷ آذر ماه در راسللتاي توليد 
سيستم عامل تلفن همراه هوشمند، فراخواني منتشر 
كرد؛ در اين فراخوان آمده اسللت: »در راستاي اجراي 
بند ۱۸ اهداف عملياتي سللند طرح كان و معماري 
شبكه ملي اطاعات و به منظور شناسايي ظرفيت هاي 
فني و اجرايي توليد و توسعه سيستم عامل تلفن همراه 
هوشمند، از بين اشللخاص حقيقي و حقوقي شامل 
شللركت هاي خصوصي، غيردولتي و سللازمان هاي 
مردم نهاد كه تا تاريخ بيسللتم دي مللاه ۱۴0۱ داراي 
حداقل يك سيسللتم عامل عملياتي نصب شده روي 
گوشي هوشمند باشند، براي ارزيابي دعوت به عمل 
مي آيد.« البته طرح سيسللتم عامل بومي از مدت ها 
پيش مطرح شللده اسللت و زماني كه حذف تعدادي 
از برنامه هللاي ايراني از بازارهللاي بين المللي صورت 
پذيرفللت، در دسللتور وزارت ارتباطات قللرار گرفت. 
»محمدجواد آذري جهرمي«، وزيللر وقت ارتباطات 
تيرماه ۱39۸ ويديويي را در حسللاب توييتري خود 
منتشر كرد كه حكايت از عزم جدي وزارت ارتباطات 
براي توسللعه اندرويد ايراني داشللت. ماجرا به حذف 
نسخه هاي تلگرام طايي و هاتگرام از روي گوشي هاي 
كاربران ايراني باز مي گشت. در اين راستا سيستم عاملي 
براي گوشي هاي اندرويدي تهيه شده بود تا ديگر امكان 
حللذف اپ هاي ايراني وجود نداشللته باشللد. رييس 
سازمان فناوري اطاعات وقت هم پيش بيني كرده بود 
كه اين نسخه مي تواند 0.5 الي ۸ درصد از مخاطبين 
اندرويد در كشللور را به خود جذب كند. هرچند اين 
طرح نهايتاً به نتيجه نرسيد؛ با وجود اين در دوره جديد 
وزارت ارتباطللات و فناوري اطاعللات بار ديگر موارد 
مشابه مطرح شده است. به تازگي محمد خوانساري، 
رييس سللازمان فناوري اطاعللات، برنامه هاي اين 

سازمان در صنعت فاوا براي سال ۱۴0۲ را تشريح كرد 
و گفت: »يكي از برنامه ها توليد گوشي هوشمند داخلي 
است كه امسال حداقل 500 ميليارد تومان تسهيات 
اشتغال زايي براي آن در نظر گرفته شده و هدف گذاري 
ما ساخت يك  ميليون گوشي هوشمند است.« توليد 
گوشي هوشللمند داخلي موضوعي است كه از سوي 
شوراي عالي فضاي مجازي مطرح شده. اين شورا طي 
مصوبه بهمن ماه ۱39۸، بر دسللتيابي به ۲0 درصد از 
سهم بازار گوشي هوشللمند با استفاده از محصولات 
بومي تأكيد كرده است. عملياتي شدن اين هدف نيز 
از وزارت ارتباطات دولت دوازدهم در دستور كار قرار 
گرفتلله. خردادماه ۱۴00، معاون فنللاوري و نوآوري 
وقت وزارت ارتباطات از طرح 5 سللاله اين وزارتخانه 
براي توليد بيللش از ۱۴ ميليون تلفن همراه خبر داد. 
ستار هاشمي دي ماه همان سال اعام كرد در راستاي 
حمايللت از توليدكنندگان داخلي، طرح آزمايشللي 
توليد گوشللي ملي بزودي اجرا خواهد شللد؛ طرحي 

كه از اجرايي شدن آن هيچ اطاعي در دست نيست.

   حمايت براي توسعه سيستم عامل بومي
خوانسللاري در بخش ديگللري از سللخنان خود به 
حمايت هايي براي توسعه سيستم عامل اشاره كرد و 
گفت منابعي براي آن لحاظ شده است و شركت هايي 
اعام توانمندي كرده اند. خوانسللاري ابراز اميدواري 

كرد اين مهم در سال ۱۴0۲ به سرانجام  خوبي خواهد 
رسيد. آذرماه سال گذشللته بود كه وزارت ارتباطات 
براي توليد سيستم عامل بومي تلفن همراه فراخوان 
داد. در فراخوان منتشر شده معاونت فناوري و نوآوري 
وزارت ارتباطللات آمده بود: »در راسللتاي اجراي بند 
۱۸ اهداف عملياتي سند طرح كان و معماري شبكه 
ملي اطاعات و به منظور شناسايي ظرفيت هاي فني 
و اجرايي توليد و توسعه سيسللتم عامل تلفن همراه 
هوشمند، از بين اشللخاص حقيقي و حقوقي شامل 
شللركت هاي خصوصي، غيردولتي و سللازمان هاي 
مردم نهاد كه تا تاريخ بيسللتم دي مللاه ۱۴0۱ داراي 
حداقل يك سيسللتم عامل عملياتي نصب شده روي 
گوشي هوشمند باشند، براي ارزيابي دعوت به عمل 
مي آيد.« توسعه نسخه ايراني اندرويد نيز يكي ديگر 
از تكاليف شللوراي عالي فضاي مجازي اسللت كه بر 
عهده وزارت ارتباطات نهاده شللده؛ وزارت ارتباطات 
دولت دوازدهم نيز به بحث توليد نسخه سفارشي شده 
اندرويد با هدف مقابله با حذف كسب وكارهاي ايراني از 

روي گوشي هاي اندرويدي ورود كرده بود.

   ارايه هزار ميليارد تومان 
براي توسعه كسب وكارها

رييس سللازمان فناوري اطاعات با اشللاره به برنامه 
مشترك معاونت فناوري و سازمان فناوري اطاعات 

براي حمايت از كسللب وكارها، اظهار داشللت: هزار 
ميليارد تومان منابع براي توسللعه كسب وكارها در 
حوزه اقتصاد ديجيتال تخصيص داده شللده اسللت. 
وي درباره بومي سازي تجهيزات شبكه ملي اطاعات 
توضيح داد: »در ۱6 سرفصل با ۴3 موضوع اعام شده 
است و شركت هاي توانمند و عاقه مند براي فعاليت 
در اين حوزه مي توانند در جلسللات مشترك وزارت 
اطاعللات و معاونللت علمي وزارت صمت شللركت 
داشته باشللند و برنامه خود را ارايه كرده و تعهداتي 
دهند كه چگونه مي توانند اين بومي سللازي را انجام 
دهنللد و وزارت ارتباطات هللم حمايت هايي در اين 
زمينه خواهد داشللت.« به گفته خوانساري، درباره 
توسللعه فنللاوري هللم هدف گذاري هايي از سللوي 
وزارت ارتباطات صللورت گرفته اسللت و دو اپراتور 
هوشمندسللازي خواهند شد. با وجود اين بايد توجه 
داشت كه سيستم عامل ها ذات و باطني بين المللي 
دارند، چرا كه شركت ها و كشورهايي كه قابليت توليد 
سيسللتم هاي سللخت افزاري را دارند بسيار محدود 
هستند و براي توليد سيستم عامل نياز به دسترسي 
به تعرفه هاي نرم افزاري و سخت افرازي آن شركت ها 
است. در اين خصوص كيوان نقره كار، كارشناس حوزه 
فناوري و ارتباطات، در گفت وگو با خبرآناين، گفته 
بود: »به عنوان يك كارشللناس بللا اين طرح مخالف 
هستم. چون سيستم هاي فناوري ذات بين المللي و باز 
دارد كه نمي شود آنها را با فضاي بومي سازي به سمت و 
سوي ببريم كه جلوي برخي پيشرفت ها گرفته شود. 
سيستم عامل بومي نيازمند اين است كه قابل استفاده 
باشد و براي اين امر بايد روي ابزارهايي كه در اختيار 
همه اسللت قرار گيرد و ارتباط را ايجاد كند. اگر قرار 
باشد كه ما از يك تلفن جديد و برنامه جديد استفاده 
كنيم و مللا را وارد محيطي جديد كند كه ديگر بومي 
نيست و اگر قرار باشللد به  گونه اي باشد كه همه چيز 
روي سيستم عامل ما تعريف بشود؛ بايد اين پرسش 
را مطرح كرد كه آيا ما از لحاظ سخت افزاري و فناوري 
به آن درجه رسيده ايم كه بتوانيم چنين كاري را انجام 
بدهيم و در اختيار مردم قرار دهيم؟« اين كارشناس 
حوزه فناوري در ادامه افزود: »نكته مهم اين است كه 
اين موضوعات به صورت ضرب الاجلي صورت مي گيرد 
و دانش، تحقيق، پژوهش و افراد متخصص در پشت 
آنها وجود ندارند و متاسفانه فقط بودجه هايي مطرح 
مي شللود كه در آخر از بين مي روند و فقط با اعصاب 

مردم بازي مي كنند.«
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اپل در آستانه
سه تريليون دلاري شدن

صعود ارزش سللهام شركت اپل در سللال ۲0۲3، اين 
غول فناوري امريكايي را در آسللتانه بازگشت به ارزش 
بازار سه تريليون دلاري قرار داده است. به گزارش ايسنا، 
ارزش سهام اپل امسال كه سرمايه گذاران جذب درآمد 
باثبات و جريان نقدينگي عظيم اين شركت شده اند، 35 
درصد رشللد كرده و حدود 690 ميليارد دلار به ارزش 
بازار سللازنده آيفون افزوده است. اپل و ساير غول هاي 
فناوري، استثناهاي بازار در سال ميادي جاري بوده اند 
كه سرمايه گذاران به سمت شركت هاي بزرگ كشش 
پيدا كرده و همزمان، به دنبال كاهش ريسللك در برابر 
ركود احتمالي، ورشكستگي بانكي و بحران سقف بدهي 
دولت امريكا بوده اند. اين سهام، محبوب سرمايه گذاران 
موسسه اي، صندوق هاي پوشش ريسك، سرمايه گذاران 
خرد و وارن بافت بوده است. اما اين عملكرد خيره كننده، 
دستمايه بحث فراواني پيرامون ارزش اپل شده است. 
ارزش سهام اين شركت كه ۲۸ برابر درآمد پيش بيني 
شده است، بسيار بالا محسوب مي شود، به خصوص كه 
پيش بيني مي شود درآمد اپل امسال كاهش پيدا كند. بر 
اساس گزارش بلومبرگ، اپل در اوايل سال ۲0۲۲ براي 
مدت كوتاهي به بالاي مرز سه تريليون دلار صعود كرد 
اما موفق نشللد بالاي اين سطح بماند و اين اوج گيري، 
سرآغاز روند نزولي شد كه به كاهش ۲۷ درصد ارزش 

سهام در سال گذشته منتهي شد.

پيش بيني بيل گيتس از مرگ موتور 
جست وجوي گوگل و آمازون

بيل گيتس پيش بيني كرد فناوري هوش مصنوعي 
در آينده مي تواند رفتار كاربران را به طور اساسي تغيير 
دهد و باعث شود مردم هرگز نيازي به استفاده از يك 
موتور جست وجو يا استفاده از ابزارهاي بهره وري خاص 
يا خريد از سايت آمازون نداشته باشند. به گزارش ايسنا، 
بنيانگذار مايكروسافت بر اين باور است كه شركت برتر 
آينده در عرصه هوش مصنوعي، احتمالا يك دستيار 
ديجيتالي شخصي خواهد ساخت كه مي تواند وظايف 
خاصي را براي افراد انجام دهد. اين دسللتيار شخصي 
هوش مصنوعللي در آينده به حدي عميق خواهد بود 
كه نخستين شركتي كه آن را طراحي كند، از رقيبانش 
جلو خواهد افتاد. گيتس در رويداد گلدمن ساكس و 
اس وي انجل در سانفرانسيسكو كه به موضوع هوش 
مصنوعي اختصاص داشت، گفت: اين دستيار هوش 
مصنوعي كه هنوز ساخته نشده است، قادر خواهد بود 
نيازها و عادتهاي فرد را درك كند و به آنها كمك خواهد 
كرد مطالبي را بخوانند كه كاربللر وقت براي خواندن 
آنها ندارد. وي افزود: اين شللانس 50-50 وجود دارد 
كه برنده آتي رقابت هوش مصنوعي، يك استارتاپ يا 
يك غول فناوري باشد. موسس مايكروسافت گفت: اگر 

مايكروسافت به آنجا نرسد، مايوس خواهم شد. 

مشاركت همراه اول در
دومين رويداد ملي ملاصدرا 

دومين رويداد ملي نوآوري باز ماصللدرا از يكم خرداد 
در دانشگاه شيراز با همكاري و حمايت مركز تحقيق و 
توسعه همراه اول و با رويكرد معرفي و ارايه نيازمندي ها و 
مسائل فناورانه همراه اول آغاز به كار كرد و امروز سه شنبه 
دوم خرداد ۱۴0۲ به كار خود پايان داد.   هدف اين رويداد 
نوآوري باز »حل مسائل، چالش ها و همچنين كمك به 
تجاري سازي در صنايع ايران« بود كه در پنج بخش »حل 
مساله، چالش و تجاري سازي«، »گام معكوس«، »نشست 
نوآوري«، »تامين نيروي متخصص« و »نمايشگاه نوآوري 
صنعتي« برگزار شد. مركز تحقيق و توسعه همراه اول 
در روز دوم اين رويداد، نشست هايي با محوريت معرفي 
فعاليت هاي اين مركللز در حوزه نوآوري باز و همچنين 

نيازهاي فناورانه و هوشمندسازي برگزار كرد.

هداياي ويژه همراه اول 
براي خوزستاني ها به مناسبت 

روزهاي خرمشهر و دزفول
همراه اول به پاس حماسه آفريني مردم شهرهاي خرمشهر 
و دزفول در دوران جنگ تحميلي، هداياي ويژه اپراتوري 
و كدهاي تخفيف ويژه خريللد از محصولات ديجيتال، 
به خوزستاني ها ارايه داد. به گزارش اداره كل ارتباطات 
شركت ارتباطات سيار ايران، همراه اول همزمان با سالروز 
»فتح خرمشللهر« و »روز مقاومت و پايللداري دزفول« 
هداياي ويژه اي را براي مشتركان استان خوزستان در نظر 
گرفته است. »سوم خرداد« سالروز آزادسازي خرمشهر به 
روز مقاومت، ايثار و پيروزي و همچنين »چهارم خرداد« به 
واسطه مقاومت مردم دزفول در برابر موج عظيم حمات 
موشللكي رژيم بعثي عراق در دوران دفاع مقدس به روز 
مقاومت و پايداري دزفول نامگذاري شللده است. همراه 
اول به همين مناسبت ضمن ارايه مكالمه رايگان يك روزه 
درون شبكه براي تمامي مردم اين استان با شماره گيري 
كد دستوري »ستاره ۱0 ستاره ۴ ستاره ۲ مربع«، »يك 
هفته تخفيف بي سابقه در خريداري و فعالسازي بسته هاي 
اينترنت مدار فيروزه اي« براي خوزستاني ها را نيز تدارك 
ديده است. تمامي مشتركان همراه اولي استان خوزستان 
مي توانند با شماره گيري كد دستوري »ستاره ۱۲۱ مربع« 
اقدام به خريداري اين بسته هاي مدار فيروزه اي با تخفيف 
بي سابقه كنند. همراه اول به پاس حماسه آفريني مردم 
غيور خوزستان، كد تخفيف ۲ ميليون ريالي رزرو كلبه و 
ويا از طريق »جاجيگا« در نظر گرفته است. همچنين 
به همين مناسبت اعتبار هديه ۱.5 ميليون ريالي خريد 
»نت باكس« كه دستگاهي هوشللمند براي تماشاي 
آناين فيلم و سللريال اسللت، نيز براي اين مشتركان 
خوزستاني در نظر گرفته شده و در نهايت، همراه اول ۱ 
ميليون ريال اعتبار هديه نيز براي خريد بيمه گوشي از 
طريق »آي بيمه« در نظر گرفته است. مهلت استفاده از 

اين كدهاي تخفيف تا دوشنبه ۸ خرداد است.

صرفميلياردهاتومانبرايپروژههايناقصازسيستمعاملبوميتاگوشيداخلي

رشته دراز طرح هاي ناتمام

فراخوان ارزيابي كيفي جهت برگزاري مناقصه عمومي يك مرحله اي به شماره  402/716 
مربوط به خدمات تأمين خودروهاي استيجاري سبك، نيمه سنگين و سنگين

 در منطقه عملياتي نفت شهر/تنگ بيجار/ايلام 
کد فراخوان 2002091863000019

1- شركت بهره برداري نفت و گاز غرب در نظر دارد فراخوان ارزيابي كيفي جهت برگزاري مناقصه عمومي خدمات تأمين خودروهاي استيجاري سبك، نيمه سنگين و سنگين در منطقه عملياتي 
نفت شهر/ تنگ بيجار/ ايلام به شرح مندرج در كتابچه مناقصه، از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار نمايد. كليه مراحل برگزاري فراخوان ارزيابي كيفي از دريافت و تحويل اسناد استعلام 
ارزيابي كيفي تا ارسال دعوتنامه و ساير مراحل مناقصه، صرفاً از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و به درخواستها و مداركي 
كه غير از اين ارسال گردد ترتيب اثر داده نخواهد شد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي، مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت شركت در 

مناقصه محقق سازند. اطلاعات و اسناد مناقصه عمومي پس از برگزاري فرآيند ارزيابي كيفي و ارسال دعوت نامه از طريق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد.
2-  مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابي كيفي: روز سه شنبه مورخ 1402/03/09
3- مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابي كيفي: روز سه شنبه مورخ 1402/03/23

4- مبلغ برآورد اوليه وتقريبي مناقصه و محل تأمين اعتبار: 439/984/634/613 ريال- منابع داخلي 
5- نوع و كيفيت و كميت خدمات: خودروهاي مورد تقاضاي كارفرما شامل خودروهاي سبك )پيكاپ، سوزوكي، سمند(، نيمه سنگين )ميني بوس، كاميون 6 تن، لجن كش و... ( و سنگين )اتوبوس 

و...( و... مجموعاً 47 دستگاه  ثابت مي باشند.
6- محل و مدت اجراي خدمات: منطقه عملياتي نفت شهر/تنگ بيجار/ ايلام- به مدت 12 ماه شمسي

7- نوع و مبلغ تضمين شركت درفرآيند ارجاع كار: ضمانت نامه معتبر بانكي يا واريز وجه نقد به مبلغ 14,799,692,692 ريال
8- پيش پرداخت: به ميزان پانزده درصد نرخ پيشنهادي پيمانكار برنده در مقابل ارائه ضمانت نامه بانكي معتبر.

9- مدارك و مستندات مورد نياز:
9-1 بارگذاري فرم تكميل شدهي استعلام ارزيابي كيفي و مدارك و مستندات مربوطه. 

9-2 بارگذاري گواهي تأييد صلاحيت معتبر و مرتبط با موضوع مناقصه از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي. 
9-3 بارگذاري اساسنامه، آگهي تأسيس و آخرين تغييرات هيأت مديره. 

9-4 ارائه گواهي صلاحيت ايمني پيمانكاران يا نامه تأييد صلاحيت ايمني موقت در زمان انعقاد قرارداد. 
9-5 بارگذاری صورت های مالی حسابرسی شده معتبر منتهی به سال 1400 جهت ارزيابی کيفی الزامی است.

10- نام، نشاني و اطلاعات تماس مناقصه گزار:
كرمانشاه، ميدان سپاه، بلوار زن، پلاك 42 ، كدپستي 6714677745 ، شركت بهره برداري نفت و گاز غرب، دبيرخانه كميسيون مناقصات. 

تلفكس امور حقوقي و قراردادها 38374180-083 ، مركز تلفن  08333110000 ، كارشناس امور حقوقي )داخلي 2213(، كارشناس امور قراردادها )داخلي 2218(، دبيرخانه كميسيون مناقصات 
)داخلي 2522(

11- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه:
مركز تماس: 41934-021 ، دفتر ثبت نام: 88969737 و 85193768 

روابط عمومي شركت بهره برداري نفت و گاز غرب
نوبت اول: 1402/03/03   نوبت دوم: 1402/03/06

نوبت اول

شناسه آگهي : 1498231

 شركت بهره برداري 
نفت و گاز غرب

اداره كل نوسازي مدارس استان خراسان شمالي درنظر دارد نسبت به برگزاري مناقصه خريد تجهيزات گرمايشی ، خريد تجهيزات اداری ،کلاسی 
جهت مدارس سطح استان وهمچنين پروژه های عمرانی اقدام نمايد لذا ازکليه شرکتها،تامين کنندگان وتوليد کنندگان واجد الشرايط دعوت 

بعمل مي آيد جهت دريافت اسناد مناقصه مربوطه حداکثر تا تاريخ 1402/03/06از سامانه تدارکات الکترونيکي دولت)ستاد( اقدام نمايند. 
-کليه مراحل برگزاري مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران وبازگشايي پاکتها ،از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکي 
دولت )ستاد(به آدرسwww.setadiran.irانجام خواهد شد.لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي،مراحل ثبت نام در سايت 

مذکور ودريافت گواهي امضاي الکترونيکي را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

-داشتن گواهی صلاحيت حداقل با پايه 5وبا تاريخ معتبر در رشته های مورد الاشاره الزامی می باشد.
-تاريخ انتش�ار مناقصه در س�امانه:تاريخ 1402/03/06مي باش�د-مهلت زمان دريافت اسناد مناقصه از سايت:س�اعت 9صبح روزسه شنبه 
مورخه1402/03/02لغايت مورخه 1402/03/06روز ش�نبه ساعت 9صبح-مهلت ارائه پيشنهاد:ساعت 9صبح روز يکشنبه مورخ 1402/03/21 

-زمان بازگشايي پاکت ها:از ساعت 8صبح روز سه شنبه مورخ 1402/03/23لغايت اتمام بازگشايي پاکات
-اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه وارائه پاکت )الف وارزيابي کيفي(:آدرس:بجنورد 

خيابان شهيد امامي انتهاي اميريه شمالي جنب دبيرستان همت کدپستي اداره 9415939381وتلفن:058-32222625
-تضمين شرکت درمناقصه)ارجاع کار( : ضمانت نامه هاي معتبرمورد اشاره در آيين نامه تضمين براي معاملات دولتي به شماره 123402/ت 50659 
ه �  مورخ 94/9/22 وموردقبول کارفرمابه مدت سه ماه از تاريخ افتتاح پيشنهاد و قابل تمديد براي سه ماه ديگر يا واريز نقدي به حساب شماره شبا 

IR 880100004079030607940314 به نام وجوه تمرکز سپرده تملک اداره کل نوسازی مدارس خراسان شمالی نزد بانک مرکزی

» فراخوان مناقصه عمومي يک مرحله ای 
همراه با ارزيابي کيفي «

شناسه آگهي : 1499962

امور قراردادها اداره كل نوسازی ،توسعه وتجهيز مدارس خراسان شمالی

اداره کل نوسازي، 
توسعه و تجهيز مدارس 

خراسان شمالي

مدت نوع پيمانموضوعمحل اجراپروژه
پيمان

برآورد براساس فهارس 
بها 1402
)ريال(

تضمين ارجاع 
زمان بازگشايی کار)ريال(

اسناد مناقصه
رشته گواهينامه 

صلاحيت 
پيمانکاری

توضيحات

تکميل 
آموزشگاه شش 
کلاسه ابتدايی 

مسکن مهر
شهر فاروج

احداث آبخوری-احداث 
سرويس بهداشتی-

اجرای ديوارکشی آجری 
دورونما

بخشنامه سرجمع به 
شماره 96/1299188 
مورخ 1396/05/04 

ابلاغی سازمان برنامه 
وبودجه کشور

1402/03/23 425/644/204/2411/282/210/213ماه
ساعت 8صبح

ارزيابی کيفی داردابنيه 

اجرای 
محوطه سازی 

مدارس 
)آسفالت(

اجرای محوطه سازی سطح استان
مدارس )آسفالت(

ی
هاي

ت ب
رس

1402/03/23 329/719/234/3001/485/961/715ماهفه
ابنيه وياراه ساعت 9صبح

وترابری
ارزيابی کيفی دارد

تعميرسرويس 
بهداشتی 
مدارس 

1402/03/23 425/724/597/4891/286/229/875ماهتعمير سرويس بهداشتیسطح استان
ارزيابی کيفی داردابنيه ساعت 10صبح

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي  پالايشگاه سوم در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل بصورت برگزاری مناقصه عمومي دو مرحله ای از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( 
تامين نمايد:

بديهی است کليه فرآيند برگزاری مناقصه الکترونيکی از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذيرد وبه پيشنهاد های خارج از سامانه ستاد 
هيچگونه ترتيب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بايستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی اقدام نمايند.

مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن های5118-07731315037 تماس حاصل فرمايند. 

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای)يکپارچه(
شركت  ملی گاز ايران

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

نوبت دوم

شناسه آگهي : 1499915

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

2002096433000003شماره فراخوان در سامانه ستاد ايران
تقاضای MO-4031101249-GR3 مناقصه  شماره013R3 MO / 01   شماره مناقصه و تقاضا 

»  مبدل اسپيرال«موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
2/245/000/000 ريالمبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار

تضمين شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضمين شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هيات وزيران  و مطابق شرايط نوع تضمين شركت درفرايند ارجاع كار
مندرج در سامانه ستاد مي باشد که می بايست قبل از تاريخ گشايش پاکتها به صورت فيزيکی تسليم خريدار و در سامانه نيز بارگذاری گردد.

44/900/000/000 ريالمبلغ برآوردي مناقصه
5 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ايران می باشد.آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابي كيفي در سامانه ستاد 

آخرين مهلت بارگذاري پاکات الف,ب,ج و مستندات ارزيابي 
ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دريافت اسناد می باشد.كيفي )رزومه( در سامانه ستاد

پس از ارزيابی کيفی مناقصه گران، مستندات دريافت پيشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طريق سامانه ستاد ارسال می گردد.آخرين مهلت بارگذاری پيشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد 
استان بوشهر- شهرستان عسلويه-شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی-پالايشگاه سوم-اداره تدارکات کالاآدرس مناقصه گزار

آگهي مزايده عمومي
مزايده شماره 1402-02

مزايده گزار: شركت گاز استان همدان
شرکت گاز استان همدان در نظر دارد اقلام مازاد اسقاطي خود را به شرح 

ذيل از طريق مزايده به فروش برساند.
مزايده فروش اقلام اسقاطی )شامل انواع کنتور آلومينيومی و لگنچه 

کنتور آلومينيومی (  
متقاضيان می توانند جهت رويت اقلام مذکور از تاريخ 1402/02/27 همه 
روزه از ساعت 8 الی 13 به آدرس ساختمان انبار كالا واقع در ابتداي جاده 
تهران بعد از ميدان فرودگاه مراجعه و در صورت تمايل به خريد، قيمت 
   www.setadiran.ir پيشنهادی خود را در سايت ستاد ايران به آدرس
و حداكثر تا ساعت 10 روز يکشنبه  1402/03/21 ارسال نموده و سپرده 
شركت در مزايده را نيز تا تاريخ مذكور  به دبيرخانه حراست شرکت گاز 
استان همدان تحويل داده و رسيد دريافت نمايند. ضمنا جلسه رويت 
قيمت هاي پيشنهادي مزايده، روز دوشنبه 1402/03/22 ساعت 11 صبح 

در ساختمان اداره مرکزی شرکت گاز استان همدان می باشد.    
تلفن :   4- 8260571 3    ،  8 – 8261075 3   ،    دورنويس :  38256207   = 081

WWW. nigc-hm . ir        : آدرس اينترنت
م الف : 282

شركت ملي گاز ايران
شركت گاز استان همدان )سهامي خاص(

روابط  عمومي شركت گاز استان همدان

نوبت دوم
شناسه آگهي : 1498820

 شماره مجوز : 1426 -1402

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود 
درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه 

پيامك نمايند. 

سند کمپانی و برگ فروش بيل هيدروليکی - مدل  1387  - رنگ نارنجی 
شماره موتور:  26434029

شماره شاسی:  68130
متعلق به آقای سيروس نيازی  فرزند قاسم به شماره ملی  3340327221   

مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی

برگ سبز خودرو وانت پيکان - مدل  1391  - سفيد شيری روغنی 
114F0003092  :شماره موتور

NAAA46AA7CG349914  :شماره شاسی
پلاک شماره:  ايران 41- 117  س 66

متعلق به آقای مسعود ييلاقی به شماره ملی  4190163872   مفقود و از درجه 
اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی



ادامه از صفحه اول|
 از آن سو، برخي شنيده ها حاكي از اين است كه برخلاف 
دوره هاي قبل بحث و جدل بر سر انتخاب هيات رييسه بالا 
گرفته و شاهد يك تضارب آرا در بين خود اعضا براي تركيب 
جديد هيات رييسه اتاق تهران هستيم. گويا برخي اعضا 
تمايل دارند، خود را به صندلي هاي هيات رييسه برسانند، اما 
خواست ونظر برخي از قديمي هاي اتاق با آنها همراه نيست. 
برهمين اس��اس اين دو مورد را مي ت��وان از دلايل اصلي 
تعويق انتخاب هيات رييسه اتاق تهران ذكر كرد.  اما برخي 
رسانه ها روز گذشته نوشتند، به دليل اينكه خوانساري به 
دنبال چينش نيروهاي خود در هيات رييسه بوده اين اتفاق 
افتاده است. البته اين گزاره نمي تواند چندان درست وقابل 
اتكا باشد؛ چراكه خوانساري پشت تريبون رسمي اتاق، اعلام 
كرد كه اين تعويق به درخواست نمايندگان دولت و به ويژه 
مهدي برادران معاون وزير صمت رخ داده است. با تكيه بر 
اين اظهارات اين گمانه زني كه دولت دنبال سهم خواهي 
است، به واقعيت امر نزديك تر است.  پرس وجوي خبرنگار 
»تعادل« از منابع مطلع درباره چرايي تعويق جلسه انتخاب 
هيات رييس��ه اتاق، گزاره اول يعني همان سهم خواهي 
دولت براي تصاحب كرسي را تاييد مي كند. او در اين باره به 
اينطور گفت: »ظاهرا دولت قصد دارد يكي از اعضاي هيات 
نمايندگان بخش خصوصي كه نزديكي و قرابت بيشتري 
با دولت را دارد را در ليست اعضاي هيات رييسه اتاق تهران 
بگنجاند.« اما گزينه مورد نظر دولت براي حضور در هيات 
رييسه كيست؟ به گفته اين منبع، فرد مورد نظر، »رامين 
خس��روخاور« عضو هيات مديره فدراسيون صنعت نفت 
ايران و نفر پانزدهم از فهرس��ت منتخبان بخش صنعت 
انتخابات اتاق تهران است. پس از آنكه شوراي عالي نظارت 
اعتبارنامه »محمدرضا زهره وندي« منتخب بخش صنعت 

اين اتاق را صادر نكرد، خسروخاور توانست جايگزين محمد 
رضا زهره وندي كه در دوره هشتم رييس كميسيون صنعت 
و معدن اتاق تهران بود، ش��ود. گويا دولت قصد دارد يك 
كرسي از هيات رييسه اتاق تهران را براي اين عضو وابسته 

به ائتلاف اتاق شفاف رزرو كند. 
در اي��ن ميان »ايرنا« خبرگزاري وابس��ته به دولت نيز در 
خبري مدعي شد كه تلاش برخي اعضاي ارشد اتاق در دوره 
سابق، باعث تعويق مجدد رأي گيري يا كاهش مشاركت 
اعضاي اتاق تهران براي انتخاب فرد همسو با مديران دوره 
قبل شده است. اين خبرگزاري نوشته كه فرد مذكور كه به 
دليل منع قانوني، امكان حضور در دور جديد فعاليت اتاق 
تهران را ندارد، تلاش كرده با دخالت هاي آشكار و حمايت از 

كانديدايي كه از واردكنندگان بزرگ كالاهاي حوزه سلامت 
و ارز مرجع است، مانع از آغاز رأي گيري براي انتخاب رييس 
جديد شود كه اين موضوع با اعتراض تعدادي از نمايندگان 
بخش خصوصي و دولتي همراه شد. اما پيگيري خبرنگار 
»تعادل« از اتاق نشان مي دهد، كه دعوت از دو عضو هيات 
رييسه اتاق ايران به درخواست اعضا بوده و هيچ گونه منع 
قانوني براي ورود اين افراد وجود نداشته است؛ چراكه اساسا 
اين افراد حق راي نداشتند كه بخواهد در روند راي گيري 
اثر گذار باش��ند.  البته برخي از اعض��ا دراعتراض به نحوه 
انتخاب تركيب جديد هيات رييس��ه، معتقدند كه طبق 
مرامنامه هر گونه لابي گري براي انتخابات داخلي هيات 
رييسه خلاف منش ائتلاف است و رييس فعلي اتاق نبايد 

نظر خود را تحميل كند، چراكه اين برهم زدن قاعده بازي 
و مشي اعضاي ائتلاف است. از آن سو، برخي هم معتقدند 
كه در انتخابات داخلي ائتلاف نبايد افرادي خارج از هيات 
نمايندگان در انتخاب هيات رييسه اعمال نظر كنند؛ حال 
اين اعمال نظر و مداخله چه از سمت دولت باشد يا اعضاي 

بخش خصوصي خارج از اتاق تهران، پذيرفتني نيست. 
البته با توجه به اينكه تمام اعضاي حاضر در اتاق بازرگاني 
تهران افراد معرفي ش��ده از س��وي يك ائتلاف هس��تند 
احتمالا در روز راي گيري تنها نام يك نفر براي رياس��ت 
اتاق بازرگاني تهران مطرح خواهد شد. روزنامه »تعادل« در 
گزارش روز سه شنبه خود با عنوان »روز انتخاب حاكمان 
اتاق« درباره تركيب احتمالي هيات رييسه نوشته شود، 
كه براس��اس آخرين اخبار پس از اجم��اع و توافق نهايي 
جلسه روز دوشنبه گروه ائتلاف براي فردا »محمود نجفي 
عرب«، رييس، »ش��هاب جوانمردي«، نايب رييس اول، 
فريال مستوفي، نايب رييس دوم، عباس آرگون، خزانه دار 
و فرزين فرديس به عنوان منشي، روي برگه  آراي انتخات 
هيات رييسه اتاق تهران نوشته خواهد شد. اما همچنان 
گزينه هاي ديگري چون »حسن فروزان فرد، كاوه زرگران، 
محمدرضا بهرامن و...« نيز شانس راهيابي به تركيب جديد 

هيات رييسه را دارند. 
با تمامي اين حواش��ي و گمانه زني ها، بايد تا روز يكشنبه 
هفت��م خردادماه منتظر مان��د و دي��د در نهايت اعضاي 
اتئلاف براي فردا براي دور جديد اتاق بازرگاني تهران چه 
تصميمي مي گيرند؛ آيا به سهم خواهي دولت تن مي دهند 
يا ترجيح شان اين است كه همچنان با تركيب يكدست از 
طيف خودشان، حاكم بر اتاق دهم باشند. درنهايت اينكه 
چه كساني مي توانند بر صندلي هيات رييسه تكيه بزنند، 

بسته به اجماع و راي ليست منتخب دارد.

اخباررویداد

ویژه
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خودروهاي متوقف در گمرك 
پس از اخطار متروكه مي شوند

گمرك ايران در بخشنامه اي اعلام كرد كه خودروهاي 
متوق��ف در گمركات پس از ص��دور اخطاريه متروكه 
حساب مي شوند. به گزارش خبرگزاري مهر، علي وكيلي 
مديركل دفتر واردات گمرك ايران، در بخشنامه اي اعلام 
كرد كه چنانچه مالكان خودروهاي وارداتي، ظرف مهلت 
قانوني نسبت به خروج خودروهاي ورود موقت و متوقف 
شده از گمركات اقدام نكنند، گمركات موظفند پس از 
صدور اخطاريه برابر با ماده ۲۴ قانون گمركي در اقدامات 
مقتضي را انجام دهند. در اين بخشنامه آمده است: پيرو 
بخشنامه شماره ۷۰۲۲۱۰/۹۹ گمرك ايران، موضوع 
عدم اعمال مقررات متروك��ه در خصوص خودروهاي 
سواري كه به جهت شرايط كرونا و مسدود بودن مرزها 
در گمركات اجرايي كشور متوقف مي باشند در پاسخ به 
استعلامات برخي گمركات اجرايي و با توجه به بازگشايي 
مرزها و سهولت تردد اش��خاص و خودروهاي سواري، 
مقتضي است دستور فرماييد در خصوص خودروهاي 
ورود موقت ش��ده نيز ضمن ص��دور اخطاريه موضوع 
م��اده ۵۴ ايين نامه اجرايي قانون ام��ور گمركي براي 
مالك خودرو / شركت حمل مندرج در اسناد تسليمي، 
چنانچه ظرف مهلت قانوني نس��بت به خروج خودرو 
اقدام ننمايند برابر ماده )۲۴( قانون گمركي تشريفات 

لازم به عمل آورند.

 گرانفروشي مونتاژي ها 
را گزارش كنيد

رييس س��ازمان حمايت گفت: چنانچه شركت هاي 
توليد كننده خودروهاي مونتاژي رقم هاي بيش��تر از 
مصوبات شوراي رقابت درخواست كنند مردم مي توانند 
شكايت كنند. حسين  فرهيدزاده  در  يك  گفت  و  گوي  
تلويزيوني  اظهار  داش��ت: در جلس��ه اي كه با مديران 
شركت هاي توليد كننده خودروهاي مونتاژي داشتيم، 
قول دادند فروش محصولات بر مبناي قيمت شوراي 
رقابت باش��د و ما هم اين موض��وع را رصد مي كنيم تا 
چنانچه اين اتفاق رخ نداده باشد وارد مباحث انضباطي 
شويم ؛ اگر قراردادي خارج از قيمت هاي مصوب باشد 
س��ازمان هاي صمت در اس��تان ها و كميته هاي حل 
اختلاف و سازمان حمايت مصرف كنندگان به شكايات 
مردم رس��يدگي مي كنند. رييس س��ازمان حمايت 
مصرف كنن��دگان و توليدكنندگان گف��ت: چنانچه 
شركت هاي توليد كننده خودروهاي مونتاژي رقم هاي 
بيشتر از مصوبات شوراي رقابت درخواست كنند مردم 
مي توانند شكايت كنند. وي ادامه داد: قيمت هاي اعلامي 
ش��وراي رقابت ملاك عمل س��ازمان حمايت است و 
خودروسازان مكلف هستند بر اساس قيمت هاي شوراي 
رقابت خودروها را عرضه كنن��د. معاون وزير صمت با 
اشاره به اينكه هنوز برخي از خودروهاي مونتاژي تعيين 
قيمت نشده اند، گفت: منتظر تصميم شوراي رقابت در 
خصوص ساير خودروهاي مونتاژي هستيم و اگر قيمت 

آنها نيز اعلام شود ملاك عمل قرار مي گيرد.

افزايش قيمت شيرخام مصوبه 
وزارت جهادكشاورزي را دارد

مديركل دفتر بازرس��ي و نظارت بر كالاهاي اساس��ي 
وزارت جه��اد كش��اورزي گفت: قيمت ش��يرخام از 
كيلويي ۱۲ ب��ه ۱۵ هزار تومان رس��يده و اين افزايش 
قيمت مصوبه كارگروه تنظيم بازار جهادكش��اورزي 
را دارد. به گزارش ايسنا، مس��عود امراللهي كه در يك 
برنامه تلويزيوني صحبت مي كرد با بيان اينكه شيرخام 
حدود دو هفته است كه با توجه به افزايش هزينه هاي 
تبعي از ۱۲ هزار تومان به ۱۵ هزار تومان رسيده است، 
گفت: هزينه هاي توليد، هزينه هاي حمل و هم مسائل 
داخل��ي اين موضوع باعث اين افزايش قيمت ش��ده و 
قيمت شيرخام كيلويي ۱۵ هزار تومان درب دامداري 
قيمت خورده است و اين مصوبه كارگروه تنظيم بازار 
جهاد كشاورزي اس��ت. وي در پاسخ به اينكه اين روند 
افزايش قيمت قرار است تا كجا برود؟ گفت: هزينه هاي 
كارگ��ري، هزينه هاي حمل و نقل هزينه هاي تبعي يا 
بحث جانبي دامداري، مثل واكسن هاي مورد استفاده، 
داروها و مسائل ديگر تاثيرگذار است و ديگر آنكه توليد 
كالا بايد براي توليدكننده صرفه اقتصادي داشته باشد. 
مديركل دفتر بازرسي و نظارت بر كالاهاي اساسي وزارت 
جهاد كش��اورزي اضافه كرد: ستاد تنظيم بازار قيمت 
مصرف كننده شير، ماست و پنير را مي گويد و با سازمان 

حمايت است و در حوزه اختيارات ما نيست. 

آقاميري به مرغداران هشدار داد
مشاهدات حاكي از آن است با وجود اينكه هنوز يك ماه 
از تعيين نرخ جديد مصوب براي قيمت مرغ نگذشته، اما 
اين نرخ در برخي از مغازه ها رعايت نمي شود. به گزارش 
ايسنا، بر اساس مشاهدات ميداني برخي از مغازه هاي 
سطح شهر تهران قيمت هر كيلو مرغ گرم كامل را بيش 
از نرخ مصوب اعلامي توزيع مي كنند. اين در حالي است 
كه كمتر از يك ماه قبل وزارت جهادكشاورزي قيمت 
مصوب هر كيلو مرغ براي مصرف كننده را ۷۳ هزار تومان 
اعلام كرد. با اين وجود، اما همچنان قيمت مصوب رعايت 
نمي شود و برخي از مغازه داران مي گويند كه خودشان 
نيز مرغ را با قيمت بالات��ري از ميدان بهمن خريداري 
مي كنند. اخيرا اما حس��ين دماوندي نژاد-معاون امور 
توليدات دامي وزارت جهاد كشاورزي اعلام كرده است 
كه با هر كشتارگاه، فروشگاه و عوامل عرضه كه بالاتر از 
قيمت مصوب عرضه مرغ داشته باشد برخورد قانوني 
شديد خواهد شد. س��يد محمد آقاميري- سرپرست 
وزارت جهادكشاورزي نيز در اين راستا گفته زماني كه 
س��فره مردم در حال جمع شدن باشد هر كاري امكان 
باش��د انجام مي دهيم، وقتي كاهش مرغ وجود داشته 
باشد و مرغدار مرغ را با قيمت مصوب توزيع نمي كند قطعا 
مرغ از تركيه وارد مي كنيم و به نفع و ضرر مرغدار توجهي 

نداريم چرا كه مرغدار هم به ضرر مردم توجه نمي كند.

شيراوند رفت؛ خاني آمد
معاون توسعه بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي از سمت 
خود استعفا داد. اس��تعفايي كه بلافاصله تاييد شد و 
جايگزين او نيز مشخص ش��د. سيد محمد آقاميري 
سرپرست وزارت جهاد كشاورزي ديروز دوم خرداد، 
در حكمي احمد خاني نوذري را به عنوان معاون توسعه 
بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي منصوب كرد. اما در 
متن اس��تعفاي اجباري محسن ش��يراوند چه آمده 
است؟ او نوش��ته، » براي خداحافظي«. او خطاب به 
بخش خصوصي مي گويد: »تامين امنيت غذايي كشور 
همواره حاصل زحمات فعالان بخش خصوصي اعم از 
صادركنندگان، واردكنندگان، تجار، توليدكنندگان و 
بهره برداران عرصه هاي مختلف تجارت بين الملل است 
و اين امر نشان از تلاش و اخلاص افراد نيكي است كه 
ثمره پيگيري هاي آنان بر مردم نمايان و تا سال ها در 
اذهان باقي خواهد ماند.« در بخشي از اين نامه آمده» 
در زماني كنار هم بوديم كه منابع ارزي كشور حداقل 
ميزان ممك��ن بوده و تامين منابع مال��ي ريالي نيز با 
مش��كل مواجه بوده كه علي رغم وقوع همه مسائل و 
مشكلات با يكديگر توانس��تيم بر برخي از مشكلات 
فائق شويم و پيگيري و حل برخي مشكلات هم خارج از 
حيطه اختيارات ما بوده و بخشي از نقصان و كاستي ها 

هم متوجه اينجانب است.« 

استاندارد كندترين دستگاه 
شناخته شد

اگر چه علاوه بر وجود دو مس��تند قانوني مبني بر 
رعايت مهلت ۷ روزه ص��دور مجوزهاي ترخيص 
و همچنين تاكي��د وزير اقتصاد بر اي��ن مهم، اما 
همچنان ش��اهد عدم توجه برخي دس��تگاه ها به 
رعايت س��قف ۷ روزه در خصوص پاسخگويي به 
استعلامات هستيم. به گزارش خبرگزاري تسنيم، 
گ��زارش عملكرد دس��تگاه هاي همجوار گمرك 
ايران، در پاس��خگويي به استعلامات اين سازمان 
در 6 ماه گذش��ته از ابتداي آذرماه ۱۴۰۱ لغايت 
ارديبهشت ۱۴۰۲ در چهار س��ازمان استاندارد، 
سازمان غذا و دارو، س��ازمان دامپزشكي و حفظ 

نباتات به شرح زير است. 
- متوس��ط زمان پاسخگويي س��ازمان استاندارد 
با ۲۳ هزار ۹۱۷ اظهارنامه، ۱6.68 روز اس��ت كه 
از اين مي��زان اظهارنامه، ۹ هزار و ۹۲6 اظهارنامه 
)۴۱.۵ درصد( در كمتر از ۷ روز و ۱۳ هزار و ۹۹۱ 
اظهارنامه )۵8.۵ درصد( در بيشتر از ۷ روز پاسخ 

داده شده است.
۲- متوسط زمان پاسخگويي سازمان غذا و دارو با 
۳ هزار و ۵۷8 اظهارنامه، 8.۵۲ روز است كه از اين 
ميزان اظهارنامه، ۳ هزار و ۵۷۰ اظهارنامه )6۷.۳6 
درصد( در كمتر از ۷ روز و ۱۴۹۲ اظهارنامه )۵8.۵ 

درصد( در بيشتر از ۷ روز پاسخ داده شده است.
۳- متوسط زمان پاسخگويي سازمان دامپزشكي با 
۳ هزار 6۰8 اظهارنامه، ۱۳.۴8 روز است كه از اين 
ميزان اظهارنامه، ۱۳۰۱ اظهارنامه )۴۹.88درصد( 
در كمت��ر از ۷ روز و ۱۳۰۷ اظهارنام��ه )۵۰.۱۲ 

درصد( در بيشتر از ۷ روز پاسخ داده شده است.
۴- متوسط زمان پاسخگويي سازمان دامپزشكي با 
۱۱ هزار ۵۹۳ اظهارنامه، ۵.۵۲ روز است كه از اين 
ميزان اظهارنامه، ۱۱۵۹۳ اظهارنامه )۱۰۰درصد( 

در كمتر از ۷ روز پاسخ داده شده است.

بازديد مديركل ورزش و جوانان 
شهرستان اراك از مجموعه 

ورزشي مخابرات منطقه مركزي
مهندس لطفي مدير مخابرات منطقه مركزي به همراه 
مديركل ورزش و جوانان شهرستان اراك ازبزرگ ترين 
مجموعه ورزش��ي در حال احداث مخابرات در شهرك 
حافظيه اراك بازديد نمود. به گ��زارش روابط عمومي 
مخابرات منطقه مركزي، مهندس لطفي مديرمخابرات 
منطقه مركزي بهمراه مسعود پيرايش مديركل ورزش و 
جوانان استان مركزي از مجموعه ورزشي در حال احداث 
مخابرات در شهرك حافظيه بازديد به عمل آوردند. در 
اين بازديد مدير مخابرات منطق��ه مركزي اظهار كرد: 
اين مجموعه از بزرگ ترين و كامل ترين مجموعه هاي 
ورزشي غرب كشور مي باشد و تاكنون ۵۰ درصد پروژه با 
اعتبارات مجموعه مخابرات منطقه احداث شده است و 
به جهت تكميل پروژه با توجه به محدوديت هاي اعتباري 
نياز به جذب سرمايه گذار و مشاركت بخش خصوصي 
مي باش��د. طي اين بازديد مدي��ركل ورزش و جوانان 
شهرستان اراك در جريان روند ساخت و ساز اين پروژه 
قرار گرفت. در ادامه مهندس فراهاني رييس اداره املاك 
وضعيت فعلي پروژه را تش��ريح و اعتبار لازم در جهت 
تكميل پروژه را اعلام نمودند .سپس دكتر حاج محمود 
قاسمي رييس حراست مخابرات منطقه مركزي تكميل و 
بهره برداري از اين پروژه را فرصت مناسبي براي شهروندان 
استان در راس��تاي بهرمندي از خدمات كامل ورزشي 
دانست و درخواست مساعدت و همكاري اداره كل ورزش 
و جوانان را در تكميل اين پروژه و جذب پيمانكار بخش 
خصوصي را داشتند. و در پايان مسعود پيرايش مديركل 
ورزش و جوانان استان مركزي ضمن استقبال از احداث 
اين پروژه در شهرستان اراك از همكاري هاي لازم در اتمام 
اين پروژه خبرداد. گفتني است اين مجموعه ورزشي كه 
از بزرگ ترين مجموعه هاي ورزشي غرب كشور مي باشد 
در زميني به مساحت ۳8۷۷ متر مربع شامل سالن هاي 
چند منظوره براي ورزش هاي واليبال، بسكتبال، فوتسال 
و همچنين استخر اس��تاندارد با قابليت برگزاري انواع 
مسابقات شنا، سونا، جكوزي و تونل آب سرد، سالن هاي 
كشتي ورزش هاي رزمي، سالن همايش، سالن بيليارد، 
سالن هاي آموزشي، كافي شاپ و ساير امكانات مي باشد 

در حال احداث است.

چرانشستانتخابهياترييسهاتاقتهرانبهتعويقافتاد؟

سهم خواهي دولت از اتاق!

رييساتحاديهنمايشگاهدارانخودرویتهران:

رييسمركزخدماتسرمايهگذارياتاقبازرگانيتهران:

معاملات بازار خودرو به صفر رسيد

مناسباتتجاريايرانوعربستاندرنقطهصفر

غفلتازژئوپليتيكراههايايران

رييس اتحاديه نمايشگاه داران خودرو تهران خاطرنشان 
كرد: معاملات در بازار خودرو به نقطه صفر رسيد و در اين 
بازار ركود كامل حاكم شده است؛ مگر اينكه فروشنده اي 
بخواهد خودرو خ��ود را زير قيمت بازار بفروش��د در اين 
صورت مشتري براي خريد پيدا مي شود. سعيد موتمني 
در گفت وگو با ايلنا، با بيان اينكه آرام��ش در بازار خودرو 
حاكم شده است، گفت: معاملات در بازار خودرو به نقطه 
صفر رسيد و در اين بازار ركود كامل حاكم شده است؛ مگر 
اينكه فروشنده اي بخواهد خودرو خود را زير قيمت بازار 
بفروشد در اين صورت مشتري براي خريد پيدا مي شود. 
وي با اش��اره به قيمت  خودروهاي داخلي در بازار، تصريح 
كرد: دنا اتوماتيك ۹۱۰ ميليون تومان، ۲۰6 تيپ ۲ حدود 
۵۴۵ ميلي��ون تومان )البته م��دل ۱۴۰۲ در بازار موجود 
نيس��ت(، پژو ۲۰6 تيپ ۳ حدود 6۰۲ ميليون تومان، پژو 
پارس ۵6۰ ميليون تومان، پژو ۲۰۷ اتوماتيك سقف فلز 

۹۳۰ ميليون تومان و پژو ۲۰۷ ام سي 8۳۰ ميليون شده 
است. رييس اتحاديه نمايشگاه داران خودرو تهران با تاكيد 
بر افت قيمت خودروها نس��بت به هفته گذشته، گفت: 
مصرف كننده واقعي باوجود افت قيمت ه��ا باز هم توان 
خريد ن��دارد و برخي ديگر از خريداران نيز منتظر واردات 
خودروهاي دست دوم هستند چراكه هنوز بحث واردات 
 منتفي نش��ده و اين احتمال وج��ود دارد كه خودروهاي 

دست دوم وارد كشور شود.
اين فعال صنف��ي با بي��ان اينكه متقاضي ب��راي خريد 
محصولات كارخانه اي زياد است، گفت: اگر عرضه هر كالا 
محدود شود در آن بازار واسطه گري و دلالي افزايش پيدا 
مي كند؛ اگر بخواهيم دلايل افزايش قيمت ۱۰ تا ۱۵ خودرو 
در يک ماه گذشته را بررسي كنيم متوجه خواهيم شد در 
آن مقطع ش��ركت ها خودرو را فاكتور نمي كردند چراكه 
مي خواستند در ابتداي سال افزايش قيمت را اعمال كنند 

وع��دم عرضه محصول در بازار باعث ش��د افرادي كه دپو 
داشتند از اين فرصت استفاده و قيمت ها را افزايش بدهند.

به گفته موتمن��ي؛ اگر نياز ب��ازار تامين ش��ود هيچگاه 
واس��طه گري ايجاد نخواهد شد؛ بايد نياز بازار سنجيده و 
متناسب با آن محصول توليد و در بازار عرضه شود؛ اگر توان 
توليد متناسب با نياز بازار نيستيم بايد مجوز واردات صادر 

شود تا اينگونه تنظيم بازار صورت بگيرد.
وي ادامه داد: من نمي توانم درباره عملكرد وزير پيش��ين 
صمت اظهارنظر كنم؛ يك هفته بعد از استيضاح وزير اعلام 
شد كه ۵۰ هزار خودرو توليد و پلاك كرديم و اين موضوع 
تاثير خود را در بازار گذاشت و شركت سايپا اعلام كرد كه 
۴۰ ه��زار خودرويي كه ثبت نام كردن��د تا مرداد تحويل 
خواهد داد وقتي خودرو فاكتور مي شود امكان واسطه گري 

به حداقل مي رسد.
به گفته رييس اتحاديه نمايشگاه داران خودرو تهران؛ بحران 

در بازار خودرو موضوع جديدي نيست و اين موضوع از سال 
۹۷ ايجاد شده است از اين تاريخ به اين سو، ۵۰ درصد كمتر 

از نياز خودرو روانه بازار شد.
اين فعال صنفي با بيان اينكه قيمت خودروهاي مونتاژي 
بيشتر از قيمت هاي جهاني در ايران فاكتور مي شود، اضافه 
كرد: شوراي رقابت به اين بحث ورود و قيمت خودروهاي 
مونتاژي را اعلام كرد اگر اين مهم اجرايي شود تاثير خود را 

در بازار خواهد گذاشت.
موتمني در پايان بيان كرد: در هر بازاري كه انحصار شكل 
بگيرد بايد ناظر بر آن در نظر گرفته شود وجود داشته باشد 
و هر دولتي كه آمد سعي كرد انحصار بازار خودرو را بشكند 
اما نتوانست موفق شود؛ اگر مي خواهيم بازار خودرو حالت 
طبيعي داشته باشد و انحصار شكسته شود بايد فضا رقابتي 
و مجوز واردات داده شود؛ خودروي كالاي مصرفي است و 

بايد آنقدر عرضه شود كه انحصارها شكسته شود. 

به گزارش مركز خدمات  سرمايه گذاري اتاق بازرگاني تهران 
تجارت ايران و عربستان در سال ۲۰۰6 در بيشترين مقدار 
خود بوده و به رقم 8۵۱ ميليون دلار رسيد؛ در سال ۲۰۱۵ 
نيز تجارت دو كشور به رقم ۳۳۰ ميليون دلار كاهش يافته 
و بعد از آن مبادلات دو كش��ور تقريباً متوقف شده است. 
نكته حائز اهميت اينكه، تراز تجاري دو كش��ور در بيشتر 
سال ها به نفع ايران مثبت بوده است.  رييس مركز خدمات 
سرمايه گذاري اتاق بازرگاني تهران با تشريح مراودات تجاري 
ايران و عربستان طي سال هاي اخير از تهيه گزارشي جامع 
در اين زمينه توس��ط اين مركز براي بهره برداري فعالان 
اقتصادي و متوليان ديپلماسي اقتصادي خبر داد. مستوفي 
با اشاره به اينكه در گزارش مركز خدمات سرمايه گذاري اتاق 
بازرگاني تهران، اطلاعات مربوط به صادرات و واردات از منظر 
ارزش، حجم تجارت و تراز تجاري و همچنين پنج كالاي 
برتر صادراتي و وارداتي براساس دسته بندي مركز آمار اين 
كشور آورده شده است، گفت: عربستان در سال هاي اخير 
تغييرات زيادي در چارچوب نهادي سياست تجاري خود 
ايجاد كرده است. اداره تجارت خارجي )GAFT( عربستان 
در سال ۲۰۱۹ تاسيس شده و مسووليت هاي مربوط ب�ه 
تجارت خارجي آن كشور را برعهده دارد؛ ضمن آنكه بايد 

توجه داشت كه اهداف سياست تجاري عربستان سعودي در 
راستاي چشم انداز ۲۰۳۰ تعريف شده اند. او افزود: بر اساس 
تحقيقات انجام شده و طبق آمار منتشر شده توسط بانك 
جهاني، صادرات كالا و خدمات عربستان در سال ۲۰۲۱ به 
ارزش ۲8۹.8 ميليارد دلار و واردات آن ۲۰۲.۹ ميليارد دلار 
بوده است. حجم كل تجارت اين كشور در اين سال برابر با 
۴۹۲.۷ ميليارد دلار و تراز تجاري آن مثبت و 86.۹ ميليارد 
دلار بوده است. در سال ۲۰۲۱ بزرگ ترين اقلام صادراتي 
عربستان سعودي نفت خام )۱۳8 ميليارد دلار(، نفت تصفيه 
شده )۳۵.۹ ميليارد دلار(، پليمرهاي اتيلن )۱۲.۵ ميليارد 
دلار(، پليمرهاي پروپيلن )۷.۱۳ ميليارد دلار( و الكل- هاي 
غيرحلق��وي )۵.۳۹ ميليارد دلار( بوده اس��ت. مهم ترين 
مقاصد صادراتي نيز كشورهاي چين، هند، كره جنوبي و 
امارات متحده عربي بوده است. مس��توفي درباره واردات 
اين كش��ور توضيح داد: داده هاي آماري نشان مي دهد كه 
بيشترين واردات عربستان سعودي در سال ۲۰۲۱ شامل 
خودرو )۱۲.۱ ميليارد دلار(، نفت تصفيه شده )۷.۴۳ ميليارد 
دلار(، تجهيزات پخش )رسانه( )۴.۲۹ ميليارد دلار(، طلا 
)۳.6۵ ميليارد دلار( و داروهاي بس��ته بندي شده )۳.۱۳ 
ميلي��ارد دلار( بوده و چين، امارات متح��ده عربي، ايالات 

متحده، هند و آلمان بيشترين صادرات را به عربستان در 
سال ۲۰۲۱ داشته اند. بر اس��اس اطلاعات بانك مركزي 
عربس��تان در ۲۱ طبقه كالايي، رده هاي »ماشين آلات، 
وس��ايل مكانيكي، ادوات برقي، اجزا و قطعات آن«، »انواع 
وسايل نقليه«، »محصولات صنايع شيميايي و صنايع وابسته 
به آن«، »فلزات معمولي و مصنوعات آن« بيشترين سهم 
را در واردات اين كش��ور در سال ۲۰۲۱ به خود اختصاص 
داده اند. به گفته اين فعال اقتصادي، تجارت ايران و عربستان 
در سال ۲۰۰6 در بيشترين مقدار خود بوده و به رقم 8۵۱ 
ميليون دلار رسيده بود؛ در سال ۲۰۱۵ تجارت دو كشور 
به رقم ۳۳۰ ميليون دلار كاهش يافته و بعد از آن مبادلات 
دو كشور تقريبا متوقف شده است. نكته حائز اهميت اينكه، 
تراز تجاري دو كشور در بيشتر سال ها به طرف ايران مثبت 
بوده؛ يعن��ي صادركنندگان ايراني توانس��ته اند صادرات 
بيشتري نسبت به واردات از عربستان رقم بزنند. اين نسبت 
مثبت تراز تجاري در سال- هاي ۲۰۰۴-۲۰۰8 مشهودتر 
است. مستوفي با اشاره به داده¬هاي منتشر شده توسط 
گمرك ايران گفت: در سال ۱۳8۷ كه يكي از سال هاي رونق 
تجارت دو كشور بوده است، اتيلن، آمونياك، اتيلن گليكول، 
اكس��يدها و هيدراكس��يدهاي موليبدن، اجزا و قطعات 

توربين هاي گازي، مهم ترين اقلام صادراتي ايران به عربستان 
 R.B.D ،بوده است. از طرفي اجزا و قطعات توربين هاي گازي
پالم اولئين، اجزا و قطعات هواپيما يا هلي كوپتر عمده ترين 
اقلام وارداتي ايران از عربس��تان بوده است. در سال ۱۳۹۳ 
نيز كه يكي از آخرين س��ال هاي برقراري تجارت بين دو 
كشور بوده است، محصولات آهن اسفنجي شمش از آهن 
و فولاد غيرممزوج، انواع زعفران در بسته بندي ۳۰-۱۰گرم 
آماده براي خرد ه فروشي مهم ترين اقلام صادراتي از ايران به 
عربستان بوده است. رييس مركز خدمات  سرمايه گذاري اتاق 
تهران با بيان اينكه در سال ۱۴۰۱ از ايران ۳۱ هزار تن كالا 
به ارزش ۱۴.۷ ميليون دلار به عربستان صادر شده است، 
افزود: گزارش تدوين شده در مركز خدمات سرمايه گذاري 
در ادامه گزارش  سرمايه گذاري خارجي عربستان است كه 
چندي پيش توسط همين مركز منتشر شد و اين سلسله 
گزارش ها در راس��تاي ايجاد دانش و كمك به مس��وولان 
ديپلماسي اقتصادي و فعالان اقتصادي براي هدف گذاري و 
برنامه ريزي فعاليت هاي اقتصادي در قالب تجارت، ترانزيت و 
 سرمايه گذاري با كشور عربستان است كه با توجه به برقراري 
مجدد روابط سياسي بين دو كشور، در آينده نزديك مي تواند 

مورد توجه قرار گيرد.

 اجراي اين كريدور مسائل سياسي مابين ايران و اسراييل 
و امريكا نهفته باشد اما بررسي هاي تاريخي نشان مي دهد 
ك��ه حتي در دوره پهلوي نيز ام��كان اتصال ريلي ايران و 
عراق فراهم نبود.  كريدور شمال جنوب را براي رسيدن به 
شمال اروپا در سال ۱۳۷۹ امضا كرديم ولي هنوز كه هنوز 
است شبكه آزادراهي و خطوط آهن اتصال اين كريدور را 
تكميل نكرديم . به فرض كه ساخته شود با تحريم روسيه 
از سوي غرب و همچنين مسائل پيش گفته در خصوص 
برنامه هاي تركيه و آذربايجان در مرزهاي ش��مال غربي 
ايران، مي بايست به دنبال راه هاي جديدي براي رسيدن 
به اروپا باش��يم.  جنگ روسيه و اوكراين و تحريم روسيه، 
اهميت ژئوپليتيك راه هاي ايران را دوچندان كرد. بيش 
از يك س��ال از جنگ روس��يه عليه اوكراين و تحريم آن 
مي گذرد و پس از مدت ها مذاكره موافقتنامه احداث اين 
خط آهن براي سرمايه گذاري روس ها امضا شد. هرچند 
سابقه بدعهدي روس ها در پروژه هاي حمل و نقل ايران از 
جمله برقي كردن قطار گرمسار به اينچه برون ترديد هايي 

را در اين باره به وجود مي آورد.  حتي ش��بكه آزادراهي از 
آذربايجان غربي تا سرخس در خراسان به عنوان بخشي از 
شبكه كريدوري شرق به غرب تكميل نشده، و بندر چابهار 
به عنوان تنها بندر اقيانوس��ي كش��ور كه مي تواند نقش 
عمده اي در تجارت و ترانزيت كالا از كشورهاي محصور 
در خشكي آسياي ميانه داشته باشد هنوز به شبكه ريلي 
متصل نشده است. در بخش هوانوردي هرچند ظرفيت 
فرودگاهي ايران بالاس��ت اما به جهت اقتصاد سياس��ي 
تحريم هاي بين المللي، استفاده متناسب با اين ظرفيت 
به دلايل چندي صورت نمي پذي��رد و همچنين ناوگان 
هوايي محدود و فرسوده ايران نمي تواند حتي بازار داخلي 

را پوشش دهد. 
بر اس��اس برآوردها ايران به ح��دود ۵۵۰ فروند هواپيما 
نياز دارد در حالي كه هم اكنون ناوگان فرس��وده هوايي 
به زحمت به ۱۷۰ فروند مي رس��د. علاوه بر اين آسمان 
گسترده ايران مي تواند دالان هوايي عبور و مرور بين المللي 
مابين آسيا و اروپا باشد كه در بسياري از موارد تحريم هاي 

بين المللي اين اجازه را نمي دهد. اين همه نشان مي دهد 
از ژئوپليتيك راه هاي هوايي ايران اس��تفاده اي شايسته 
نبرديم. به عنوان مثال در بحران قطر و كشورهاي عربي، 
درحالي كه تركيه درصدد افزاي��ش صادرات كالا به اين 
كشور بود، مس��وولان ارشد ايران از موقعيت ژئوپليتيك 
راه هاي ايران استفاده مناسب نكردند. در حالي كه تركيه  
ازحجم صادرات خود به قطر خيلي بيش از ايران ، استفاده 
كرد. .به جاي بهبود و توس��عه شبكه راه هاي بين المللي 
هوايي و دريايي، پيش��نهاد بلندپروازانه تونل زير دريايي 
بين بندر دير بوشهر با قطر به طول ۲۰۰ كيلومتر را مطرح 
كرديم.  در بخش دريانوردي هرچند ظرفيت بنادر جنوبي 
ايران تا حدي مناسب است اما همه بنادر ايران توان رقابت 
با بندر جبل عل��ي امارات كه در هيچ ي��ك از كريدورها 
جايگاهي نداش��ته را ندارند. در بخش ناوگان دريايي نيز 
به عنوان مثال تعداد كشتي هاي تجاري ايران در درياي 
مازندران كمتر از يك س��وم ن��اوگان دريايي آذربايجان 
است.  به هرحال عدم آينده نگري و غفلت از ژئوپليتيك راه، 

امري است كه در بحران هاي بين المللي خود را به خوبي 
نشان مي دهد . عدم تكميل شبكه راه هاي ترانزيتي اعم 
آزادراهي، راه آهن، دريانوردي و هوانوردي ايران در چند 
دهه گذش��ته، تا حدي نقش آفريني ايران در بحران هاي 
منطقه اي از جمله جنگ روس��يه عليه اوكراين و پيشتر 
بحران كش��ورهاي عرب حاش��يه خليج فارس با قطر را 
نشان داده و مي دهد.  هرچند تكميل نشدن شبكه راه هاي 
بين المللي ايراني ناشي از عدم تزريق اعتبار مالي مناسب 
و كاف��ي و قطره چكاني بودن اعتبار طرح ه��ا و پروژه ها و 
همچنين عدم جذب سرمايه گذاري هاي مناسب خارجي 
اس��ت، اما اس��تفاده از ژئوپليتيك راه هاي ايران و تغيير 
پارادايم هاي حكمراني اقتص��ادي و اصلاح آن بر مبناي 
توس��عه حكمراني راه و حمل و نقل از طريق تس��ريع در 
سرمايه گذاري ها - با استفاده از ظرفيت صندوق توسعه 
ملي، صندوق حمل و نقل - همچنين اس��تفاده از نقطه 
نظرات كارشناس��ان بين المللي كه دل در گرو پاسداري 

ايران فرهنگي دارند، عملياتي خواهد شد.

ادامه از صفحه اول
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نوبتچاپدوم:1402/03/10

شهرداريشهرجديدپرند

حدود دو س��ال پيش بود كه بعد از تجمع 
بيماران اس ام اي رييس دولت با حضور در 
بين آنان، به خانواده هاي بيماران اطمينان 
داد كه دولت براي رفع مش��كلات دارو و درمان كشور به 
ويژه بيماران خاص مانند از جمله بيم��اران »اس ام اي« 
همه توان خود را به كار خواه��د گرفت. رييس دولت در 
خصوص روش هاي تامين دارو براي بيماران خاص از جمله 
»اس ام اي« دستور داد، داروي مورد نياز بيماران در اسرع 
وقت براي يك دوره زماني ميان مدت و بلندمدت تهيه و 
با سازوكار مناسب در اختيار خانواده بيماران قرار گيرد و 
همزمان مراكز دانشگاهي و دانش بنيان نيز، اثربخشي آن 
را مورد بررسي قرار دهند تا بعد از اتمام اين دوره، تصميمات 
لازم در اين زمينه اتخاذ ش��ود. در مردادماه سال گذشته 
ورود نخستين محموله داروي بيماران اس ام اي توسط 
سازمان غذا و دارو اعلام شد. به گفته بهرام دارايي، رييس 
وقت س��ازمان غذا و دارو داروي اسپينرازا به عنوان اولين 
داروي تامين شده بيماران »اس ام اي« وارد كشور شد و 
پس از آن نيز داروي بعدي نيز تامين و با هماهنگي معاونت 
درمان وزارت بهداشت در دسترس اين بيماران قرار خواهد 
گرفت. بعد از مدتي مديركل وقت امور دارو و مواد تحت 
كنترل س��ازمان غذا و دارو ني��ز از ورود دومين محموله 
داروي��ي خبر داد و اعلام كرد: محمول��ه دارويي بيماران 
اس ام اي با نام »ريسديپلام« براي رفع مشكلات دارويي 
اين بيماران وارد كشور شده است و به زودي محموله هاي 
ديگر دارويي مبتلايان به اس ام اي نيز تامين مي شود. اما 
به گفته بيماران و اعضاي موسسه بيماران اس ام اي اين 
دارو فقط در اختيار بيماران كمتر از ۱۲ سال قرار گرفته 
و عليرغم اميد فراوان بيماران بزرگسال اين دارو به دست 

آنها نرسيده است. 

    خانواده اي با 3 مبتلا به اس ام اي
مه��دي ۲۹ س��ال دارد و به تي��پ ۳ بيم��اري اس ام اي 
مبتلاست. وي درباره شروع بيماري اش به ايلنا مي گويد: 
»قبل از يك س��الگي متوجه بيماري ام شدند و از همان 
زم��ان پدر و مادرم براي درمان م��ن و دو برادر ديگرم كه 
آنها هم به بيماري اس ام اي مبتلا هستند، تلاش كردند.« 

او با بيان اينكه به دليل انحراف س��تون فقرات مجبور به 
عمل اسكوليوز شده است، ادامه مي دهد: »ما در لرستان 
زندگي مي كرديم و پدرم كشاورز بود و براي اينكه بتواند 
هزينه هاي درمان را تامين كن��د، يكي يكي زمين هاي 
كشاورزي اش را فروخت تا بتواند ما را براي درمان به تهران 
بياورد و پيگيري هاي زيادي هم كرد، اما به نتيجه نرسيد. 
در حال حاضر به دليل سقوط از درخت از كارافتاده شده و 
ده سالي است كه خودم هزينه زندگي را تامين مي كنم.«

    يكي از چالش هايم حمل و نقل است
مهدي درباره س��ختي هايي كه در كارش به دليل وجود 
بيماري ايجاد شده، تصريح مي كند: »از آن به بعد من در 
فضاي مجازي شروع به كار كردم و مديريت شبكه هاي 
ورزش��ي را آغاز كردم و در حال حاضر چند س��الي است 
كه خبرنگار حوزه ورزش هستم. يكي از چالش هاي من 
حمل و نقل اس��ت و بايد براي كارم در جلسات مختلف 
حضور داشته باشم، از طرفي شرايط بيماري، حضور در 
اين جلسات را برايم س��خت مي كند و از سوي ديگر نيز 
شهرداري تهران يك سيستم حمل و نقل براي افراد داراي 
معلوليت دارد اما خيلي غيرفعال است و اگر از دو روز قبل 
هم با آن تماس بگيري، باز هم روز مشخص نمي آيند. چند 
بار قصد داشتم از اين سيستم استفاده كنم و تماس گرفتم، 
اما نيامدند و براي همين قيد استفاده از وسايل حمل و نقل 
ويژه معلولان كه شهرداري تهران مديريت مي كند را زدم. 
به خاطر ويلچر نيز جابه جايي با اسنپ هم خيلي سخت 

است و هزينه اضافي نيز بايد بپردازم.«
او دو برادر ۳۸ و ۴۱ س��اله دارد و برادرانش نيز به بيماري 
اس ام اي مبتلا هستند، مهدي درباره وضعيت بيمه و هزينه 
درمان مي گويد: »بيمه خاصي نداريم و از بيمه خدمات 
درماني استفاده مي كنيم از طرفي موضوع حق پرستاري 
است و با توجه به اينكه بيماري ما كاملا پيشرفته است، 

مادرم توان كمك ندارد و حق پرستاري هم نمي گيريم. 
البته تعدادي از بيماران كه ضايع نخاعي ثبت ش��ده اند 
توانسته اند حق پرستاري دريافت كنند. اميدواريم همانطور 
كه رهبري اظهار داشتند به جايي برسيم كه بيمار به جز 

درد و رنج بيماري دغدغه ديگري نداشته باشد.

    بيماري اس ام اي 
روزبه روز پيشرفت مي كند

عضو هيات موسس انجمن بيماران اس ام اي كه خواهرش 
به اين بيماري مبتلاست نيز مي گويد: روزها براي ما بسيار 
اهميت دارد؛ ش��ايد دولت بخواهد يك يا دو سال ديگر 
براي واردات دارو به ما قول دهد، اما اين بيماري روز به روز 
پيشرفت مي كند و آنها توانايي خود را از دست مي دهند. 
در تيپ يك كه وضعيت بدتر است و هر لحظه تاخير، مرگ 

و زندگي بيمار را تحت تاثير قرار مي دهد.

او مي افزايد: خواهرم بچه دوم خانواده است و علي رغم اينكه 
اين بيماري يك بيماري ژنتيك است و ما در خانواده مان 
سابقه چنين بيماري نداش��ته ايم، اما خواهرم از كودكي 
به اين بيماري مبتلا ش��د. او ۲۵ ساله است در كودكي با 
تاخير راه رفتن را آغاز كرد در همان زمان پدر و مادرم او را 
به نزد پزشكان متعددي بردند و عليرغم اينكه در آن زمان 
آزمايش ژنتيك وجود نداش��ت، اما دكتر حاذقي كه در 
آن زمان پزشك خواهرم بودند تشخيص داد كه او داراي 

بيماري اس ام اي است.

    هزينه سنگين وسايل توانبخشي
 و كاردرماني بيماران اس ام اي

فرناز پوركاره درباره ساير مشكلات بيماران اس ام اي 
مي گوي��د: باتوجه به اينك��ه اين بيماران با مش��كل 
تنفس مواجه مي شوند، تهيه دستگاه ها براي خانواده 

بيمار هزينه زيادي دارد و همچنين هزينه هايي براي 
نگهداري اين دس��تگاه ها و داروهايي است كه بايد از 
طريق اين دستگاه ها استفاده شود.گاهي اوقات هزينه 
دستگاه به تنهايي ۵۰۰ ميليون تومان است و هزينه 
داروهايشان حدودا ۱۰ ميليون هزينه دارد.در تيپ دو 
نيز انحراف ستون فقرات يكي از عارضه هايي است كه 
در اين بيماران بيش از پيش شايع است و بيمار به يك 
سري وسايل مانند بريس كمري نياز دارد تا شكل بدن 
از فرم عادي با روند كندتري خارج شود چون اين اتفاق 
قاعدتا مي افتد، اما استفاده از اين وسايل صرفا براي اين 
است كه اين روند كند شود. همچنين با توجه به اينكه 
جلسات كار درماني به تحرك بيمار كمك مي كند لازم 
است كه بيمار از جلسات كاردرماني استفاده كند. در 
حال حاضر كاردرماني جلسه اي ۶۰۰ هزار تومان است، 
هزينه كاردرماني خواهرم در ماه حدود ۴ ميليون تومان 
مي شود در مجموع كاردرماني بيماران اس ام اي هزينه 

سنگيني را به خانواده تحميل مي كند.
او درباره اس��تفاده بيماران اس ام اي از ويلچر برقي وعدم 
دسترس��ي مناسب به وس��يله نقليه براي تردد در شهر 
تصريح مي كند: اين بيماران بايد از ويلچر برقي استفاده 
كنند چراكه توانايي حركت دادن وليچر معمولي را ندارند 
يك ويلچر برقي در حال حاضر حدود ۴۰ ميليون تومان 
است. براي تردد در شهر هم بايد هزينه هاي بسياري براي 

تهيه ماشين مناسب پرداخت كنند.

    بيماري اس ام اي
 در بيماري هاي خاص و نادر ثبت نشده است

او همچنين درباره اس��تفاده از بيمه صن��دوق بيماران 
صعب العلاج تصريح مي كند: بيم��اري اس ام اي به طور 
قطعي در بيماران خاص و نادر ثبت نش��ده است و ما در 
بيمه سلامت هم كه مي رويم بيماري اس ام اي اختصاصا 

وجود ندارد، اما ما پيگير اين موضوع هستيم كه بودجه اي 
را براي بيماري اس ام اي در نظر بگيرند. درست است كه 
مي گويند هزينه بيماري اس ام اي گران است اما خيلي از 
بيماري هاي ديگر هست كه هزينه درمان و داروهاي آن 
از بيماري اس ام اي گران تر اس��ت. اما هزينه آن پرداخت 
مي شود. بيماري اس ام اي تا همين چند سال پيش خيلي 
ناشناخته بود و حتي تعداد اين بيماران نيز مشخص نبود. 
اما در يكي- دو سال گذشته تلاش زيادي براي شناسايي 
بيماران انجام شد و ثبت نام هايي از بيماران صورت گرفت 
 در انجمن ما حدود ۸۵۰ نفر ثبت ش��ده اما در سيس��تم

 آر بي اي بيش از ۹۰۰ مورد است.

    بدن مستعد بيماري هاي ديگر هم مي شود
محمدرضا جوان ديگري است كه وقتي از ۱۸ ماهگي در 
راه رفتن با مشكل مواجه بوده و نمي توانسته تعادل خود 
را حفظ كند براي تشخيص بيماري  اش به پزشك برده 
مي شود، اما به دليل اينكه علائم بيماري اس ام اي به ويژه 
تيپ ۳ در ابتدا با علائم بيماري دوشن شبيه است تشخيص 
پزشك در ابتدا براي او اين بود كه مبتلا به بيماري دوشن 
است. خانواده محمدرضا تا ۱۹ سالگي تصور مي كردند 
كه او به بيماري دوشن مبتلاست، اما بعد از آزمايش هاي 
ژنتيك مشخص مي شود كه او مبتلا به بيماري اس ام اي 
اس��ت. او كه حقوق خوانده، ادامه مي دهد: تا ۱۹ سالگي 
عليرغم رشد بيماري همچنان كارهاي شخصي ام را انجام 
م��ي دادم و صرفا توانايي راه رفتن نداش��تم، چرا كه اين 
توانايي را در سن ۵ سالگي از دست داده بودم. امتحان آخر 
در دانشگاه را كه دادم ديگر توان در دست گرفتن خودكار 
در دستم را نداشتم و هميشه با خودم مي گفتم اي كاش 
دارو به ما مي رسيد و دچار چنين وضعيتي نمي شدم. به 
گفته او رشد اين بيماري بسيار شديد است و وقتي بيماري 
شدت پيدا مي كند بدن مستعد ساير بيماري هاي ديگر هم 
مي ش��ود و مي گويد: من خانه نشين شدم و البته در يك 
سال و نيم اخير نيز رشد بيماري ام به دليل استرس هايي 
كه براي دارو داشتم بيشتر ش��د و توانايي غذا خوردن را 
هم از دست دادم. پزشكم معتقد بود اگر دارو به ما برسد به 
همراه كاردرماني مي توانم كارهاي شخصي ام را انجام دهم.

گزارش

رويخطخبر

متوسطذخايرخونيكشور۱۰روزاست
مديرعامل سازمان انتقال خون، گفت: ميانگين توزيع 
خون به درخواست مراكز درماني از ۸۵ به ۱۰۰ درصد 
رس��يده و ذخاير خوني نيز به متوسط هشت تا ۱۰ روز 
افزايش يافته است. مصطفي جمالي افزود: ذخاير خون 
كه به س��ه تا چهار روز رس��يده بود، در سال گذشته به 
ميزان مطلوبي افزايش يافت. او تاكيد كرد: هم اكنون ۶۰ 
درصد كيسه هاي مورد استفاده خون، فيلتردار است و 
انجمن تالاسمي به خاطر تامين خون مورد نياز بيماران 
تالاس��مي از وزير بهداش��ت درمان و آموزش پزشكي 
براي سازمان انتقال خون درخواست تقدير كرده است. 
جمالي در مورد برنامه هاي پيش رو اين سازمان نيز گفت: 
انجام تس��ت  NAT )آزمايش اسيد نوكلئيك( و آنتي 
بادي اسكرينينگ بر زمين مانده است كه بايد اجرايي 
شود و تست هاي HLA  و سازگاري بافتي كه در مورد 
نمونه هاي خون بند ناف و مركز سپاس انجام مي گيرد، 
طبق اساسنامه سازمان از وظايف ما است و بايد از رقم 
۳۵ هزار مورد به سطح بسيار بالاتري ارتقا يابد. او با اشاره 
به اهميت روزآمدسازي آزمايشگاه انعقاد خون، گفت: 
تامين كيسه هاي خون فيلتردار را نيز بايد افزايش دهيم 
و رسيدن به اهداي خون بيش از ۲۶ در هزار نفر را از ديگر 

دستاوردهاي سال گذشته است و شاخص اهداي بانوان 
۱۱ درصد در سال ۱۴۰۱ افزايش يافت، اما همچنان بايد 
رشد بيشتري را شاهد باشيم. جمالي كاهش آمار اهداي 
خون جوانان را نيز نگران كننده خواند و گفت: فرهنگ 
اهداي خون در ميان قشر جوان بايد نهادينه شود و توجه 
به اهميت بعد اجتماعي اهداي خون، اواسط سال ۱۴۰۱ 
تشكيل معاونت اجتماعي در سازمان انتقال خون مصوب 
و اجرايي شد و تاكنون اين معاونت ۴۵۰ ميليارد تومان 

آورده نقدي ملكي و تجهيزات داشته است و اميدواريم 
اين رون��د افزايش ياب��د. او با اعلام ه��دف افزايش ۲۰ 
درصدي توليد پلاسما گفت: سيستم نوبت دهي نيز بايد 
به نحوي تغيير كند كه در توزيع متناسب اهداكنندگان در 
تمام روزهاي سال موثر واقع شود. جمالي خبر از ارتقاي 
نرم افزار س��ازمان انتقال خون براي ثبت و تحليل آمار 
اهداي خون و فرآورده داد و گفت: از معاونت اجتماعي 

انتظار داريم تا پايان سال ۱۴۰۲ اين مهم عملي شود.

رويداد

تضعيفقانونكاروقانونتاميناجتماعيدربرنامههفتمتوسعه
سي ارديبهشت مراسم رونمايي از »برنامه هفتم توسعه« با 
حضور معاون اول رييس دولت برگزار شد؛ رييس سازمان 
برنامه و بودجه در همايش رونمايي از سند لايحه برنامه 
هفتم توسعه اعلام كرد بررسي هاي لايحه برنامه هفتم در 
سازمان برنامه و بودجه تمام شده و قرار است بعد از آخرين 
بررس��ي ها در هيات دولت، به مجلس ارايه شود. برنامه 
هفتم توسعه براي سال هاي ۱۴۰۲ تا ۱۴۰۶ تدوين شده 
كه مشتمل بر ۲۲ فصل و ۷ بخش اصلي است و قرار است 
راهبردهاي كلانِ كشور در پنج سال پيش رو را تعيين كند. 
سوال اين است كه جايگاه كارگران در برنامه توسعه چگونه 
اس��ت؛ رويكرد اين متن به »قانون كار« و »قانون تامين 
اجتماعي« به عنوان دو سند بالادستي كارگران، چيست 
و چه تمهيداتي به شيوه قانوني يا فراقانوني براي اصلاحات 
انديشيده شده؛ آيا برنامه هفتم توسعه با رويكرد حمايت 
از كارگران تنظيم شده يا متني كارفرما محور است؟ علي 
حيدري )كارشناس رفاه و تامين اجتماعي( در اين رابطه 
به ايلنا مي گويد: در س��ال هاي اخير، حوزه رفاه و تامين 
اجتماعي كشور دچار چالش هايي بود كه منجر به ابلاغ 
سياست هاي كلي تامين اجتماعي در سال گذشته شد. 
درحالي كه در دستور كار مجمع تشخيص، مسائل ديگري 
مثل سياس��ت هاي كلي فضاي مجازي و سياست هاي 
توسعه اقتصاد محور هم قرار داشت، سياست هاي كلي 
تامين اجتماعي در اولويت قرار گرفت چراكه هم مشكلاتي 
در كشور در حوزه تامين اجتماعي داشته ايم و همچنان 
داريم و هم بحث عدالت و عدالت اجتماعي بارها از سوي 

رهبري به عنوان يك مطالبه مطرح شده است.

    چالش هايي كه ديده نشد!
او افزود: اگر سياست هاي كلي تامين اجتماعي و به طور 

مشخص بند ۵ اين سياس��ت ها در تدوين برنامه هفتم 
مد نظر قرار مي گرفت و يك نظام چندلايه ش��امل امداد 
اجتماعي، حمايت اجتماعي و بيمه هاي اجتماعي تدوين 
و طراحي مي ش��د و س��طح بندي نيز در لايه بيمه هاي 
اجتماعي صورت مي گرفت، در يك دوره گذار با اصلاحات 
درست مي توانس��تيم به اهداف مورد نظر برسيم اما اين 
لايحه برنامه هفتم به خصوص م��واد ۱۵ و ۱۶ آن، هيچ 
نتيجه و عايدي ديگري نخواهد داشت جز محروم سازي 
محرومان. حيدري ب��ه چالش هاي نظام رف��اه و تامين 
اجتماعي و به طور مش��خص »فقدان نظ��ام چندلايه« 
اشاره مي كند و مي گويد: عدم پوشش بيمه كامل در حوزه 
بيمه هاي اجتماعي خصوصاً در حوزه بازنشستگي و بيمه 
بيكاري، يك چالش جدي ديگر اس��ت؛ الان براس��اس 
برآوردها ح��دود ۳۰ درصد جامعه بيمه بازنشس��تگي 
ندارند يا تحت حمايت نظام مربوطه نيستند و بالاي ۵۰ 
درصد جامعه پوشش بيمه بيكاري ندارند، چه كساني كه 
كار مي كردند و بيكار شدند چه كساني كه بيكار شده اند 
و مستمري بيكاري ندارند. اينها بايد در يك نظام رفاهي 
متناسب تحت پوشش حداقلي قرار بگيرند، مهارت آموزي 
اتفاق بيفتد و توانمند شوند، آنگاه وارد بازار كار شوند و از 

فرصت هاي برابر شغلي استفاده كنند.

    برنامه هفتم
 ضعف ها وكمبودهاي جدي دارد

نايب رييس اسبق هيات مديره سازمان تامين اجتماعي 
اضافه مي كند: بنابراين در حوزه »فراگيري« دچار مشكل 
هستيم. در حوزه »بهره مندي از منابع عمومي« نيز چالش 
داريم. بهره مندي از مناب��ع عمومي و بودجه دولت، بين 
مشتركان صندوق ها عادلانه توزيع نشده است و دسترسي 
به خدمات نيز عادلانه نيس��ت و م��ا محروميت هايي در 
مناطق دور از مركز و مناطق روستايي و عشايري داريم. 
اينها چالش هايي است كه پيش بيني مي شد در برنامه هفتم 
توسعه به آنها پرداخته شود خصوصاً براساس تصميمي كه 
گرفته شده بود قرار بود برنامه هفتم »مساله محور« باشد 

تا بتواند مسائل اساسي كشور و عموم مردم را حل كند.

    تضعيف قانون كار و قانون تامين اجتماعي
حيدري در ادامه به اين كمبودها مي پردازد: آنچه در برنامه 
هفتم خصوصاً در فصل اول آنكه مربوط به رشد اقتصادي 
است مشاهده مي ش��ود اين است كه بيشتر، ديدگاه ها و 
منويات برخي كارفرمايان براي تضعيف قانون كار و قانون 
تامين اجتماعي مدنظر قرار گرفته است. نكته ديگر اينكه، 
قانون برنامه يك قانون موقت پنج س��اله است و نبايد در 
قالب يك قانون موقت پنج ساله، قوانين مادر و اصلي كشور 
كه داراي حيطه تخصصي و موضوعي خاص هستند به 
صورت وصله پينه اي مورد جرح و تعديل قرار بگيرند. او 
در تشريح بيشتر مي گويد: مثلًا قانون كار، يك قانون مادرِ 
منسجم است كه هر نوع اصلاح در آن بايد براساس گفتمان 
سه جانبه شكل بگيرد؛ ترديدي نيست كه هر قانوني بعد 
از چند دهه نيازمند اصلاح اس��ت اما اين اصلاحات بايد 
سه جانبه و در قالب بازنگري در خودِ قانون كار انجام شود.
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